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طرح صيانت 
به زبان ساده

زواياي پنهان يك طرح 
نسبتا ترسناك مجلس

مصطفی آرانی |مصوبه روز چهارشنبه مجلس غیر 
از اینکه محتوای نامناسبی دارد، در یک فضای 
مبهم رسانه ای هم به تصویب رسیده و به همین 
خاطر نیاز به توضیح دارد.خیلی خلاصه و در قالب 
سه سوال می خواهیم به شما بگوییم که ماجرای 

طرح مجلس در زمینه فضای مجازی چیست. 
۱. طرح فضای مجازی مجلس چیســت؟ طرحی 
که پیش از این نامش »صیانت« از فضای مجازی 
بوده و البته حالا نامش تغییر کرده، از تیرماه سال 
گذشته در دستور کار مجلس قرار گرفته است. 
حدس زده می شود که اصلی ترین افراد پشت سر 
این طرح برخی از کارشناسان مرکز پژوهش های 
مجلس باشند که زیر نظر زاکانی است و برخی از 
اعضای کمیسیون فرهنگی که زیر نظر آقاتهرانی 

اداره می شود. طرح به طور کلی دو هدف دارد: 
* اول اینکه دست دولت ها را از دو نهاد مهم یعنی 
کمیسیون و سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی و نیز ســازمان ارتباطات زیرســاخت 
کوتاه کند. نهــاد اول یعنی تنظیم مقررات که به 
آن رگولاتوری هم می گویند بیشــترین نظارت 
را روی اپراتورهای تلفن همراه دارد و نقش خود 
را اخیرا در افشاگری علیه اپراتورها در خصوص 
فیلترینگ خودخوانده کلاب هاوس نشان داده 
است. نهاد دوم یعنی شرکت ارتباطات زیرساخت، 
پهنای باند کشــور را در اختیار دارد. این طرح 
می خواهد هر دو نهاد را به نهادی غیردولتی و در 
واقع حاكمیتي تبدیل کند تا اگر یک زمانی دولتی 
مثل روحانی روی کار آمد دیگر نتواند از طریق این 
دو نهاد، منویات خود را در زمینه اینترنت اعمال 
کند. به عبارت دیگر پس از تصویب این طرح و با 
درنظر داشتن حضور دو نهاد دیگر یعنی شورای 
عالی فضای مجازی و کمیته فیلترینگ که آن ها 
هم حاکمیتی و نه دولتی هستند،اینترنت به طور 
کامل از دست دولت ها در ایران خارج خواهد شد. 
* هدف دوم طرح این است که برخی از پلتفرم های 
خارجی که مورد استفاده مردم هستند را محدود 
کند و در قبال آن به نمونه های داخلی آن کمک 
کنند که رشــد کنند. هدف اول، اینســتاگرام 
است و هدف دوم واتساپ. بهانه چه خواهد بود؟ 
در این طرح آمده که اگــر پلتفرم های خارجی 
خود را در ایران ثبت نکننــد و دفتری در ایران 
نداشته باشند به مرور و بعد از ایجاد نمونه داخلی 
مسدود خواهند شــد.در عین حال گفته شده 
باید مشــوق های مالی برای نمونه های داخلی 
ایجاد شود و به همین خاطر هم هست که در این 
چند روز، بسیاری از روبیکا انتقاد کردند چرا که 
مدعي هستند این اپلیکیشن که در نهایت متعلق 
به ســتاد اجرایی فرمان امام است، می خواهد 
اینســتاگرام فیلتر شــود تا اپلیکیشن مشابه 

اینستاگرامش رشد کند. 
2. آیا ممکن اســت این طرح اجرا شود؟ خیلی 
خلاصه اینکه اراده حقوقی و قانونی برای اجرای 
آن وجود دارد ولی ممکن اســت سه معذوریت 
جدی جلوی اجرای بخشــی از آن یعنی بخش 
مربوط به مسدودسازی اینســتاگرام را بگیرد.

آن سه محدودیت چیست؟ اول محدودیت فنی 
یعنی معذوریت هایی که مانع از ایجاد یک نمونه 
مشابه داخلی شود،دوم محدودیت سیاسی یعنی 
مخالفت دولت رئیسی یا ارکانی مثل روسای قوا 
)قالیباف و اژه ای که صراحتا در قالب دو بیانیه و 
عملا با حضور در اینستاگرام مخالفت خود را نشان 
دادند( و سوم محدودیت امنیتی یعنی مخالفت 
دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی با این کار به دلیل 
تبعات احتمالی آن در حوزه مقبولیت نظام.  ادامه 

در صفحه ۰2

در نقطه صفر
آيا وزنه بردارها و کاراته کاها و 

کشتی گیرها اين زنجیره بی پايان   
ناکامی را پاره می کنند؟ 

کمــال بردبار|اســتاد صالحــی امیری 
می فرماينــد ســقف و ظرفیــت ورزش 
ايران همین اســت که می بینید. صالحی 
امیری مــرد صالح و صادقی اســت اما به 
نظر نمی رســد که بهتريــن گزينه براي 
آماده ســازی تیم های المپیکی کشــور 
باشد. شکست های مطلق تکواندوکاران و 
کمانــداران و قايقرانان و پینگ پنگ بازها 
و دونده ها و پرتابگرهــا و  نتیجه خفت آور 
شکست بسكتبالیســت ها با اختلاف 60 
امتیــاز در مقابل آمريکا از نــگاه صالحی 
امیری ظرفیت طبیعی ورزش يک کشور 
85 میلیون نفــری در مرکز تحولات عالم 
است. خب دلیل هم که زياد است از تحريم 
و مشــکلات اقتصادی تا کرونا. اما به نظر 
نمی رسد شیوه خسته آقای صالحی امیری 
در مديريت برای نهاد مهم و پرتحرکی مثل 
کمیته المپیک کارســاز باشد. در چنین 
نهادهايی مســئله بازدهی بايــد از همان 
مديريــت و کارکنان و دبیرخانــه و بقیه 
قسمت ها مشخص باشد . بايد تحرک را شما 
احساس کنید. بايد تحرک و شجاعت را از 
همان ورودی ساختمان المپیک و تزئینات 
ساختمان احســاس کنید اما خب کمیته 

المپیک ما جايی بو د آرام و نجیب و دنج ! 
بسکتبال ما طرفدارانش را به چاه ناامیدی 

سرازير کرد. قهرمان آسیا که سال هاست 
در ســیطره مربیگری مهران شاهین طبع 
است آنقدر پراشتباه بود که اشک برچشم 
ما نشاند. صمد نیکخواه در دورانی که بايد 
در اوج پختگی باشد مدام توپ لو می داد و 
بقیه هم در فروپاشیدگی مطلق روحی مثل 
ارواح سرگردان در زمین می دويدند. کسی 
انتظار غلبه برآمريکا را نداشت امااين بازی 
بازگشت به سطح بسکتبال ما در سی سال 
قبل بود. وقتی که بــرای مقام های هفتم 
و هشــتم آســیا می جنگیديم. امیدواريم 
مهران شاهین طبع با در نظر گرفتن تمام 
زحماتش ســکوی مربیگری را رها کند. 

بسکتبال ما با از دســت دادن ستاره های 
قديمــی اش در حال تجربه يک ســقوط 

وحشتناک است.
 فرزانه فصیحی هم نتوانســت از موهبت 
سهمیه يونیورسالیتی اســتفاده کند و با 
رکوردهايی نه چندان خوب از راهیابی به 
فینال بازماند. اختلاف رکورد او با رکورد 
مريم طوسی حدود سه دهم ثانیه بود که 
رقم بالايی است و نشان می دهد که فعلا 
لقب دختر باد را بايد برای مريم طوســی 
کنار گذاشت. البته سلیقه و ظرافت خانم 
فصیحی در رنگ کــردن ناخن هايش به 
رنگ پرچــم جالب توجه بــود ولی خب 

موفقیت ورزشی به همراه نداشت. 
والیبال هم بعد از دو پیروزی رويايی مقابل 
لهســتان و ونزوئلا به تنظیمــات کارخانه 
برگشت و شکستی باورنکردنی مقابل کانادا 
را تجربه کرد با رکورد 15 خطای سرويس 
در سه ســت ! آنها مقابل ايتالیا بهتر ظاهر 
شدند و يک ست هم گرفتند و يک ست را 
هم میلیمتری واگذار کردند. حالا شاگردان 
آلکنو برای فرار کردن از جايگاه پنجمی و 
حذف شدن محکوم به بردن ژاپن میزبان 
بازی ها هستند که کانادا را شکست داده اما 

به لهستان و ايتالیا باخته است .
حالا ما تکیه داده بر طــلای باورنکردنی  
جواد فروغی چشــم امیدمان به ســه  يا 
به عبارتی چهار رشــته اســت. مسابقات 
وزنه برداری که از سه شنبه  آغاز می شود، 
 کشــتی که از يکشــنبه و  کاراته در روز 
پنجشنبه. آيا اين رشــته ها می توانند غم 
تلخ شکســت های  پیاپی ورزش ايران  و 
اين حس درجا زدن را خنثــی کنند. دو 
وزنه بردار،  سه کاراته کا )که دوتايشان خانم 
هستند( و يازده کشتی گیر فرنگی و آزاد. 
چه مسئولیت سنگینی بر دوش آنان است . 
آيا آنها می توانند غم سنگین اين روزهای 
تلخ را بزدايند؟آيا در مجلس کسی نگران 

وضعیت ورزش هست؟  

بی وای دی 500 ميليون می ارزد؟
جديدترين سدان  چینی بازار خودروی ايران بی وای دی F3 اتوماتیک است؛ 

خودرويی که قرار است با قیمت تقريبی 490 میلیون تومان وارد بازار شود  صفحه 05

دیوار آتش مقابل باران بلا
معرفی پنج  بیمه نامه  حیاتی و تازه وارد؛ از درمان کرونا گرفته تا عمر و بازنشستگی   صفحه06

مافيا را ساده و 
دراماتيزه کردیم

گفت وگويی مفصل با 
سعید ابوطالب درباره  تمام 

مسابقه هايی که با سبک 
رئالیتی شو در تلويزيون و شبکه 

نمايش خانگی ساخته است
صفحات 10 و 11 را بخوانید

حكمت پنهان مرگ  طبيب
آيا مرگ يك حكیم طب سنتي بر اثر كرونا 
مي تواند هواداران  اين طب را نا امید كند؟  صفحه 03

ظاهربين هستيم و فاقد 
روحيه سلحشوری !

درباره غم و اندوهی که تصويب طرح صیانت 
از فضای مجازی بر ما حاکم کرده است   صفحه 04
همه پول های تقسيم  شده 
در جلسات مجمع عمومی

به بهانه حواشی پرداخت پاداش 500 میلیون 
تومانی به هیات مديره يک بانک   صفحه 08

هفت اختلاف  در  وین
عضو هیات مذاکره کننده ايران    از دلايل 

عدم توافق برای احیای برجام می گويدصفحه 02
مرگ شهرام، فالوئرهای فرزانه ، حسرت فردین  

شكایت شبنم

...   1

2     ... افسانه  های آوانگارد هنر امروز را يکی يکی و يک دل 
ســیر نگاه کنید. تتلو به عنوان پرمخاطب  ترين موسیقی  باز 
مملکت، میلیون  ها مخاطب را می  رقصاند. شــعر علنا رسالت 
تاريخی خود را از دســت داده و بــه توئیت های صدمن يک 
غاز سلبريتی  های فمینیست باخته اســت. ژورنالیست  ها در 
بی  رگی از سیب  زمینی هم عبور کرده  اند و در نقشی خارج از 
رسالت خود، به جست وجوی طلای خام در جیب جلیقه  های 
کله  گنــدگان اصلاح  طلب  اند. حالا نهايت آوانــگارد بودن در 
کشیدن گُل و پوشیدن شلوار پاچه  گشاد پاره  پوره و  بلد بودن 
فال تاروت و توئیت  های بی  کلّه اســت. وقتی نويد محمدزاده 
آوانگارد سینما می  شــود. وقتی حامد آهنگی و رامبد جوان 
آوانگارد هنر تلويزيونی. دخترهای مو آبی هم بديهی ست که 
بايد آوانگارد حوزه مد باشند. پیام  آور آوانگارد آنها هم بگذاريد 
زيباکلام و ... باشد. ما در حوزه آوانگارديسم هم همه چیزمان 
به همه چیزمان می  آيد. الا من که اينجا همچون غّده يک لوزه 
پوسیده، از آسمان کبود تهران آويزان شده  ام و بهرام صادقی و 

نصرت و عباس هم از چشمم افتاده  اند.

3     اگر روزگاری روشنفکران آوانگارد ما به خاطر تحمل 
يک کودتای 28 مردادی، از دم به رود نقره  ای هروئین و سیخ 
و سنگِ تلخکی روی آوردند، لابد سلبريتی  های آوانگارد نسل 
من هم بايد برای تحمل تجربه جنگ و کرونا و فاجعه کم  آبی 
و گرانی و بیکاری و فروپاشی اخلاقی، به گُل و متاآمفتامین 
و بوتاکس و ماديگرايی مطلق روی بیاورد.  بگذاريد آوانگارد 
امروز من در حوزه شعر، بی هیچ شباهتی به ناظم حکمت و 
مفتون، سرش را توی کاسه توالت فرنگی بکند و شعر »پدران 
خود را بکشــید« را بســرايد. بگذاريد آوانگارد هنری مدل 
2020 فالوئرهای خود را از دم به فحش خوارمادر بکشــد و 
مريدهايش او را در هیبت يک شــاخ اينستاگرامی بپرستد. 
در اين بازار شام اما من در دست هر دو طرف عاطل مانده  ام 
و گريزگاهی ندارم. در اين دنیا حق اســت اگر کیمیايی  ها و 
بنان  ها با برچسب مرتجع از حول و حوش جهان و جهانیان 
رانده شوند. بديهی ست در چنین ابتذالی شهريار تبديل به 
شاعر حکومتی بشود و دخترک قرمزپوش خیابان فردوسی، 
مسخره  ترين معشــوق جهان نام بگیرد که خود را به خاطر 
پسری بی ســر و پا، آلاخون والاخون کرده است. در چنین 
دنیای مغشوشــی، اجازه بدهید من هم گاهی کمی – فقط 
کمی- بی  وطن   باشم. من که برای ســتار و باقر و مرا ببوس 
و ســقاخونه می  مردم و می  میرم. فقط بگويید کجا می  توانم 
يک چیکه وطن برای خودم جمع و جور کنم که نوری شبیه 
مسجد لطف  الله  خان بر آن بتابد و كسي روی پل  های عابر به 
فکر يک خودکشی زيبا نباشــد. مرا از اين جهان کمی دور 

کنید ای مسلمان  ها. کمی. فقط کمی.

آيا من يک وطن  فروشم؟

ستونشنبه
ابراهیم افشار

داستان 
حسين آقا

 داستان های 
فراموش شده از 

سیاست، فرهنگ 
و جامعه ايرانی

 صفحه 04 را بخوانید

 قيمت 3000تومان

سایت نگار صفحه 04را بخوانید

  احسان حدادی از ناکام های بزرگ کاروان ایران 
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تولد امام موسی کاظم )ع( 
را تبريک می گويیم



باشگاه خبر
 روزنامه صبح ایران  سال یازدهم  شماره 2996  شنبه  9 مرداد  1400

  ویژه

  تیتر دو

  خبرهای خاکستری

هفت اختلاف بزرگ در مذاکرات وین
گزیده مصاحبه کاظــم غریب آبادی عضو هیــات مذاکره کننده ایران 
در وین در گفت وگو با پایــگاه KHAMENEI.IR در خصوص موانع 

مذاکرات وین را بخوانید:  
آمریکایی ها ادعــا می کنند که آماده اند به تعهــدات خود تحت تفاهم 
هســته ای برگردند و تحریم های مغایر با آن را بردارند،  اما رفتار آنان 
در مذاکرات این را ثابت نمی کند. مصادیــق مختلفی در این باره قابل 

بررسی است:
1 کل تفاهم را به پذیرش بندی در خصــوص انجام گفت وگوهای 
آتی در مورد مســائل منطقه ای گره زدند که کاملا با موضوع مذاکرات 
غیرمرتبط و مضر است. رفع برخی تحریم ها و همچنین خروج نام سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی از فهرست گروه های تروریستی را مستقیما به 

پذیرش این بند منوط کردند.
2 حاضر به لغو دستور اجرایی تحریم تسلیحات متعارف نشدند که 
کاملا با قطعنامه  22۳1 شورای امنیت و برجام در تناقض آشکار است و 

به نوعی مغایر ادعای آمریکا به برگشت تعهدات برجامی است.
3 حاضر به برداشــتن تحریم ها علیه بیش از ۵00 نفر از اشخاص 
حقیقی و حقوقی- که توســط دولــت ترامپ به بهانه غیرهســته ای 
تحت تحریم قــرار گرفتنــد- و همچنین لغو قانون تحریمی کاتســا 
نشدند، درحالی که تمامی اقدامات ترامپ از جمله توسل به بهانه های 
غیرهسته ای برای اعمال تحریم با هدف تخریب کامل تفاهم هسته ای 
صورت گرفته بود. از سوی دیگر، این نشــان دهنده عزم جدی دولت 
جدید آمریکا در اســتفاده از کارت های ایجادشــده در دولت قبلی و 

همچنین پیگیری سیاست فشار حداکثری علیه ایران است.
4 حاضر به ارائه تضمین در مورد عدم تکرار رفتارهای مشابه دولت 
قبل در قبال تفاهم هسته ای نشــدند؛ حتی حاضر نشدند دوره زمانی 
معقولی را هم برای تداوم کار شرکت هایی که با ایران وارد تجارت و کار 
اقتصادی می شوند، در نظر بگیرند که تا در صورت بروز هر مشکلی برای 
تفاهم احتمالی کار خود را بدون دغدغه از تحریم های فراســرزمینی 

آمریکایی به پایان برسانند.
5 حاضر به بحــث درباره خســارات وارده به ایــران در اثر خروج 

یک جانبه  و غیرقانونی از تفاهم هسته ای نشدند.
6 درباره  فعالیت ها و تعهدات هســته ای ایران زیاده خواهی هایی را 
مطرح کردند که حتی فراتر از متن برجام اســت. البته همگی از سوی 
ایران رد شد، ولی این حاکی از کارشکنی و روحیه  عناد آنان دارد. در این 

قضیه، طرف های غربی نیز از موضع مشابهی برخوردار بودند.
7 در مورد راســتی آزمایی با وجود اینکه در مدل اولیه برجام ایران 
ابتدا برای چندین ماه تعهدات هســته ای خود را انجــام داد که مورد 
راستی آزمایی آژانس نیز قرار گرفت و سپس ســایر طرف ها با اجرای 
تعهدات رفع تحریمی خود پرداختند، اما در ســری جدید گفت وگوها 
آمریکایی ها حاضر نشــدند ایــن واقعیت مهم را بپذیرنــد که تمامی 
مشکلات موجود ناشی از رفتارهای خصمانه و مخرب آنهاست و ابتدا 
آنها باید تمامی تعهدات خود را انجام بدهند و تنها پس از راستی آزمایی 
در زمانی معقول، ایران به اجــرای تعهدات خود خواهد پرداخت. مدل 
آمریکا برای انجام تعهدات اصولی و راستی آزمایی در دو روز صرفا یک 

مدل تشریفاتی و خالی از فایده عملی است.

طرح صیانت به زبان ساده
ادامه ازصفحه   اول 

3 حالا چه شده است؟ حالا قرار شده که طرح طبق اصل 8۵ 
قانون اساسی نه در صحن علنی که در یک کمیسیون مورد بررسی 
قرار گیرد. این موضوع یک ایراد جدی دارد و آن هم این اســت که 
مذاکرات کمیسیون ها دور از چشم رسانه هاست. با این حال مجلس 
گفته مذاکرات را پخش خواهد کرد حتی به صــورت زنده. بعد از 
تصویب کمیسیون، مصوبه باید به شورای نگهبان و البته هیات عالی 
نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام برود و بعد از آن طبق متن 
فعلی، یک سال وقت هســت برای ایجاد جایگزین و مسدودسازی. 
بنابراین نباید فکر کرد که به همین زودی اینستاگرام و واتساپ فیلتر 
خواهند شد. طرح مشابهی که توسط همین آقایان چنین سرنوشتی 
پیدا کرد طرح جوانی جمعیت بود که در آبان سال گذشته، بررسی 
آن طبق اصل 8۵ تصویب شــد ولی حالا به سد شــورای نگهبان 
برخورد کرده و بعد از حدود 10 ماه هنوز قانون هم نشده است. پس، 
طرح مجلس البته که ترسناک اســت ولی در کوتاه مدت، اثری بر 

وضعیت اینترنت نخواهد داشت. 

سید کریم حسینی نماینده اهواز و باوی در مجلس یازدهم 
درخصوص آزادی بازداشت شــدگان اعتراضات اخیر در استان 
خوزستان گفت: بر اساس پیگیری هایی که ما از طریق مجلس 
داشتیم و همچنین با دستوری که رئیس قوه قضائیه صادر کردند 
بنا بر این شد که هر فرد بازداشتی که جرم خاصی مرتکب نشده 
و فقط به دلیل حضور در اعتراضات و حضور در تجمعات بازداشت 

شده، همگی آزاد شوند.
وی ادامه داد:بر همین اساس اخباری که ما طی دو روز اخیر از 
سطح استان پیگیری کردیم، نشان دهنده این است که بخشی از 
این افراد آزاد شدند و بخشی مانده اند که ما اصرار بر آزادی آن ها 
به ویژه افرادی که فقط صرف حضــور در اعتراضات و تجمعات 
بازداشت شده اند، داریم. حســینی همچنین در رابطه با شایعه 
بازداشت کودکان و نوجوانان و تقاضای وثیقه برای آزادی آن ها 
بیان کرد: آمار دقیقی از این افراد وجود ندارد، اما آن چیزی که 
اکنون ما در حال پیگیری آن هســتیم برای کلیه افراد در همه 
سنین اســت که اکنون در بازداشت هســتند و در صورت عدم 

ارتکاب به جرم باید آزاد شوند. )ایلنا(
 به گزارش روابط عمومی و تبلیغات قرارگاه قدس جنوب شرق 
نیروی زمینی سپاه، در پی اقدامات اطلاعاتی رزمندگان قرارگاه 
قدس، رزمندگان این قرارگاه موفق شدند تعداد ۳4 قبضه سلاح 
جنگی از نوع کمری را بــه همراه مقادیر مهمــات مربوطه در 

محدوده مرز سراوان کشف کنند.
 گروه های تروریســتی قصد داشــته اند از این ســلاح ها برای 
ناامن سازی منطقه اســتفاده کنند که با هوشیاری رزمندگان 
قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه در اجرای اقدامات تروریستی 

ناکام ماندند. )خبرآنلاین(
 حجت الاسلام سید محمدعلی آل هاشم در خطبه های نماز 
جمعه تبریز با به تجمع برخی از مردم تبریز در حمایت از مردم 
خوزستان اشاره کرد و گفت: هفته قبل تجمعی در تبریز انجام 
شد که در ظاهر شــعار آنها حمایت از خوزستان بود.به جوانان 
عرض می کنم مواظب باشید تحت تأثیر رسانه های دشمن قرار 
نگیرید آنها به دنبال ناامن سازی کشــورمان هستند.آل هاشم 
ادامه داد: آذربایجان اتحاد خود را با خوزستان در دوران هشت 
سال دفاع مقدس نشان داده است. آذربایجان خون داده و جان 
داده و در عمل اتحاد خود را در مرزهای خوزستان با مردم صبور 

آن منطقه نشان داده است. )مهر(

آخرین نامه ظریف به دبیرکل سازمان ملل در ۲۰۰ 
صفحه

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در تاریخ ٢٩ 
تیرماه ١۴٠٠ و در ششمین سالگرد تصویب قطعنامه 

٢٢٣١ شورای امنیت سازمان ملل متحد طی نامه ای به 
دبیرکل این سازمان، جمع بندی از مجموع بدعهدی های 

طرف های غربی را به عنوان سند در دبیرخانه ملل 
متحد ثبت کرد.به گزارش انتخاب، وزارت خارجه اعلام 
کرد: اکنون این نامه به همراه اسناد شش سال بدعهدی 

غرب در اجرای برجام که پیش از این در مناسبت های 
مختلف از طرف وزیرخارجه جمهوری اسلامی ایران 
به رشته تحریر در آمده است، با مقدمه ایشان به دو 

زبان فارسی و انگلیسی منتشر می شود.این مجموعه 
تالیف شده از سوی محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران بالغ بر ٢٠٠ صفحه از سوی مرکز 
مطالعات سیاسی و بین المللی به زیور طبع آراسته شده 

که اکنون نسخه دیجیتالی آنها در دسترس عموم قرار 
گرفته است.بر اساس اعلام مرکز مطالعات سیاسی و 
بین المللی، نسخه چاپی کتاب ها نیز طی هفته آینده 
در بازار نشر قابل دسترسی خواهد بود.وزیر خارجه 

کشورمان در توئیتی نوشت که چندی پیش آخرین و 
مهم ترین نامه خود را درخصوص بدعهدی های غرب در 

قبال برجام به دبیرکل سازمان ملل ارسال کرده است.
به گزارش ایسنا، محمدجواد ظریف، وزیر خارجه 

کشورمان روز جمعه در توئیتی نوشت: من در تاریخ ۲۰ 
ژوئیه یعنی در ششمین سالگرد قطعنامه ۲۲۳۱ شورای 

امنیت سازمان ملل در آخرین و مهم ترین نامه ام به 
دبیرکل سازمان ملل شش سال از ]عدم[ اجرای برجام 

توسط غرب را مستند کردم.

ادعاهای شورای همکاری خلیج فارس علیه ایران
دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس بار دیگر 

ادعاهایی علیه جمهوری اسلامی ایران مطرح کرد.
نایف الحجرف،دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس با 
طرح ادعاهایی ایران را به دخالت در امور داخلی دیگر 

کشورها متهم کرد.وی همچنین با متهم کردن ایران به 
رفتارهای بی ثبات کننده در منطقه از ایران خواست که 

به این رفتارها پایان دهد.الحجرف در ادامه بر اهمیت 
تقویت امنیت و ثبات در منطقه و حمایت از تلاش برای 

پایان دادن به درگیری تاکید کرد.دبیرکل شورای 
همکاری خلیج فارس با طرح این ادعا که جمهوری 
اسلامی ایران از مجموعه های تروریستی در یمن، 

سوریه، عراق و لبنان حمایت می کند، خواستار توقف 
این حمایت ها شد.نایف الحجرف همچنین گفت که 

مذاکرات وین باید رفتارهای ایران، برنامه موشکی و 
برنامه هسته ای این کشور را شامل شود.

به گزارش ایسنا، این ادعاها در حالی است که جمهوری 
اسلامی ایران همواره به دنبال ایجاد صلح  و ثبات و 

امنیت در منطقه بوده و هیچ گونه دخالتی در امور داخلی 
دیگر کشورها ندارد.

دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس پیش از این نیز 
چندین بار خواستار مشارکت کشورهای عربی در 

مذاکرات هسته ای و وارد کردن مسئله موشک های 
بالستیک و فعالیت های ایران در منطقه در این مذاکرات 

شده بود.

سی
لما

دیپ
رهبر معظم انقلاب اسلامی در آخرین دیدار رئیس جمهور و 
دولت دوازدهم با ایشــان، با تبریک عید سعید غدیر به عموم 
مسلمانان به ویژه ملت عزیز ایران، فرصت خدمت به مردم را 
نعمتی الهی دانستند و گفتند: برای شکر این نعمت باید از همه 

توان برای پیشبرد اهداف انقلاب استفاده کرد.
عملکرد دولت آقای روحانی در بخش های مختلف یکسان 
نبوده اســت، در برخی موارد طبق انتظارات بود اما در برخی 

موارد اینگونه نبود.
 فرصت خدمت به مردم یک نعمت بزرگ است و باید آن را 
قدر دانست، شکر این نعمت آن است از همه توان برای پیشبرد 
اهداف انقلاب استفاده شود زیرا ما یک کشور انقلابی هستیم 
و مردم برای رسیدن به اهداف انقلاب فداکاری زیادی کردند.

)با تاکید بر لزوم استفاده از تجربه های دولت های یازدهم و 
دوازدهم در آینده(: یک تجربه بسیار مهم در این دوران عبارت 
اســت از بی اعتمادی به غرب که آیندگان باید از آن استفاده 

کنند.
 در این دولت معلوم شد که اعتماد به غرب جواب نمی دهد 
و آنها کمک نمی کنند و هرجا کــه بتوانند ضربه خواهند زد و 
اگر جایی هم ضربه نمی زنند به این دلیل است که نمی توانند.

 مطلقا نباید برنامه هــای داخلی را به همراهی غرب منوط 
کرد زیرا حتما شکست خواهد خورد.

 هر جا که کارها را منوط به غــرب و مذاکره با آن و آمریکا 
کردید ناموفق بودید و هر جا که بدون اعتماد به غرب، حرکت 

و از آنها قطع امید کردید موفق بودید و پیش رفتید.
)با اشاره به مذاکرات وین(: آمریکایی ها در این مذاکرات بر 
سر موضع عنادآمیز خود محکم ایستادند و یک قدم هم جلو 

نیامدند.
 آمریکایی ها در زبــان و وعده می گوینــد تحریم ها را بر 
می داریم اما تحریم ها را برنداشتند و برنمی دارند، ضمن آنکه 
شــرط هم می گذارند و می گویند که بایــد در همین توافق 

جمله ای بگنجانید که بعدا دربــاره برخی موضوعات صحبت 
شود و گرنه توافقی نخواهیم داشت.

آنهــا می خواهند با گذاشــتن این جمله، بهانــه ای برای 
دخالت های بعدی خود درباره اصل برجام و مسائل موشکی و 
منطقه ای فراهم کنند و اگر ایــران حاضر به بحث درباره آنها 

نشود بگویند توافق را نقض کرده اید و توافق، بی توافق.
 آمریکا هیــچ ابایی از نقــض قول و تعهدات خــود ندارد 
همانطور که یکبار توافق را نقض کردند و کاملا هم بی هزینه 

بود.
اکنون هم که به آمریکایی ها گفته می شود، تضمین دهید 
که توافق را در آینده نقــض نخواهید کرد، می گویند تضمین 
نمی دهیم. این یک تجربه بسیار مهم  برای دولت و دولتمردان 
آینده و همچنین برای همه فعالان در صحنه سیاســی است، 
البته این تجربه همواره از اول انقلاب وجود داشته اما در این 

دولت بیشتر از گذشته بوده است.

رهبر انقلاب: هر جا کار را منوط به غرب کردید ناموفق بود 
مطلقا نباید برنامه های داخلی را به همراهی غرب منوط کرد

  میدان مشق

مذاکرات وین پس از ششمین دور از گفت وگوها متوقف شده 
است. در حالی که وضعیت دولت در ایران مشخص می شد، 
مذاکره کننــدگان ترجیح دادند تا ادامــه کار را برای زمانی 
که ابراهیم رئیسی در تهران به پاســتور رفت، موکول کنند. 
در همین حال گمانه زنی ها در مورد اینکه دولت ســیزدهم 
چه رویکردی در برابر بازگشــت به برجــام و گفت وگوهای 
وین خواهد داشــت ادامه دارد.با این حال در ایالات متحده 
رویکرد مقامات وزارت خارجه، انداختــن توپ مذاکرات به 

زمین ایران است.

1  وزیر خارجه آمریکا روز پنجشنبه گفت: مذاکرات وین 
بر سر احیای برجام نمی تواند به طور »نامحدود« ادامه یابد. 
آنتونی بلینکن وزیر خارجه آمریکا روز پنجشــنبه در کویت 
اظهار کرد که مذاکرات بر ســر احیای برجــام نمی تواند به 
طور»نامحدود« ادامه یابد اما واشنگتن »کاملا آماده« است تا 

مذاکرات را ادامه دهد.
او توضیح داد: ما به دیپلماسی متعهد هستیم اما این پروسه 
نمی تواند به طور نامحدود ادامــه یابد. ما می خواهیم ببینیم 
که ایران آماده انجام دادن یا ندادن چه کارهایی است و کاملا 
آماده ایم تا برای ادامه مذاکرات به ویــن بازگردیم. توپ در 

زمین ایران باقی است.

2  معاون سخنگوی کاخ ســفید اعلام کرد که واشنگتن 
پس از پایان دوره انتقال ریاســت جمهــوری در ایران آماده 

ازسرگیری مذاکرات وین خواهد بود.
به گزارش ایســنا، کارین جین  پیره، معاون سخنگوی کاخ 

سفید روز پنجشنبه در کنفرانسی خبری در پاسخ به سوالی 
در خصوص زمان برگزاری دور هفتم گفت وگوهای وین گفت: 
همانطور که در جریان هســتید، زمان برگــزاری دور هفتم 
مذاکرات اعلام نشده است و ما درخصوص زمان برگزاری آن 

گمانه زنی نخواهیم کرد.
وی ادامه داد: ما بارها و بارها نشــان داده ایم که آماده ایم در 
جهت بازگشت به پایبندی دوجانبه به برجام حرکت کنیم. 
زمانی که پروسه انتقال ریاست جمهوری در ایران پایان یابد 
آماده ایم که به وین بازگردیم تــا گفت وگوهای مان را ادامه 

دهیم.
معاون ســخنگوی کاخ ســفید در انتها عنوان کرد: ما مایل 
هستیم که شاهد بازگشت دوجانبه به پایبندی های برجامی 
باشــیم اما همانطور که وزیر خارجه بلینکــن بیان کرد این 

پیشنهاد به طور نامحدود بر روی میز باقی نخواهد ماند.

3  در همین حین خبرهایی منتشر می شود که بر اساس آن 
ایالات متحده به دنبال تحریم هایی تازه علیه ایران است. این 
در حالیست که در تهران بنا بر آنچه مجلس شورای اسلامی 
مصوب کرده تنها در صورتی توافق شــکل خواهد گرفت که 
واشــنگتن همه تحریم ها را لغو کند. برخی از کارشناســان 
معتقدند که آمریکا ممکن است برای اینکه تهران را پای میز 
مذاکره در وین بکشــاند به دنبال تحریم های جدید باشد تا 
از آن به عنوان راهی برای فشار به کشــورمان استفاده کند. 
یک روزنامه آمریکایی در گزارشی مدعی شد آمریکا در حال 
بررسی کارزاری تحریمی است که در پی آنچه »نگرانی ها از 
توان رو به افزایش ایران در زمینه موشکی و پهپادی« خوانده 

شده مطرح می شود.
به گزارش ایسنا، روزنامه وال استریت ژورنال در گزارشی به 
نقل از مقامات آمریکایی مدعی شد دولت این کشور در حال 
برنامه ریزی برای یــک کارزار تحریمی  علیه آنچه توان رو به 
افزایش ایران در  حمله به اهداف دقیق با استفاده از پهپادها 

و موشک های هدایت شونده خوانده شده است، می باشد.
وال استریت ژورنال در ادامه سیاست های ایران هراسی غرب 
نوشت: این اقدام در پی این مطرح می شود که مقامات امنیتی 
غربی می گویند، از نظر آنها توان ایــران در این زمینه  بیش 
از غنی سازی اورانیوم توســط آن و موشک های بالستیکش 

خطری قریب الوقوع برای ثبات منطقه ایجاد می کند.
این گزارش می افزایــد: آمریکا بعضــی از بخش های برنامه 
موشکی ایران را در سال های گذشته تحریم کرده است اما این 
مقامات آمریکایی گفتند هدف قرار دادن شبکه های تدارکاتی 
ایران مانند تامین کنندگان قطعاتی که برای ساختن پهپادها 
و موشک های نقطه زن لازم است، به طور موثرتری می تواند 

در این فعالیت ها خلل ایجاد کند.
این روزنامه به نقل از یک مقام ارشــد آمریکایی که نامش را 
فاش نکرد ادعا کرد: این بخشی از یک رویکرد جامع است و 
بنابراین ما با تمامی جنبه های تهدید ناشی از ایران سر و کار 

داریم.
پیش از این هــم رســانه های آمریکایی از احتمــال ایجاد 
تحریم های تــازه علیه خریداران چینی نفــت ایران پرده بر 
داشته بودند. چین یکی از مهم ترین خریداران نفت کشورمان 
است که واشنگتن می خواهد از این کشور به عنوان مهره ای 

برای فشار استفاده کند.

توپ مذاکرات به زمین ایران انداخته شد

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

ماجرای حواشی دیدار هیات دولت با رهبری چه بود؟ 
»علیرضا معزی« به برخی شایعات و ابهامات در خصوص دیدار اخیر 
هیات دولت بــا مقام معظم رهبری پاســخ داد و اظهار داشــت: 
دیدارهــای اخیــر رهبر انقــلاب همه بــا رعایــت ملاحظات و 
دستورالعمل های کرونایی انجام می شود. معزی دیدار اخیر معظم له 
با اعضای هیات دولت را غیرقابل مقایسه با دیدارهای مشابه پیش از 
کرونا یــا دیدارهای پایانی دولت هاي دیگر با ایشــان دانســت و 
خاطرنشان کرد:  طبیعی است که در زمان شیوع کرونا، همه جلسات 
رسمی چه از لحاظ سقف زمانی و چه از لحاظ فواصل فیزیکی تابع 
قواعد مشخصی است و نمی توان انتظار داشت این دیدارها آنچنان 
که در گذشته مرسوم بوده است، انجام شود. معزی با اشاره به این 
شایعه که مقام معظم رهبری برخلاف دولت های پیشین به اعضای 
این دولت در پایان دوره مســئولیت قرآن اهدا نکرده است، اذعان 
داشــت: این شــایعه نیز درســت نیســت باز به همــان دلیل 
دســتورالعمل های کرونایی، قرآن اهدایی رهبر انقلاب از ســوی 
شخص ایشــان به وزرا داده نشــد بلکه در انتهای جلسه از سوی 
دست اندرکاران دفتر ایشان به تک تک وزرا تحویل داده شد. معاون 
ارتباطات دفتر رئیس  جمهوری موضوع عدم ثبت عکس یادگاری 
با حضور رهبر انقلاب و اعضای دولت نیــز توضیح داد: با توجه به 
شیوع کرونا و ضرورت رعایت فواصل فیزیکی مشخص در جلسات 
رسمی، روشن است که امکان ثبت عکس یادگاری وجود نداشت. 
معزی همچنین با رد آنچه در خصوص زمان حضور رئیس  جمهوری 
در جلسه بیان شده است، خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه زمان 
جلسه به دفتر رئیس  جمهوری ســاعت 11 ظهر اعلام شده بود، 
حجت الاسلام حسن روحانی 1۵ دقیقه پیش از موعد هم به محل 
جلسه رفت اما وقوع برخی ناهماهنگی ها سبب شده بود که جلسه 
پیش از زمان رسمی اعلام شده به دفتر رئیس  جمهوری آغاز شود، 
لذا هرگونه تفســیر یا برداشــت مبنی بر تاخیــر عامدانه رئیس  

جمهوری در جلسه با رهبر انقلاب قرین به صحت نیست. )ایرنا(
مصاحبه های هیات وزیران منتشــر خواهد شــد؛ 
حسام الدین آشنا، رئیس پیشین مرکز تحقیقات استراتژیک، نهاد 
ریاست جمهوری در کانال تلگرامی خود نوشت: »بحمدالله متن 8 
مصاحبه از مجموعه آنسوی  دولت پس از ویراستاری نهایی برای 
انتشار عمومی آماده شده  است. این مجموعه شامل ۳۳ مصاحبه 
تاریخ  شفاهی با 28 عضو دولت های یازدهم و دوازدهم است. اگر آن 
فایل صوتی سرقت نشــده  بود حالا کلیه مصاحبه های تصویری 

ویراسته شده و در اختیار عموم قرار گرفته بود.«
چه کسی وزیر اطلاعات دولت رئیسی خواهد شد؟ قرن نو 
نوشت: با پایان گمانه زنی ها برای وزیر اطلاعات دولت سیزدهم، حالا 
خبر مي رسد که آرزوی جبهه پایداری برای تسلط بر این وزارتخانه، 
محقق نشده است. گفته می شــود گزینه های مطرح برای تصدی 
وزارت اطلاعات، آقایان مصطفی پورمحمدی، محمدشفیعی، محمد 
پورفلاح و احمد خزایی هستند. نام حجت الاسلام عبداللهی )رئیس 
حفاظت اطلاعات قوه قضائیه( نیز به عنوان گزینه خارج از مدیران 
وزارت اطلاعات مطرح است که در محافل سیاسی گفته می شود در 
بین گزینه های اصلی قرار ندارد. با روشن تر شدن تکلیف نامزدهای 

وزارت اطلاعات، اینک روشن شده است نصرالله پژمانفر )نماینده 
مشــهد و عضو تندرو جبهه پایداری( که تلاش می شــد از طرف 
پروپاگاندای رســانه ای به عنوان گزینه اصلی وزارت اطلاعات در 
دولت سیزدهم مطرح شود از لیست، خط خورده است. همچنین 
گزینه دیگر جبهه پایداری )سیدمحمود نبویان( که تلاش می شد 
نام او نیز در لیست کاندیداهای تصدی وزارت اطلاعات گنجانده 

شود، حذف شده است.
میرسلیم: کسانی که بوی کباب به مشام شان خورده در 
اشتباه اند! گزیده مصاحبه خبرآنلاین با میرسلیم را بخوانید: بحث 
سهم خواهی از دولت رئیسی را چقدر جدی و نگران کننده مي بینید؟ 
پیشنهاد شما به سهم خواهان از یک سو و رئیس جمهور منتخب از 
سوی دیگر چیســت؟ اشــتباه مي کنند کســانی که بر مبنای 
فرصت طلبی بــوی کباب به مشام شــان خــورده و بــه دنبال 
سهم خواهی اند! باید بدانیم اصولا ریاست و صدارت و وزارت و این 
قبیل مقاماتِ جعلی که با انتخابات و انتصابات حاصل مي شــود، 
ارزش آفرین نیست؛ آنچه ارزشمند است ادای درست تکلیفی است 
که با رسیدن به آن مقام بر دوش انسان نهاده مي شود، در خدمت 
داهیانه و جانانه و فروتنانه به مردم. داهیانه یعنی بر مبنای دانش 
دقیق و تجربه مثبت؛ جانانه یعنی با آمادگی کامل برای هزینه کردن 
از خود و خانواده خود و آبروی خــود؛ فروتنانه یعنی مردم را ولی 

نعمت خود دانستن و هیچ گاه در را به روی آنها نبستند.
آخرین جزئیات از مراسم تحلیف رئیسی؛ »سیدمحسن 
دهنوی«، عضو هیات رئیســه مجلس روز چهارشنبه در حاشیه 
جلسه علنی درباره مراســم تحلیف رئیس جمهوری منتخب به 
خبرنگاران گفت:  این مراسم روز پنجشنبه 14 مردادماه و ساعت 
1۷ آغاز خواهد شد و به دلیل شرایط خاص کرونا که در کشور حاکم 
اســت و تعداد مهمان های داخلی و خارجی که دعوت شــدند با 
محدویت هایی مواجه هســتیم. عضو هیات رئیسه مجلس افزود: 
دعوت از مهمانان داخلی در سطح یک لشــکری، کشوری و قوه 
قضائیه خواهد بود. همچنین تا امروز بیش از مهمان خارجی از ۵0 
کشور پس از ارسال دعوتنامه برای حضور در مراسم تحلیف اعلام 
آمادگی کردند. وی ادامه داد: برخی از کشــورها در سطح رئیس 
جمهور، برخی در سطح نخست وزیر و وزیر امور خارجه و سطوح 
پایین تر برای حضور در مراســم تحلیف اعلام آمادگی کردند و ما 
تلاش کردیم تا آنجا که شیوه نامه های ستاد ملی مقابله با کرونا اجازه 
می دهد از حضور مهمانان خارجی بهره مند شویم. نماینده مردم 
تهران در مجلس درباره ارائه فهرست وزاری پیشنهادی دولت به 
مجلس گفت: اگر تا زمان مراسم تحلیف فهرست وزرای پیشنهادی 
دولت به مجلس منتخب ارائه بشود با توجه به تاکیدی که رئیس 
جمهور منتخب و رئیس مجلس شورای اسلامی به مشخص شدن 
سریع وزرا داشتند، کمیسیون هاي تخصصی مجلس  نیز به دلیل 
شرایط خاص کشور از شــنبه 16 مردادماه بررسی برنامه وزرای 
پیشــنهادی را در دســتور کار دارند. دهنوی ادامه داد: بررســی 
صلاحیت وزرای پیشنهادی به احتمال زیاد به مدت یک هفته به 
طول خواهــد انجامید و هفته بعــد از آن رای اعتمــاد به وزرای 

پیشنهادی را در صحن علنی پیگیری خواهیم کرد. 

آخرین جزئیات از مراسم تحلیف رئیسی و ماجرای حواشی دیدار 
هیات دولت

  عکس نوشت

  
 نمایی از یک مخالف و یک موافق اصل هشتادوپنجی شدن 

طرح صیانت از آرای نمایندگان )عدد دو نشان دهنده مخالفت 
و چهار نشان دهنده موافقت است( موافق هم پژمانفر، نماینده 

مشهد است. عکس از حمیدرضا راهل، خانه ملت. 

  
 پرویز فتاح، رئیس بنیاد مستضعفان در دهنه تونل 6.5 
کیلومتری البرز، بزرگ ترین تونل آزادراهی غرب آسیا 

که روز پنجشنبه با دستور رئیس جمهور افتتاح شد. 
عکس از فاطمه عموزاد، میزان. 

  
رئیس قوه قضائیه، صبح چهارشنبه با حضور در 

شهرستان قرچک به مدت دو ساعت از دادسراي 
دادگستری این شهرستان بازدید کرد. عکس از علی 

شیربند، میزان. 

  
 نمایی از دیدار رئیس مجلس با رئیس مجلس سوریه و 

سه خانمی که عضو هیات سوریه هستند و هیات ایران که 
خانمی در آن حضور ندارد. عکس از محسن نوروزی فرد، 

خانه ملت. 

  
 لعیا جنیدی معاون حقوقی رئیس جمهور در کنار اشرف 

بروجردی رئیس کتابخانه ملی در مراسم افتتاح موزه 
حقوق ایران. عکس از سارا عبداللهی، برنا. 

  
 نوبخت احتمالا برای آخرین بار به استان خودش یعنی 

گیلان رفته تا چند طرح را افتتاح کند. او به عنوان رئیس 
سازمان برنامه و بودجه تا جایی که توانست به استانش 

رسید. عکس از رضا اکبری کتم جانی، مهر. 
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تکلیف اصلاح طلبان و منتقدان شناخته  شده برنامه جنجالی 
مجلس برای ساماندهی اینترنت و شبکه های اجتماعی که 
روشن است، آنچه جالب به نظر می رسد تفاوت نظر اصولگراها 
درباره طرحی است که حالا اصطلاحا »اصل هشتاد و پنجی« 
شــده. درباره اینکه اصلا تکلیف طرحی که اصل هشتادی 
و پنجی می شود چیســت، توضیح می دهیم اما اول به این 
می پردازیم که چطور این طرح بیــن چهره های نزدیک به 
دولت ســیزدهم و حتی مجلس فعلی شــکاف ایجاد کرده 
است. شاید با یک مرور کلی بتوان مواضع این افراد را به سه 

دسته تقسیم کرد. 

  مخالفانبیتعارف
طرح صیانــت از کاربران فضای مجازی کــه خیلی ها امید 
داشتند به دلیل بازخوردهای منفی زیادی که گرفته بود و 
طومارهایی که علیه اش امضا شده بود، حداقل مدتی کنار 
گذاشته شود، چهارشنبه در جلسه غیرعلنی مجلس تصویب 
شد اما تحت شرایط اصل هشــتاد و پنج، که البته این نحوه 
تصویب تغییر چندانی در واکنش ها ایجاد نکرد. نحوه مواجهه 
دســته ای از اصولگراها به این ماجرا قابــل پیش بینی بود. 
گروهی که طی چند سال گذشته انتقادهاي زیادی به بعضی 
از تصمیم گیری ها و روندهای بقیه جریان هاي اصولگرایی 

داشتند؛ آنها این بار هم در دسته مخالف ها قرار گرفتند .
محمدسرافزار، رئیس اسبق صدا و ســیما در همین دسته 
قرار می گیرد. او هم در توئیتر با طرح مجلس مخالفت کرد 
و این تصمیم مجلس را به »قدرت پنهان« ربط داد و نوشت: 
»قدرت پنهان این توان را دارد که قدرت مجلس را توســط 
خود مجلس در موضوعی که با ده ها میلیون کاربر اینترنت 
سر و کار دارد، ســلب و آن را به یک کمیسیون واگذار کند. 

چه هدفی از عصبانی کردن مردم دارند؟«
  چهره هایی هم بودند که انتظار نداشتیم با این صراحت 
به مخالفت با مصوبه مجلس بپردازند. مصطفی وثوقی کیا، 
مدیرکل فرهنگی خبرگزاری مهر یکی از همین دسته است. 
او در توئیتی نوشت: »از عجایب طرح صیانت فضای مجازی 
این اســت که از هر قشــری مخالف دارد، واقعا هنرمندی 

خاصی می خواهد این کار.«
  مجید فضائلی دیگر فعال اصولگرا بود که به تندی از اقدام 
مجلس انتقاد کرد و نوشت: »بعد از ماجراهای دنا پلاس، وام 
مسکن، عنابستانی، قیر رایگان، معطل ماندن طرح شفافیت 
و بی اعتبار کردن مجلس با جانبداری در انتخابات ریاست 
جمهوري ...، امروز با تصویب اصل هشــتادوپنجی شــدن 
طرح صیانت برگ زرین دیگری در کارنامه مجلس انقلابی 

ثبت شد.«

  مخالــف اصولگرای دیگر هم عــزت الله ضرغامی بود. او 
هم از توئیتر برای اعلام مخالفت اســتفاده کرد و نوشــت: 
»حرکت گسترده  مدنی علیه طرح  صیانت، بیش از اینکه به 
محتوای طرح مربوط باشد، به شــکاف عمیق دولت و  ملت 
و بی اعتمادی مردم به رفتار و نحوه   حکمرانی است.« او در 
ادامه این توئیت نوشته كه »توضیحات کارشناسی مردم را 
قانع نمی کند!«. نکته مهم در مورد ضرغامی این اســت که 
او را یکی از چهره های نزدیک به ابراهیم رئیســی می دانند 
و ســمت هایی برای او در دولت آینده پیش بینی می کنند، 
ســمت هایی در حد و اندازه وزیر فرهنگ. چهارشنبه هفته 
گذشته روزنامه ســازندگی اعلام کرده بود که به خبرهایی 
دسترسی پیدا کرده که طرح مجلس بین بسیاری از نزدیکان 
و حلقه اصلی مشــاوران رئیــس جمهور آینــده مخالفان 

سرسختی دارد. 

  وسطبگیرانمحافظهکار
  دسته دیگری از اصولگراها ترجیح دادند نه به طور واضح 
به دســته مخالف ها بپردازند و نه هزینه مخالفت آشکار با 
این طرح را پرداخت کنند. شاید محمدباقر قالیباف، رئیس 
مجلس را بتوان مهم ترین چهره این گروه دانســت. او که 
موقع تصویب طرح به سوریه ســفر کرده بود، غایب بزرگ 
روز رای گیری محسوب می شد و اصلا برای همین هم مورد 
غضب مخالفان تصویب طرح قرار گرفت. بعضی ها هم گفتند 
که او با این کار می خواسته نقش خودش را در تصویب چنین 
طرحی به حداقل برساند، هدفی که چندان تحقق پیدا نکرد 
و قالیباف چنان زیر فشار قرار گرفت که مجبور شد در صفحه 
شخصی اش در اینستاگرام در این مورد توضیح بدهد. البته 
حرف های قالیباف به دو شکل در رسانه ها بازتاب پیدا کرد. 
رســانه های نزدیک به طیف سیاســی مجلس مثل فارس 
و تســنیم ترجیح دادند آن بخش از حرف های قالیباف را 
پررنگ کنند که تاکید کرده بود طــرح در نهایت منجر به 
مسدود شدن شبکه های اجتماعی پرکاربرد نخواهد شد اما 
رسانه های نزدیک به قالیباف بخش دیگری از صحبت های 
او را پررنگ کردند که نشان می داد، رئیس مجلس بر اهمیت 
اصلاح طرح تاکید دارد. قالیباف در بخشــی از یادداشــت 
اینستاگرامی اش نوشــته بود: »عمده ادعاهای مطرح شده 
درباره طرح مطابق واقع نیســت و در طــرح وجود ندارد، 
لذا کارشناسان و فعالان دلســوز در نظر داشته باشند که 
تحت تاثیر فضاســازی ها و مطالب خــلاف واقع، پیش از 
بررسی دقیق موضع گیری نکنند. مسدودسازی پلتفرم های 
پرکاربرد مانند اینستاگرام و واتساپ، برنامه مجلس نیست 
و آن گونه که برخی مطرح می کنند در طرح مذکور وجود 
ندارد.« او در بخش دیگری از یادداشت نوشته بود: »به نظر 
می رسد ابهامات و اشکالاتی در این زمینه وجود داشته باشد 
که ضروری است حین بررســی طرح، این موضوع بررسی 
و اصلاح شــود. تصمیم گیری درباره ایــن پلتفرم ها مانند 
اینستاگرام و واتســاپ که ده ها میلیون نفر از آنها استفاده 
می کنند و هزاران کسب و کار در آنها جریان دارد از اهمیت 
زیادی برخوردار است و پیچیدگی های فراوانی دارد و باید در 
خصوص آنها متغیرهای زیادی را مدنظر قرار داد؛ لذا طرح  
باید به گونه ای اصلاح شــود که تصمیم گیری  نهایی درباره 
این پلتفرم ها مبتنی بر منطقی عقلانی به صورت مستقیم 
توسط شورای عالی فضای مجازی صورت گیرد.« قالیباف 
قول داد که در ادامه جلسات کمیســیون فرهنگی درباره 
این طرح، نمایندگان دولت جدید حضور داشــته باشند و 
به دلیل اهمیت این مسئله برای آحاد مردم و ضرورت ابراز 
نظر کارشناسی، مذاکرات این کمیسیون به صورت علنی و 

شفاف خواهد بود. 
  جالــب اینکه مرتضــی آقاتهرانی، رئیس کمیســیون 
فرهنگی مجلس که یکی از مدافعان سرســخت این طرح 
محسوب می شــد هم با خطاب قرار دادن حساب کاربری 
قالیباف در توئیتر، درخواست کرد که مذاکرات کمیسیون 
ویژه بررسی این طرح مثل جلسات کمیسیون برجام علنی 

برگزار شود تا مردم در جریان مذاکرات قرار بگیرند. 
  علیرضا زاکانــی، رئیس مرکــز پژوهش های مجلس و 
یکی از نامزدهای انتخابات که به نفع رئیسی کنار کشید و 
گمانه زنی هایی هم در مورد حضورش به عنوان عضو کابینه 
دولت آینده شنیده می شود، در دسته همین وسط بگیران 
محافظه کار محسوب می شود. او بدون اینکه نشان دهد با 

طرح موافق اســت یا مخالف اعلام کرد که مدیریت فضای 
مجازی در همه جهان خصوصا ایران حیاتی است و تعارضی 
با بهره مندی از مواهب آن ندارد امــا فیلترینگ بیراهه ای 
است که حکایت از بی اطلاعی از فضای مجازی سایبر دارد. 
مصوبه مجلس طبق اصل 1۸۵ آغاز بررســی های عمیق تر 
کارشناســی و گفت وگو با فعالان عرصه در تضمین حقوق 

کاربران است چرا که اقناع افکار عمومی ضروری است.
محسن رضایی، حساسیتش روی موضوع را به شکل دیگری 
نشان داد او گفت که در هیات عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام همه جوانب طرح صیانت از حقوق کاربران 
در فضای مجازی را بررســی می کنند، چرا که هیچ طرح و 
لایحه ای نباید مغایر سیاست های کلی نظام باشد. خیلی ها 
این توئیت محســن رضایی را حمل بر مخالفتش کردند و 
گفتند که اگر او مخالف نیســت اصلا چه دلیلی دارد که از 
ورود مجمع تشــخیص مصلحت نظام به این موضوع خبر 
بدهد، در حالی که هنوز شورای نگهبان در این مورد اعلام 

موضع نکرده است. 

  موافقانسرسختوپایدار
  در همین حین بازار مخالفــت با طرح صیانت داغ بود 
و محافظه کاران هم سعی می کردند تمام هنرمندی شان 
را برای گرفتن موضع بینابینی به کار بگیرند. دســته ای 
با تمام توان از طرح دفاع کردند؛ یکی از این افراد ســردار 
نقدی، معاون هماهنگ کننده سپاه پاسداران بود. جالب 
اینکه سردار نقدی یادداشتش در دفاع همه جانبه از طرح 
مجلس را در صفحه شــخصی اش در روبیکا منتشر کرد، 
پلتفرمی که یکی از گزینه های بومی اینستاگرام محسوب 
می شود. او متن یادداشتش را با این جمله شروع کرد: »تا 
کی باید ذلیل باشیم؟ تا کی باید توسری خور باشیم؟« در 
ادامه هم تاکید کرد که چرا باید صهیونیست ها در فضای 
مجازی هر که را می خواهند ضریب بدهند و هر صفحه ای 

را می خواهند ببندند؟ 
او کمی هم بــه دولت بابت کمک به ســلطه بیگانگان بر 
فضای مجازی تاخت و بعد از نماینده های مجلس خواست 
که حداقل آنهــا کاری کنند و به ایــن وضعیت خفت بار 

پایان بدهند.
 او در بخشی از یادداشتش منتقدان طرح را هم نواخت و 
نوشت: »شما که از ارتش بعث و ارتش آمریکا نترسیدید 
و جلوی آنها ایســتادید، از  یک مشت منافق کامنت گذار 
که در ســالن های هدایت جنگ روانی در فضای مجازی 
در ریــاض و آلبانی و دوبی و لس آنجلس نشســته اند و با 
شیفت های شــبانه روزی که با پول های نفتی عربستان! 
اسرائیل و سازمان ســیا با انبوه پیام ها خود را جای افکار 
عمومی ایران جا زده اند نترســید، مردم با شما هستند. 
مردم استقلال و عزت شــان را می خواهند، نترسید و از 
شــرف این ملت دفاع کنید و به حاکمیــت بیگانگان بر 

مدیریت فضای مجازی ایران پایان دهید.« 

  روح الله مومن نسب را یادتان هست؟ مردی که اسمش 
با بخشــی از یک برنامــه تلویزیونی و ماجــرای 2 گیگ 
اینترنت رایگان، سر زبان ها افتاد. او نه تنها از حامیان گل 
درشت طرح مجلس بوده و هست، بلکه ادعا می شود که 
او در تدوین آن هم نقش داشــته. مومن نسب، دبیرکلی 
مجموعه ای را برعهده دارد که با عنــوان »جبهه انقلاب 
اسلامی در فضای مجازی« از ســال 9۳ مشغول فعالیت 
اســت و ادعاهایی هم مبنــی بر اینکه او طــراح و پیش 
برنده اصلی این طرح بوده، شــنیده می شــود. احتمالا 
ازجمله دلایلــی که به این ادعا دامن می زند، این اســت 
که بررســی طرح مورد نظر، به گفته او، از ۷ ســال پیش 
)زمانی که هسته اصلی جبهه شکل می گیرد( طی سلسله 
نشست هایی، با حضور نهادهای مختلف کلید خورد، که 
خود او تقریبا در 40 جلسه و بقیه هم فکرانش در اغلب این 

جلسات حضور داشته اند. 
مومن نســب ضمن اینکه این ادعاها را تکذیب می کند، 
طرح نهایی را نتیجه یک تــلاش همگانی با صرف حدود 
1200 ســاعت جلسه کارشناســی می داند. البته مجید 
نصیرایی، ســخنگوی کمیســیون فرهنگی مجلس و از 
هم فکران مومن نسب، از 2 هزار ســاعت کار کارشناسی 
در مورد ایــن طرح خبر می دهد. مومن نســب همچنین 
می گوید که ما جایگزین های بسیار مناسب داخلی برای 
ســرویس های خارجی )اینستاگرام، واتســاپ، تلگرام، 
سرویس های گوگل و...( داریم و به عنوان مثال، از روبینو 

به عنوان جایگزین اینستاگرام نام می برد.

    گزارش خبری

حكمتپنهانمرگیكحكیم
آيا مرگ يك حكيم طب سنتي بر اثر كرونا مي تواند 

هواداران  اين طب را نااميد كند؟
یك پژوهشگر طب ســنتي اول مرداد ماه جانش را به علت بیماري كرونا از 
دست داد. در اینكه ما از مرگ همه افراد بر اثر كرونا ناراحت مي شویم، شكي 
نیست اما علامت سوال بزرگي بعد از مرگ سیدمحمد موسوي به جا مانده. 
اینكه اگر طب ســنتي جواب مي داد، چرا حكماي بزرگ آن در راه مبارزه با 
این بیماري فوت مي كنند؟ رئیس دانشــکده طب مکمل و ایرانی دانشگاه 
علوم پزشکی مشهد در برابر این سوال اینطور زیركانه جواب مي دهد: »مگر 
متخصص قلب سكته قلبي نمي كند؟« دستیار آیت الله تبریزیان هم انگار كه 
نخواهد مرگ كسي را گردن بگیرد، ارتباط شان را از طب سنتي جدا مي كند 
و مي گوید كه اصلا با طب سنتي ها تفاهم نداشتند. با اینكه مرحوم موسوي 
جانش را بر اثر بیماري كرونا از دست داده اما در سایت این طبیب اصفهاني، 
تجویزهایي براي كرونا آورده شــده است. مثلا نوشــته باید جوشانده هاي 
ضدویروسي مثل جوشــانده نیلوفر، چاي كوهي، گل ختمي، تخم گشنیز 
و سه پســتان را با هم مخلوط و آســیاب كرد و هر صبح و ظهر و شب یك 
قاشــق از آن را با دو لیوان آب خورد. ولي این بار به نظر مي آید زور كرونا از 
این دم نوش ها خیلي بیشتر بوده و نتوانسته در مقابل این بیماري از طبیب 

معروف محافظت كند. 
موسوي اول مرداد ماه فوت كرد ولي از پست هاي آخر تلگرامش با هفت هزار 
ممبر، مي شود فهمید كه علت مرگ او تا روز گذشته مخفي باقي مانده بود. 
این خبر را چهار روز بعد از حادثه، رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت بهداشت 
داد و با زبان كنایه از خدا براي او طلب مغفرت كرد. تقریبا هم مشخص است 
كه چرا اطرافیان تمایلي به انتشــار علت مرگ طبیب اصفهاني نداشته اند. 
همزمان با مرگ ایشــان، ویدئویي از حضور او در تلویزیون پخش شــد كه 
از طب سنتي و خوردن روزي سه لیوان دم نوشــي كه بالاتر نوشتیم، براي 
درمان كرونا دفاع مي كرد. اینطور كه در تلگرامش آمده موسوي بر اثر تماس 
با بیماران مبتلا به كرونا این بیماري را گرفته بوده و اطرافیان از او به عنوان 
»شهید سلامت« یاد مي كنند. البته در تلگرام او نوشته شده: »شفاف سازی 
و راستگویی در مورد فوت اســتاد هیچ از بزرگواری و علم و دانش بیکران و 

مهارت ایشان در درمان بیماران کم نمی کند«.

 موسويكهبود؟
 در سایت پیك شــفا )متعلق به موسوي( نوشته شــده كه پشتوانه تجربی 
این مرد اطلاعات بومی و قدیمی و توصیه هاي پدرش بوده. موسوي اولین 
بار سال 1۳۸4 در شبكه 4 به یك برنامه تلویزیوني دعوت شد. او كمي بعد 
موسسه اي به اسم شفا را هم در اصفهان تاســیس كرد. آخرین بار موسوي 
فروردین ماه سال پیش به تلویزیون آمد و همان توصیه هاي كرونایي كه در 
ســایتش آورده بود، آنجا هم تكرار كرد. از دیگر پیشنهادهایش این بود كه 
مبتلایان باید اطراف دماغ شان روغن ســیاه دانه بمالند. او به غیر از كرونا، 
توصیه هاي دیگري هم دارد كه اغلب شــان به ادعاي خود، مخالف پزشكي 
غربي هســتند. مرحوم از مدافعان نمك بود و اعتقاد داشــت تبلیغات ضد 
نمك از سیاست هاي اروپایي ها بوده وگرنه این ماده ضرري براي بدن ندارد. 
حتي مشخصا نوشته »تعیین میزان استاندارد مصرف نمک هم از آن موارد 
غرب زدگی و اطاعت از دستورات و روش های غربی هاست و مبنای درست 
علمی ندارد.« او سال 1۳9۳ در همایشي به اسم طب كل نگر، درباره درمان 
ســرطان گفته بود: »برای درمان این بیماران مزاج شناسی اولویت دارد.« 
موسوي جزو همان تیمي بود كه سال 1۳91 در تهران جمع شدند و شوراي 
عالي طب ایراني- اســلامي را پایه گذاري كردند. چهار سال بعد در وزارت 

بهداشت دفتر طب ایراني زیر نظر وزیر تاسیس شد. 

 مشاورآیتاللهتبریزیان:ماطبسنتيراقبولنداریم
حالا بعد از این ماجرا طرفداران طب سنتي از اسلامي راه شان را جدا كرده اند. 
مشاور آیت الله تبریزیان به هفت صبح مي گوید: »طب ما طب اسلامي است و 
طب آقاي موسوي طب سنتي بود.  مثلا ما عرقیجات را قبول نداریم ولي پایه 
طب سنتي گیاه اســت و منبع آن به اهل بیت برنمي گردد. منبع حرف هاي 

آنها ابوعلي سیناست كه او هم از خودش درآورده.«
آیت الله تبریزیان همان روحاني ایراني- عراقي است كه توصیه هاي درماني 
او در ماجراي كرونا شهرت زیادي پیدا كرد. او پزشكي جدید را پروژه نفوذ 
آمریكا و رژیم صهیونیســتي مي داند. سال 1۳9۸ با ســوزاندن كتاب مهم 
هاریسون، بسیار معروف شــد و بعد از آن در دادگاه روحانیت محكوم شد. 
مشاور او كه به خواندن نسخه هاي عربي به مراجعان كمك مي كند، اینطور 
مي گوید:  »ما هیچ گیاهي تجویز نمي كنیم به جز گلاب. درســت است كه 
ایشان دو سال پیش از طبابت منع شــدند ولي شاگردانشان سرتاسر كشور 
هســتند كه بیمار ویزیت مي كنند.« به گفته او تبریزیان امروز در مشهد، 
اصفهان، تهران و  قم شاگردهاي »برجسته اي« دارد. مشاور تبریزیان اینطور 
مي گوید:  »امروز بیشتر شاگردهاي ایشان بر اساس سطح بیماري فرد به او 
سیاه دانه، عسل، داروي امام رضا و امام كاظم تجویز مي كنند. در این مدت 
هم یك بیمار نداشتیم كه جانش را از دست داده باشد. حتي یك بیمار ۸0 

ساله داشتیم كه پزشك ها جوابش كرده بودند.«

 پزشكانسنتي؛یكقدمعقب
طب سنتي مدافعاني هم در دانشــگاه دارد. این گروه پزشكي معمولا از این 
طب، به عنوان طب كمكي اســتفاده مي كنند و در تمام دو سال گذشته به 
وزارت بهداشــت انتقاد مي كردند كه چرا قدرت بیشتري به آنها نمي دهند 
كه در فرایند مبارزه با كرونا وارد شوند. ولي حالا كه یكي از آنها فوت كرده از 
ادعاهایشان یك قدم عقب نشیني كرده اند. براي مثال رئیس دانشکده طب 
مکمل و ایرانی دانشگاه علوم پزشکی مشهد آبان سال 1۳99 به خبرگزاري 
ایسنا گفته بود: »اگر مسئولان مربوطه به روش درمان طبیعی و سنتی اعتقاد 
داشتند و توجه می کردند می توانستیم با هزینه های بسیار پایین تر بیماران 
کرونایی را درمان کنیم.« این بار ولي در مقابل حرف دیگري مي زند. او تاكید 
دارد كه آنها هیچ وقت ادعایي نداشته اند و از روش هاي گرمي و سردي براي 
تجویز دارو اســتفاده نمي كنند. تنها اظهارنظري كه مستقیما درباره مرگ 
یكي از طبیبان طب سنتي دارد این است كه »همانطور كه یك متخصص 
قلب ممكن است ســكته قلبي كند، یك متخصص طب سنتي هم ممكن 
است بر اثر عمل نكردن داروهایش بمیرد.« ولي در پایان تاكید مي كند كه 
درست نمي داند داروهاي موسوي چه بوده و چرا نتوانسته روي درمان این 

بیمار تاثیر بگذارد. 
     خبر روز 

سرانجامواكسیناسیونمعلمان
واكسيناسيون كاركنان مدارس، سال تحصيلي را حضوري مي كند؟

از فردا واکسیناسیون فرهنگیان در سراسر کشور آغاز مي شود و 
این برنامه تا 2۵ مرداد ادامه دارد. از آنجایي كه پیش از این وزیر 
بهداشت حضوري شدن تحصیل را مشروط به واكسیناسیون 
معلمان كرده بود، این خبر مي تواند خــودش مقدمه اي براي 
حضوري شدن مدارس در ســال تحصیلي پیش رو باشد. آئین 
واکسیناسیون فرهنگیان سراســر کشور همزمان با عید سعید 
غدیر خم،  با حضور وزیر بهداشت و وزیر آموزش و پرورش برگزار 
 و به شــصت معلم به صورت نمادین واکســن کرونا تزریق شد. 
بر اســاس تفاهم بین وزارت بهداشت و درمان با وزارت آموزش 

و پرورش، تهیه لیست معلمان و نوبت دهی فرهنگیان بر عهده 
وزارت آموزش و پرورش و تامین، تهیه و تزریق واکسن بر عهده 
وزارت بهداشت است. یعني وزارت بهداشت كد ملي معلمان را از 

وزارت بهداشت گرفت تا این فرایند شروع شود. 

 واكسنمعلمانچیست؟
چه واكسني قرار اســت به معلمان تزریق شــود؟ پیش از این 
علیرضا رئیســي، معاونت بهداشــت وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی جواب این ســوال را اینطور داده بود: »این طور 

نیست که بگوییم فلان واکسن را به معلمان می زنیم. یک سبد 
واکسن شامل برکت، سینوفارم و آسترازنکا هست که هرکدام 
را خواســتند می زنند.« به گفته او قرار بوده كه مراكز مجزایي 
براي واكسیناسیون معلمان معرفي شود. دلیلش هم این بوده: 
»معلمان براي حفظ حرمت در صف نایستند.« البته قرار است در 
شهرهاي زیر 20 هزار نفر جمعیت، معلمان هم در همان مراكز 
تجمیعي واكسن تزریق كنند. اینطور كه وزارت آموزش و پرورش 
گفته تعدادي كه قرار اســت مرداد ماه از این گروه واكســینه 
شوند 920 هزار نفر هستند. در این گروه، راننده هاي سرویس 
مدارس هم جا گرفته اند. طبق اعلام وزارت بهداشت رانندگان 
سرویس مدارس از اوایل شهریور ماه در اولویت تزریق واکسن 

قرار خواهند گرفت.
بر اساس اعلام وزارت بهداشت معلمان در شهر های زیر 20 هزار 
نفر جمعیت باید در سامانه نوبت دهی وزارت بهداشت به نشانی 

salamat.gov.ir ثبت نام و پــس از دریافت پیامک در زمان 
اعلام شده به مراکز تجمیعی تزریق واکسن کرونا مراجعه کنند.

اما در شهر های بالای 20 هزار نفر جمعیت نوبت دهی معلمان به 
طور مستقیم بر عهده آموزش و پرورش است و کار تزریق واکسن 
هم توسط پرسنل وزارت بهداشت در سالن های وابسته به وزارت 
آموزش و پرورش انجام خواهد شد.قرار است کار تزریق دُز دوم 
به این گروه هدف از دهم شهریور آغاز شود. علاوه بر این دو گروه 
معلمان غیر رسمی، سرباز معلمان و نیرو های مدارس غیر دولتی 
هم شهریور ماه واکســن کرونا دریافت می کنند. اما از آنجایي 
كه در برنامه ریزي واكسیناسیون ممكن است تعویق هایي رخ 
بدهد، ستاد مقابله با كرونا از ماه پیش پیشنهاد داد كه اول مهر، 
شروع سال تحصیلي نباشد و این برنامه تا آبان ماه یا دیرتر از آن، 
عقب بیافتد. فعلا این پیشنهاد روي میز است تا ستاد ملی کرونا 

تصمیمش را اعلام كند.

بررسی مواضع چهره های شناخته شده جريان راست و مرور 
حرف های موافقان سرسخت مصوبه ای که از چهارشنبه عصر 

به موضوع اول گفت وگوهای سياسی و اجتماعی تبديل شده

سه واکنش متفاوت اصولگراها 
به طرح صیانت

»اصل هشتاد و پنجی شدن« یعنی چه؟
کاری که نماینده ها در روز چهارشنبه برای طرح صیانت کردند، تصویب عادی یک طرح نبود بلکه آنها 

به »اصل هشتاد و پنجی شدن« طرح رای مثبت دادند که از دو جنبه اهمیت دارد. جنبه اول این است که 
طرح هایی که به این شکل تصویب می شوند به کمیسیون مربوطه می روند که اینجا کمیسیون ویژه ای 
برای این کار تعیین شده که بیشتر اعضایش همان اعضای کمیسیون فرهنگی هستند. طبق این اصل 
کمیسیون طی جلسات مختلف طرح را بررسی می کند و اگر تغییراتی لازم باشد در آن اعمال می کند 

اما دوباره آن را برای تایید نهایی به صحن علنی مجلس نمی فرستد، بلکه یکراست راهی شورای 
نگهبان می کند. عده ای می گویند این موضوع باعث می شود که شانس مخالفان برای تاثیرگذاری روی 
رای نهایی مجلس کم شود اما عده ای به بُعد دیگر این اصل تاکید می کنند. آنجا که می گوید طرح هایی 

که به این شکل تصویب می شوند به صورت آزمایشی طی بازه زمانی 3 تا 5 ساله اجرا خواهند شد و برای 
تبدیل شدن به قانون نیاز به تایید دوباره نماینده های مجلس دارند. 

کته
ن

  دقیقا همان روزي كه مجلس این طرح را تصویب 
كرد، رئیس قــوه قضائیه اســتراتژي دیگري را پیش 
گرفت. غلامحسین محسنی اژه ای بدون اینكه حرفي 
از این طرح و جنجال هاي آن بزند در اینستاگرام صفحه 
خودش را راه اندازي كرد. در اولین پستش هم درباره 
عدالت حرف زده و از مردم خواسته بود كه با او از این 
طریق در ارتباط باشند. اما حساب کاربری رئیس قوه 
قضائیه ایران در اینســتاگرام حدود یــک روز پس از 
راه اندازی از دسترس خارج شد.این كار را خود كمپاني 
اینســتاگرام كرده بود اما علت آن اعلام نشــد. مرکز 
رسانه قوه قضائیه بعد از این اتفاق گفت در حال تلاش 
هستند تا این صفحه را برگردانند و مي خواهند صفحات 
دیگري هم براي او در شــبكه هاي اجتماعي بسازند 
ولي قبل از اینكه مجبور به این كار شوند، عصر دیروز 
 دوباره صفحه اینستاگرام رئیس قوه قضائیه برگشت.

 البته وقتي پیج برگشت،ادمین هاي آن دوباره استوري 
گذاشتند كه به صلاحدید رئیس قوه قضاییه قرار است 

آدرس پیج را تغییر دهند.
 پیج اول در همین فاصله هشــت هزار نفر و پیج دوم 
۳00 فالوئر براي ایشــان ایجاد كرد. شاید با تعطیلي 
و تغییر پیج، برندینگ پیج رئیــس قوه قضائیه كمي 
پیچیده شد اما احتمالا منظور غایي خودش را توانست 
برساند. البته در توئیتر صفحات زیادي هستند كه به 
رئیس قوه قضائیه منسوب شده اند اما همین ماه پیش 
ســردبیر خبرگزاری قوه قضائیه )میزان( در توئیتی 
نوشت كه ایشان هیچ صفحه ای در توئیتر ندارد. با توجه 
به توضیح قبلي مرکز رسانه قوه قضائیه یعني احتمال 
دارد این بار شاهد یك حســاب تیك دار توئیتري هم 
از سوي آیت الله اژه اي باشــیم؟ هیچ چیز هنوز قطعي 

نیست.

   شــاید غیرمنتظره ترین واکنش را قرارگاه سایبری 
عمار نشان داد و در حســاب رسمی اش نوشت: »طرح 
کمیسیون فرهنگی عملا در صحنه اجتماعی به معنای 
اعمال محدودیت سنگین در اینترنت است و بدتر نفع 
اقتصادی بزرگی به برخی شرکت ها می رساند. این متن 
کوتاه آخرین تلاش برای هشدار به مجلس یازدهم است، 
تصویب و اجرای طرح صیانت از فضای مجازی لکه سیاه 
پاک نشدنی  در کارنامه مجلس فعلی است. طرحی که 
می تواند مانند کشیدن ضامن یک نارنجک در دستان 
دولت ســیزدهم عمل کند. حداقل به حیثیت سیاسی 
خودتان رحم کنید. غیبت آقای قالیباف به علت ســفر 
به سوریه، نمی تواند از بار مسئولیت رئیس مجلس کم 
کند، چه آنکه این طرح از نظر اثرات سیاسی و اجتماعی 
جزو ۵ طرح مهم یک دوره مجلس اســت و اگر جناب 
قالیباف نمی خواهد مجلس یازدهم به سرنوشت سیاه 
مجلس قبل دچار شود، باید نقشی در حد ریاست قوه 
ایفا کند و تمــام قد جلوی طرح کمیســیون فرهنگی 

ایستادگی کند.«
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امام حسن مجتبى عليه السلام 
 لَمّا قیلَ لَهُ إِنَّ فیكَ كِبرا: كَلّا، الَكِبرُ لِِّ وَحدَهُ وَلكِن فىَّ عِزَّةٌ، قالَ الّ تَعالى: »وَلِِّ العِزَّةُ وَلِرَسولِهِ وَلِلمُؤمِنینَ«.

در پاسخ كسى كه به ايشان گفت: در وجود شما تكبر است، فرمودند: هرگز، تكبر تنها از آن خداست. اما در وجود من، عزت است. خدای 
متعال فرموده است: »و عزت از آن خدا و پیامبر او و مؤمنان است«. 

ظاهربینهستموفاقدروحیهسلحشوری!
درباره غم و اندوهی که تصویب طرح صیانت از فضای مجازی بر ما حاکم کرده است 

  سايتنگار

مرگشهرام،فالوئرهایفرزانه،حسرتفردين،شکايتشبنم
  يکی از مقام های گارد ساحلی ترکیه گفت که از 231مهاجر سرنشین قايق 
توقیف شده 20۸ نفر افغانستانی هســتند و ديگران تابعیت سوريه، ايران، 
اريتره و پاکستان را دارند. به گفته او مهاجران بازداشت شده قصد داشتند از 

طريق دريای اژه به ايتالیا بروند.
 گارد ســاحلی ترکیه همچنین دو تبعه این کشــور که هدایت قایق حامل مهاجران 
غیرقانونی را بر عهده داشتند، بازداشت کرد. سرنشینان قایق هم توسط گارد ساحلی 

ترکیه به مرکز اخراج پناهجویان در شهر آیواجیک در غرب ترکیه منتقل شدند.
رهگیری قایق حامل پناهجویان در نزدیکی سواحل غربی ترکیه در حالی صورت گرفته 
است که خبرها از مهاجرت صدها شهروند افغانستان به شرق ترکیه حکایت دارند که 

از طریق ایران به این کشور می روند.)یورونیوز(
    شهرام کاشانی خواننده ايرانی درگذشت.  در پستی که در صفحه اینستاگرام 
این خواننده منتشر شده، نوشــته شده که کاشانی بعد از بســتری در بیمارستان به 
کرونا هم مبتلا شده بود.  شهرام کاشــانی خواننده پاپ ایرانی عصر روزچهارشنبه در 
بیمارستان آجی بادام تقسیم در استانبول درگذشت. کاشانی متولد ۱۳۵۳ بود و هنگام 
مرگ ۴۸ سال داشت.  بر اساس اطلاعاتی که در صفحه اینستاگرام این خواننده منتشر 

شده، کاشانی به دلیل مشکلات کبدی در این بیمارستان بستری شده بود.
    احسان محمدی نوشت:حجم اخبار بد و دل سردکننده آن قدر زیاد شده که حتی 
اگر یک نفر عضو نیروهای واکنش سریع ســازمان ملل هم باشد باز نمی تواند به همه 

آن ها واکنش نشان دهد و اصلًا واکنش نشان دادن امثال ما چه سودی دارد؟
حرفی برای گفتن هم مانده؟ مگر گوشی برای شنیدن هم هست؟ هیچ وقت هیچ چیز 

تا این اندازه روشن نبوده است.
مدام یاد پیرمرد طبسی  می افتم که دوسال پیش وقتی روبه روی وزیر کشاورزی سابق 

قرار گرفت به جای مسخ شدن و چاپلوسی، حرف دل خیلی ها را زد و رفت!
پیرمرد: یک دانه گوجه فرنگی توی مملکت تون هفتصد تومن شده!

وزیر: خب!
پیرمرد: گوش میدی یا نه؟

وزیر: خب!
پیرمرد:روزگار را هر روز بدتر می بینم

این جهان را پر از خوف و خطر می بینم 
دختران را همه جنگ است با مادر
پسران را همه بدخواه پدر می بینم

وزیر: خب!
پیرمرد: خودتون می دونید و مملکت تون!خداحافظ!

    فرزانه فصیحی دونده 100متر ايران که با سهمیه يونیورسالیتی توانست 
در المپیک شرکت کند در دور مقدماتی بازی ها زمان 11.76 را ثبت کرد در 
دور اول هم بدون کسب رکورد مطلوب و با 11.79 به کارش در اين رقابت ها 
پايان داد. او از نزدیک شدن به رکورد ایران که ۱۱.۴۵ بود و در اختیار مریم طوسی 

است هم بازماند.
فصیحی در نهایت در میان ۵۴ دونده در جایــگاه پنجاهم المپیک 2020 توکیو قرار 

گرفت.
از روز گذشته تاکنون 2۵ هزار فالوئر به صفحه اینستاگرامش افزوده شده است.

   حجت الاسلام سید محسن محمودی در خطبه های نماز جمعه اين هفته 
ورامین با انتقاد از برگزاری برخی مراسم های ختم که در آن ها بدعت ها جای 
سنت ها را گرفته اند اظهار داشت: بعضاً مشاهده شده است که در برخی مراسم و 
مجالس ختم به جای پخش قرآن در فضای قبرســتان ها آهنگ پخش می شود و این 
سوال مطرح است که چرا از اصول و مبانی فاصله گرفته ایم و در این خصوص استدعا 
دارم به مردم تذکر داده شود اگر مسئولان امر در قبرستان ها هم مسئول هستند چرا 

به این امور رسیدگی نمی شود.
بنا به روایت مهر، خطیب جمعه ورامین با بیان اینکه تصویب صیانت از حقوق کاربران 
از فضای مجازی در مجلس شورای اسلامی یکی از اقدامات مهمی بود که این مجلس 
انجام داده گفت: البته بدیهی است هر مصوبه مجلس موافقان و مخالفان خود را دارد و 
شاید نیازمند تکمیل باشد ولی وقتی مجلس قانونی را تصویب کرد و شورای نگهبان 

تأیید نمود اجرایی است.
   عطاءال مهاجرانی، وزير اسبق فرهنگ و ارشاد اسلامی در حساب کاربری 

خود در توئیتر نوشت:
» دیده اید گاهی بعد از درگذشت فردی، حسرتی برای انسان بر جای می ماند که کاش او 
را می دیدم. برای من این ماجرا تکرار شد. یک بار مهندس باهنر به من زنگ زد که فردین 

هنرپیشه محبوب می خواهد مرا ببیند. تا دفترم قرار را تنظیم کرد، فردین درگذشت!
 ٤٥ قسمت سریال یوسف را دیدم. حسرت دیدار سلحشور!  به تمام معنا ، سریال یوسف 
پیامبر سریال زیبا و عمیقی است. من نسخه ترجمه عربی را دیدم. بهتر از این نمی شد 
دیالوگ ها را ترجمه کرد. ساخت صحنه ها، هنرپیشه ها، موسیقی جذاب و موثر است.

   حامد توسلی، مجری برنامه های آشپزی تلويزيون از ممنوع التصوير شدن 
خود خبر داد.

 هنرآنلاین: توسلی گفت: به سفارش یکی از شبکه های تلویزیون تولید سه مستند را 
آغاز کردم که چندی پیش به اتمام رسید اما ناگهان از طرف سازمان به من اعلام شد 

ممنوع التصویر هستم. بنابراین اجازه پخش مستندها داده نشد.
این مجری تلویزیون درباره دلیل ممنوع التصویر شــدن خود گفت: وقتی از سازمان 
جویای دلیل این موضوع شدم، هیچ پاسخی داده نشــد. تنها گفتند اجازه کار کردن 
ندارید.  توســلی درباره آخرین فعالیت های خود گفت: اکنــون در حال بازی در یک 
مجموعه برای شبکه نمایش خانگی هستم که فعلا نمی توانم جزئیات آن را بیان کنم. 
چرا که گروه سازنده مسئول اطلاع رسانی درباره این موضوع است و اجازه دادن خبر 

دست ما نیست.
   دومین محموله از واکسن آسترازنکا اهدايی از طرف کشور ژاپن به ايران 

ساعت 4 بامداد روز جمعه وارد کشور شد.
به گزارش ایرنا، ایــن محموله بیش از یــک میلیون دُز )۱.0۹۸ ۳00.( اســت که با 
هماهنگی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و وزارت امور خارجه وارد فرودگاه 

امام خمینی )ره( و تحویل نمایندگان وزارت بهداشت شده است.
اولین محموله از مجموعه واکسن اهدایی دولت و ملت ژاپن نیز عصر جمعه گذشته وارد 
کشور شد که دربردارنده بیش از یک میلیون دُز واکسن آسترازنکا تولید شده در ژاپن بود.

پیش تر کیانوش جهانپور، ســخنگوی ســازمان غذا و دارو با اعلام زمان ورود این دو 
محموله از واکسن آسترازنکا اهدایی دولت و ملت ژاپن به کشور، در این باره گفته بود: 
با توجه به آغاز بازی های المپیک، هماهنگی های فشرده ای برای انتقال این محموله ها 

صورت پذیرفته است.
  عبدال شهبازی در کانال تلگرامی خود نوشت:  بحران کرونا و وضع فاجعه بار 

دیوان سالاری ایران 
روز جمعه، ۸ مرداد ۱۴00/ ۳0 ژوئیه 202۱، میزان واکسیناســیون کامل کرونا )هر 
دو دُز( در ایران 2٫۹ درصد از جمعیت بود. این رقــم در امارات ۷۱ درصد، در بحرین 
۶۴ درصد، در شیلی ۶۴ درصد، در قطر ۶0 درصد، در اسرائیل ۵۹ درصد، در کانادا ۵۸ 
درصد، در بریتانیا ۵۶ درصد، در ایالات متحده آمریکا ۴۹ درصد، در یونان ۴۷درصد، 

در فرانسه ۴۶ درصد بود. 
در میان کشورهایی که کمترین میزان واکسیناسیون را داشته اند برخی ارقام چنین 
است: اوکرا ین ۴٫2 درصد، ونزوئلا ۳٫۹ درصد، بنگلادش 2٫۶ درصد، پاکستان 2٫۵ 

درصد، مصر ۱٫۶ درصد، ارمنستان ۱٫۵ درصد، عراق یك  درصد.
در این جدول ایران با 2٫۹ درصد واکسیناسیون در رده فروتر از زیمبابوه و گرجستان 
و جامائیکا و ونزوئلا و بالاتر از بنگلادش و پاکســتان و مصر و ارمنستان و عراق و چند 

کشور دیگر مانند سومالی و زامبیا و سودان و تاجیکستان و غیره جای می گیرد. 
بحران کرونا ناکارآمدی دیوان سالاری ایران را در حد فاجعه باری عیان کرده است. در 

برابر دیدگان همگان معلوم شد که این دیوان سالاری، به رغم شعارها و ادعاها، تا چه حد 
فشل و در عین حال زیاده گو و پرمدعا است. بحران کرونا می تواند درس بزرگی باشد 
برای آینده ولی به نظر نمی رسد از این درس آموخته باشند یا برنامه ای داشته باشند 

برای نوسازی و اصلاحات واقعی در ایران.
   روايــت رامبد جوان از ابتلايــش به کرونا :ببخشــید که ســعی کردم در 

اطلاع رسانی  ، ضعیف عمل کنم!
مطمئن بودم به اندازه کافی، سوژه های نگران کننده در اطرافتون وجود داره!

کرونا تمام توانشــو برای از بین بردن من خرج نکرد! خدا رو شکر ریه هام اصلًا درگیر 
نشد اما درمان غیربیمارستانی، کفایت نکرد. مقاومت بدنم رو به پایان بود و به تشخیص 

پزشک در روز هفتم ابتلا، به بیمارستان اومدم.
امروز حالم از تمام روزهای قبل بهتره و بعید می دونم ورق برگرده. تلاش کردم کسی 
رو نگران نکنم. عذرخواهم برای اینکه نتونستم با »خندوانه« کنارتون باشم و ممنونم 

از همکارهای خوبم در »مردم معمولی« که نذاشتن تولید این سریال، متوقف بشه.
قاعدتاً من راوی خوبی برای بیان اتفاقات ابتلا به کرونا نیستم چون به لطف خدا و تلاش 
پزشکان و اعضای فداکار کادر درمان، مبارزه ام با کووید به راندهای خطرناک نرسید. 
فقط خیلی خیلی جدی تر و محکم تر از همیشه به شما می گم: خیلی مواظب خودتون 

باشین. لطفاً، هم حواس جمع باشین و هم مطالبه گر.
  شیرين بهرامی، دوبلور و گوينده جوان صدا و سیما، روز پنجشنبه هفتم 

مرداد بر اثر ابتلا به کرونا درگذشت.
صراط:خبر درگذشــت این دوبلور توســط روابط عمومی انجمن صنفی سراســری 

گویندگان و سرپرستان گفتار فیلم )دوبلاژ( تایید شده است.
در توضیح خبر انجمن صنفی دوبلاژ آمده است: شــیرین بهرامی عزیز پیش از آنکه 
بیشتر با او آشنا گردیم پرپر شد و از میانمان رفت. ای کاش ریشه این ویروس منحوس 

هرچه زودتر کنده شود.
شیرین بهرامی متولد ۱۳۵۶ مدتی بود در دوبلاژ سازمان صداوسیما مشغول کار دوبله 
بود و به تازگی هم عضو انجمن شده بود. بهرامی دوبله سریال هایی چون »بینوایان« و 

سینمایی »تالکین« را بر عهده داشته است.
   کمی دلگرم کننده درباره خوســتان: رودهای بزرگ کارون، دز و کرخه، از 

اصلی ترین منابع آب های سطحی استان خوزستان هستند.
بر روی رودخانه بزرگ کارون، ســدهای کارون ۴، کارون ۳، مسجد سلیمان، شهید 
عباسپور و گتوند ساخته شده است اما بر روی رودخانه بزرگ دز، تنها سد دز و بر روی 
رودخانه بزرگ کرخه که در بالادســت حوضه آبریز آن سد سیمره احداث شده، سد 

کرخه ساخته شده است.
مشکل اصلی کم آبی امسال خوزســتان از حوزه های آبریز دز و کرخه است. در حوزه 
آبریز کارون بزرگ با وجود سدهای متعدد، هر آنچه از سدهای بالادست جهت تأمین 
آب و تولید انرژی برق آبی رهاسازی شده در سد بزرگ گتوند ذخیره شده اما در دو رود 
دز و کرخه، آنچه رهاسازی شده، بخشی مورد استفاده مردم قرار گرفته و بخشی دیگر 

به تالاب هورالعظیم و خلیج فارس وارد شده است.
در شرایطی که ذخایر سد کرخه و دز مطلوب نیست، سد گتوند در حال حاضر بیش از 
۴ میلیارد مترمکعب آب در مخزن خود ذخیره دارد و پشتوانه تأمین آب این روزهای 

خوزستان و ماه های ابتدایی پاییز است.
همچنین سد گتوند، در روزهایی که به علت خشکسالی شدید و ادامه ورود آلاینده های 
متعدد، کیفیت آب کارون به شدت در پایین دست دستخوش تغییر شده، با مهار شوری 
طبیعی رود کارون، آب با کیفیت بیشــتر )EC پایین تر از حد طبیعی رود کارون( به 
پایین دست رها سازی کرده و نقش موثری در کاهش اثرات مخرب بر افزایش شوری 

آب در پایین دست ایفا می کند.)تسنیم(
   دنیای اقتصاد:»اگر لیگ فوتبال ایران مســابقه استندآپ کمدی داشت یکی از 
کسانی که اسپانسرها حتماً روی او سرمایه گذاری می کردند فیروز کریمی بود. مردی 
۶۳ ســاله که حتی وقتی دیگران خاطرات او را تعریف می کنند هم نمی شود جلوی 

خندیدن را گرفت. حاضرجواب، خلاق و همیشه آماده برای غافلگیرکردن.
کســانی که با فیروز کریمی کار کرده اند می گویند در عین جدیت و سختگیری های 
خاص خودش ذهن عجیبی برای خاطره گفتن / خاطره ساختن و دست انداختن همه 
چیز و همه کس دارد.  آذر ۱۳۸۶ در اولین دوره جشــنواره فیلم های کمدی گل آقا از 
او تقدیر شد. شاید برای همین است که در چند سال اخیر تهیه کنندگان برنامه های 
تلویزیونی او را کشف کرده اند و شــبکه های مختلف تلویزیون یکی در میان در حال 

پخش فیروز کریمی هستند!
همین الان هم اگر در گوگل جست وجو کنید گزیده جملات طنز او از بهترین سریال 
روی آنتن بامزه تر است اما این سال ها گاهی چنان افراط می کند که به دل نمی نشیند. 

کمدین ها می گویند وقتی بخواهی به زور دیگران را بخندانی، حتی لبخند نمی زنند.
بعد از دیدار پرسپولیس مقابل تراکتور که کریمی به عادت همیشگی تمام وقت کنار 
خط ایستاد و سر بازیکنان و داور فریاد زد، در نشست مطبوعاتی گفت که »دل پیچه« 

دارم و نباید نامه بزنند که به زور مربیان بیایند اینجا!
گفتن این جملات با آن صورت جدی چیزی شبیه طنزهای باستر کیتون بود که دیگران 
را می خنداند اما خودش لبخند نمی زد. این بار البته حرف هایش حتی مرزهای طنز را رد 
کرد و شبیه تراژدی شد. تقلا برای خنداندن. این که ۹0 دقیقه کنار خط یاد »بیرون روی« 
نیفتی و همان ۱0دقیقه نشست مطبوعاتی این موضوع آزارت بدهد بیشتر به بهانه شباهت 
داشت. او که در این فصل ســکان تراکتور به گل نشسته را دست گرفت و در چند بازی 
به شکل معجزه آسایی موفق به کســب امتیاز شد یک مربی شگفت انگیز است. آخرین 

سرمربی ایرانی که فاتح جام آسیایی شده است و البته یک مارکوپولوی تمام عیار.
   شبنم فرشادجو، بازيگر نقش نسرين در سريال »ياور«، پنجشنبه شب 
هفتم مرداد ، مهمان برنامه »سريالیست« با اجرای پدرام کريمی بود که از 

شبکه يک پخش شد.
به گزارش خبرآنلاین او در ابتــدای برنامه، در انتقادی تند از ســریال »یاور« گفت: 

»مهم ترین مشکل این سریال، زن ستیزی آن بود. من جزو مخالفان این متن بودم.«
فرشادجو درباره ایرادات محتوایی وارده به متن این ســریال در زمینه حضور زنان و 
انفعالی که دارند، توضیح داد: »متاسفانه باید اقرار کنم بدون خواندن فیلمنامه قرارداد 
بســتم و به گروه اعتماد کردم. من خودم جزو مخالفان و منتقدانِ نگاه سعید مطلبی 

)نویسنده( به زنان هستم.«
این بازیگر افزود: »برخی ســکانس ها بود که حتی دعوایم می شد و دلم می خواست با 
نویسنده صحبت کنم. فقط توانستم به امید سعید سلطانی که به نظرم کارگردان صبور 

و بی نظیری هستند، کوتاه بیایم و کار کنم.«
او با اشاره به این که بســیاری از بازیگران دیگر هم از متن عصبانی بودند، افزود: »خانم 
ســعیدی و آقای ارجمند، خودشــان هم ناراضی بودند از این قضیه. آن قدر شخصیت 
نســرین در این سریال نصیحت می شــد که حوصله بَر شــده بود. یک زن ۴0ساله که 
بچه های 20 ساله دارد. می خواهد داماددار شود وحالا باید بنشیند نصیحت مادرشوهرش 
را بشــنود. واقعا نداریم. فکر نمی کنم حتی در روستاها و شهرســتان های ما این اتفاق 
بیفتد.« این بازیگر درباره متلکم وحده بودن کاراکترهای مادر و پدر یادآور شد: »واقعا ما 
یک جاهایی بعد از ۷ صفحه جمله ســرناهار و شام، فقط می گفتیم بله آقا جون چشم آقا 
جون! نمی دانم روی چه حسابی این متن نوشته شده بود. هربار هم خواستم با آقای نویسنده 
صحبت کنم به خاطر کرونا، پشت یک دیوارهایی بودند و هیچ وقت تشریف نیاوردند. تا روز 

سوم چهارم پخش که آمدند و گفتند خسته نباشید. خیلی خوب بود. همین!«
 فرشادجو در ادامه گفت: »سکانسی بود که من با مادرشوهرم نشسته ام تا به روز شوم و 
شوهرم من را بپسندد. ما در این صحنه، ژورنال نگاه می کردیم و من به کارگردان گفتم 
آقای سلطانی، چه کسی الان ژورنال نگاه می کند! مجله خیاطی کسی نگاه نمی کند! الان 
اپلیکیشنی هست و در آن نگاه می کنی. ژورنال برای این دوره نیست. این سریال را آقای 
مطلبی دهه هفتاد نوشته است؟ من هنوز هم نمی دانم. شاید طرح برای قبل بوده و بعدا 

تصویب شده است.«

آیا کسی مخالف اســتقلال و قدرت کشورش 
اســت؟ نه. بعید اســت هیچ آدم خوش نیت و 
سالمی از اســتقلال و قدرت کشورش ناراضی 

باشد. 
آیا کسی شــک دارد که رســانه های جمعی 
می توانند بر اذهان و افــکار عمومی تاثیر گذار 
باشند؟ نه. آن قدر شواهد وجو د دارد که کسی  

شک نمی کند.
خب. پس چرا با طرح صیانت از فضای مجازی 

این قدر غم و اندوه بر سینه ما نشسته است؟
بگذارید برایتان شــرح بدهم. به نظر می رسد 
حاکمیت یا حداقل بخشی از حاکمیت هرروز 
توقعات و انتظاراتش از مردم را بیشــتر کرده 
اســت! در حالی که باید برعکس باشد. در واقع  
این مردم هســتند که باید دنبال مطالباتشان 
باشند اما حاکمیت از مردم انتظاراتی دارد که 
خب در ماجرای برجام مردم تا حد امکان این 
مطالبات را پاســخ دادند. و تقریبا در یک بازه 
ده ســاله در این ماجرا زندگی شان دستخوش 
تغییرات شــده   و ســطح زندگی تنزل کرده 
است. ایده این بوده که پافشاری بر حق مسلم 
ما موجب می شــود تا کشــورمان به استقلال 
و قدرت لازم برای آینده دســت پیدا کند. اما 
درســت در وسط این نبرد نفســگیر بی انتها و 
مقاومت ، گروهی از اصولگرایان طرح محدودیت 
فضای مجــازی را احیا کرده انــد و این یعنی 
دوره ای دیگر و در فازی دیگر مچ اندازی با جهان 
مســلط. همه ما بر عکس توصیه خودپسندانه  
آن خانم مجری ،  از روحیه سلحشــوری کافی 
برخوردار نیستیم. شــهروندان خوبی هستیم ،  

عوارض را پرداخت می کنیــم ،  موقع رانندگی 
کمربندهایمان را می بندیم و ســعی می کنیم 
قوانین  کشــور را قوانین جمهوری اسلامی را 
رعایت کنیم. در این ده ســال  گذشته  رعایت 
کرده ایم . اما آیا توان کنــار آمدن با یک چالش 
دیگر با قدرت های جهانــی را داریم؟  نداریم ! 
برای این که قدرتمند بشــویم لازم نیست که  
زندگی مان ســخت تر و سخت تر شــود. براي 
مرد شــدن لازم نیست هرتابســتان پسرمان 
را بفرستیم کارهای شــاق و طاقت فرسا. این 
ایده همیشــه جواب نمی دهد. براي مردشدن 
و قوی بودن ،  آرامش و احساس نشاط هم لازم 
اســت. همان طور که  در کنار اصرار و اعتقاد و 
پافشــاری ،  تدبیر و دوراندیشی هم لازم داریم. 
دورنمای زندگی بدون گوگل و فضای مجازی 
زندگی مان را ســخت تر کرده اســت. لامصب 
روحیه سلحشــوری مان به اندازه کافی نیست. 

چه کنیم خب ؟  
همین ملت برای تشــییع پیکر قاسم سلیمانی 
سنگ تمام گذاشتند. من اسمش را می گذارم 
ســرمایه اجتماعی. اعتماد مردم به مردی که 
از صمیم قلب دوستش داشــتند. به او افتخار 
می کردند و نبرد ســوریه و عــراق را از دریچه 
زحمت و تــلاش آن مــرد همیشــه خندان 
متواضع و خســتگی ناپذیر مي دیدند. این سو 
در بحث فضای مجازی،  متاســفانه حاکمیت، 
شخصی مشابه  قاســم ســلیمانی ندارد. من 
شخصا به طرحی که علیرضا زاکانی و بی غش 
و مومنی نسب طراح و دست اندرکارش بوده اند 
اعتماد لازم را ندارم. ندارم دیگر. صدی هشتاد 

مطمئنم   آقای مومنی نســب و آقای زاکانی با 
کارنامه زیبایشان  و وجنات نورانی شان دست 
آخــر کاری می کنند که زندگی ما ســخت تر 
از امروز شــود. اعتماد زوری نیست که. من به 
طرحی که این دو بزرگوار و دیگر ستاره های این 
طرح مثل استاد آقا تهرانی و... بانی اش  هستند 
و استاد نقدی و رسایی، پشــتیبان اصلی اش، 
نمی توانم دل بدهم. این که سرنوشت زندگی ام 
را این دوســتان مشــخص کنند به دلشــوره 
می افتــم. آدم ظاهربینی هســتم؟ صددرصد. 

شک نکنید.
همین دوروزه کلی مطلــب در فضای مجازی 
منتشر شده درباره فلان داماد و فلان برادر داماد 
و فلان موسســه و فلان شرکت که می خواهند 
در پشــت این طرح صیانت منافع مالی خود را 
افزایش دهند. ما نقــل نمی کنیم اما ته دلمان 
بعید هم نمی دانیــم. گفتیم که آدم ظاهربینی 

هستیم. 
 

بگذارید این کشــور قدرتمند شود ،  روی پای 
خود بایستد ،  بر مشــکلات اقتصادی اش غلبه 
کند و تاآن موقع به خدا توکل کنید و نترسید 
از چیزی . به انــدازه کافی که قوی شــدیم بر 
خواســته هایمان در مجامع جهانی پافشاری 
کنیم. وقتی که دیگر مجبور نباشیم برای عدم 
بازی قهرمانمــان با حریف اســرائیلی گواهی 
پزشــک جور کنیم. وقتی قوی شدیم آن وقت 
یقه دنیا را بگیرید. یقه زاکربرگ را دو دســتی 
بچســبید و بگویید همین اســت که هست. تا 

آن موقع. 

 واگویه های انتظار
فردا اگر/ بدون تو بايد به سر شود،

فرقی نمی کند،
شب من کی سحر شود !

 دستور زبان عشق
 از آخرين باری

که عاشق شده ام
 کیکاووس ياکیده فاضل نظری  ديگر نمرده ام.

 مــردم و علاقه مندان فوتبال عموما بــا نام پرویز 
دهداری آشنا هستند.  به خاطر یک دوره هدایت 
تیم ملی در اوج هیجان و جنجال و تنش. نام هایی 
مثل پرویز خسروانی و علی عبدوه هم این سال ها 
زیاد به گوش می رســد اما یکی از عجیب ترین و 
موثر ترین شخصیت های فوتبال ما حسین فکری 
بوده اســت. مردی که هم قبل و هم بعد از انقلاب 
تکریم شــد و هم در قبل و هم بعــد از انقلاب به 
زندان افتاد. نام حســین فکری بــه چند دلیل در 
فوتبال ما پرآوازه اســت. در واقــع اولین موفقیت 
بزرگ فوتبال ما توســط او رقم زده شد . وقتی در 
۴0ســالگی هدایت تیم ملی فوتبال را در دســت 
گرفت و توانســت تیم ملی را کــه از ناکامی های 
سنگین دهه ســی رنج می برد به تیمی برنده بدل 
کند و آنها را بــه  المپیک ۱۹۶۴ توکیو برســاند. 
حسین فکری  لیســانس  و معلم ادبیات  بود  که 
در دهه سی به عنوان یک هوادار و شاید هم عضو 
حزب توده،  زندان را تجربه کرده بود. او موسس تیم 
تهرانجوان هم بود و دوره ای هم در کنار شاهین و 
در مکتب عباس اکرامی تــوپ زده بود . می گویند 
تهرانجوان را به محل تجمــع نیروهای چپ بدل 
ساخته بود ! او  با اســتفاده از دایره بزرگ رفقایش 
به خصوص سرلشگر سرودی قدم به قدم جلو آمد تا 
در سال ۱۳۴2  هدایت تیم ملی را به دست گرفت. 
تیم او در شش بازی نفسگیر رفت و برگشت از سد 
پاکستان و عراق و هند گذشت و ایران را برای اولین 
بار به یک آوردگاه بزرگ رساند. تیمی موزون که 
درآن ستاره هایی مثل حمید شیرزادگان و همایون 
بهزادی و مصطفــی عرب و  پرویــز قلیچ خانی و 
جلال طالبی و  کامبیز جمالی و نادر لطیفی و عزیز 
اصلی  و حمیــد برمکی  و حســن حبیبی و  البته 
پرویز دهداری  جلوه گر شده بودند و خبر از دوران 
جدید فوتبال ملی می دادنــد. فکری  در تمام این 
سال ها یک  دشمن بزرگ داشت. چه کسی ؟ پرویز 
خسروانی ! این خسروانی عجب ماجرایی بوده است. 
شاهین ،  تهرانجوان ،  دارایی ، پرسپولیس و گارد و 

عقاب... همه این تیم ها یک دشمن بزرگ داشته اند: 
پرویز خسروانی. حالا دوســتدارانش درباره وطن 
پرســتی و این چیزها اشعاری را می ســرایند اما 
شــخصیت منفی فیلم فوتبال ایران در سال های 

قبل از انقلاب خسروانی بوده است. 
بگذریم. حســین فکری در نیمه دوم دهه چهل 
نبرد خود با خسروانی را تشــدید می کند. مرگ 
غلامرضا تختی و مقاله ای که حسین فکری نوشت 
و شائبه به قتل رســیدن تختی توسط ساواک را 
دوباره پروبال داد موجب شد تا فکری دوباره دچار 
مشکل شــود و  به زندان بیافتد. یار غار او در این 
دوران مهدی دری ســردبیر کیهان ورزشی است  
که او هم گرایشات چپ داشته است! می شود تصور 
کرد که در سال های ۴۶ و ۴۷ و ۴۸  درگذشت های 
ناگهانی تختــی و صمد بهرنگــی و آل احمد چه 
فشار تبلیغاتی عجیبی را به سازمان های اطلاعاتی 
و تبلیغاتی حکومــت پهلوی وارد کرده اســت ! 
نویسنده های چپ در مطبوعات ایران متخصص 
شبهه افکنی های این مدلی بودند ! ماجرای تختی 
موجب می شود تا خسروانی به محض رسیدن به 
ریاست سازمان تربیت بدنی نسخه تهرانجوان را 
بپیچد و آن را منحل اعلام کند ! در واقع دوماه پس 
از فوت تختی تهرانجوان منحل می شود.   حسین 
فکری در بازداشت کوتاه مدتش به خوبی توجیه 
شده است و دیگر از این گونه اظهار نظرهای واضح 
ضد حکومتی دوری می جوید.  به صحنه فوتبال بر 
می گردد و  باز هم با تکیه بر رفاقت های قدیمی اش 
)از جمله با تیمسار خاتم فرمانده نیروی هوایی ( 
هدایت تیم عقاب را در دست می گیرد )عقاب به 
تدریج رابطه اش با نیروی هوایی را قطع کرد( و آنجا 
پذیرای پرویز قلیچ خانی می شود که او هم پس از 
یک ماه بازداشــت به جرم هواخواهی از مصطفی 
شعاعیان و داشتن گرایشــات مائوئیستی ،  پس از 
یک توبه تلویزیونی  به فوتبال بازگشــته بود. دو 
نیروی چپ که پروبالشان چیده شده بود در کنار 
هم قرار گرفتند  و خب مهدی لواسانی دفاع چپ 

تیم ملی هم این مثلث را کامل کرد. درآن سو هم 
روح الله عرب که افســر نیروی هوایی بود و غلام 
وفاخواه به شــکلی واضح از گعده های این سه نفر 
ناراضی بودند. این را هم بگوییم که در دهه پنجاه 
یک تیم دیگر هم سرشــار از نیروهای ناراضی و 
چپ بود. پرســپولیس ؟  نه! )در پرســپولیس این 
شــرایط حاکم نبود و به خاطر نفــوذ علی عبدوه 
چهره هایی مثل همایون بهزادی و جعفر کاشانی 
در سیستم های دولتی مشغول به کار شده بودند 
و در سال های  ۵۵ به بعد هم چهره های مذهبی به 
تدریج فضای پرسپولیس را تغییر داده بودند.( آن 
تیم دیگر تیم گارد است. تیمی که تحت هدایت 
پرویز دهداری  در مســابقات شــرکت می کند  و 
بعد ها چهره هایی از این تیم )که بعدا به هما تغییر 
نام می دهد( بیرون می آیند که نامشان با گروه های 

چریکی ناراضی عجین شده است. 
فکری در اولین ماه هــای پس از انقلاب همه کاره 
سازمان تربیت بدنی می شود. شهرت فعالیت های 
ضد رژیم او موجب شد تا اولین گزینه برای هدایت 
دستگاه ورزش کشور باشــد . اما به تدریج سوابق 
نگاه چپ و حضورش در حزب توده مطرح شــد 
و شاه حســینی رئیس تربیت بدنی شد اما همه 
کاره ماجرا فکــری بود. ۱۸ ماه سرپرســتی او بر 
سازمان تربیت بدنی به طول انجامید اما خب این 
بار هم داســتانم به شــکل عجیبی ادامه یافت. با 
شــروع برخوردها با حزب توده ،  فکری دوباره سر 
از بازداشــتگاه درآورد.  فکری وقتی از این ماجرا 
خلاص شد دیگر ۶0ســالگی را هم رد کرده بود.  
فکری دوباره به صحنه فوتبال برگشت و با هدایت 
تیم هایی مثل ماشین ســازی تبریز و  پیام مشهد  
زندگی در کنــار فوتبال را ادامه داد. حســین آقا 
فکری در سال ۱۳۸2 درگذشت. در تاریخ فوتبال 
ما نام او در کنار بزرگانی مثل حســین صدقیانی ،  
علــی دانایی فــرد و پرویز دهداری نــه به عنوان 
ســتاره ها که به عنوان مردانی سرنوشت ساز ثبت 

شده اند. 

قبلا آدم ها دیرتر شــروع می کردنــد به ورق زدن 
آلبوم های قدیمی و خیره شــدن به تک عکســی 
چسبناک با حضور دوست و آشناهایی که به شکلی 
اغراق شده جوان بودند و بی شباهت به واقعیتِ روز. 
قبلا این جور شــخم زدن خاطرات قبلی، تفریح و 

حسرت روزهای بازنشستگی و سالخوردگی بود. 
آدم ها در قسمت پر نور خانه می نشستند، عینک 
نزدیک بین را پایین دماغ می گذاشتند و سر فرصت 
چــرخ می زدند در قلــب  خاطرات آن ســفر و آن 

مهمانی و آن پیک نیک و آن جشن تولد.
دیگر هیچ چیز مثل قبل نیست. حتی تاریخ مراسم 

مرور خاطرات هــم جابه جا شــده و افتاده جایی 
وســط های جوانی.جوان های خســته و از نفس 
افتاده ای هستیم که در میان خشم و استیصال روز، 
چنگ می زنیم به عکس و ویدئوهای قبلی و مروری 

می کنیم بر آنچه گذشت.
عجیب است که خاطرات ۷-۸ سال پیش آنقدر دور 
و مبهم شده اند. عجیب اســت که خودِ چند سال 
پیش مان هنوز خندیدن و لذت بردن از عمر را بلد 
بود و نوری ته چشم هایمان می درخشید. عجیب 
اســت که زمانی پر بودیم از امید. امیــد به فردا و 

روزهای بعد. 

درخت هــا و بوته هــای خیابان دارنــد یکی یکی 
می خشکند. هر روز از پنجره زرد شدن برگ درخت 
و پایین افتادنش، روزها قبل از رســیدن خزان را 
تماشــا می کنم  و از خودم می پرسم چرا هیچ چیز 
ســر جایش نیســت؟ چرا هر آنچه می شناختیم 
و دلبســته اش بودیم در حال زرد شــدن و از بین 

رفتن است؟ 
زن سالخورده  درونم زل می زند به عکس های نسبتا 
قدیمی و فکر می کند انگار آن وقت ها حتی برگ ها 
هم سبز تر بودند. هنوز طلسم این زمین سوخته، به 

جان عمر و روزهایمان نیفتاده بود.

  ستون فقرات             آنالی اکبری

طلسمزمینسوخته

بحارالأنوار، ج24، ص325
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سیدمحمدرضا دادگستر| بی وای دی F3 خودرویی 
نیست که کلًا با آن بیگانه باشیم و اولین بار باشد که 
در ایران رویتش کنیم. سال 97 بود که کارمانیا اولین 
ســری از نســخه دنده ای این خودرو را به مشتریان 
تحویل داد. این شــرکت در آن زمان اعلام کرد   قصد 
دارد با همکاری بی وای دی میزان تولید خودروهایش 
را به 20 هزار دســتگاه در سال برســاند و تبدیل به 
بزرگ ترین خودروساز بخش خصوصی شود. همچنین 
این سدان خوش چهره چینی هم قرار بود داخلی سازی 
30 درصدی را تجربــه کند. با آغــاز تحریم صنعت 
خودروی ایران هیچ کــدام از این اتفاقــات نیفتاد و 
بی وای دی نیز به سرعت ارتباطش را با کارمانیا قطع 
کرد  اما شــرکای قدیمی این روزها بار دیگر شراکت 
تازه ای را با هــم آغاز کرده اند کــه محوریت آن با دو 
محصول است: شاسی بلند تانگ و سدان F3. تانگ را 
چند هفته پیش بررسی کردیم و حال نوبت F3 است. 
خودرویی که مشــتریان کارمانیا می توانند در طرح 

تبدیل و با پرداخــت مابه التفاوت آن را با 488 
میلیون و 500 هزار تومان صاحب شوند.

بارزترین امتیازی که می توان در این 
خودرو دید، طراحی اش است. این 
خودرو از نمای جلو شــبیه   تویوتا 
کمری نسل قبل و از نمای عقب 
یادآور ســوبارو لگاسی است و از 
نظر کاپوت کشــیده شــاید تنها 

بســترن B50 به پای آن برسد که 
البته چند ســالی اســت   تولیدش 

متوقف شده. به نظر می رسد   این برتری ادامه دار باشد 
چون دیگر ســدان های اســپرت بازار همچون چری 
آریزو 6 اختلاف قیمت بالاتــر از 250 میلیون تومان 
با این خودرو دارند و حتــی اگر جک J7 هم وارد بازار 
شــود، قیمتی کمتر از 700 میلیون تومان نمی توان 

برای آن متصور بود.
از نظر آپشــن، خودروی حاضر تفاوت خاصی با دیگر 
گزینه های بازار ندارد. کماکان شــاهد تنها دو کیسه 
هوا به همراه ESP، EBD، BA و سنسور باد تایرها در 
بخش ایمنی و ســانروف، رهیاب ماهواره ای، سنسور 
عقب، سنســور نور، تریم چرم مصنوعی، اســتارت 
دکمه ای و نمایشگر لمسی در بخش رفاهی هستیم. 
اگرچه کنترل ایستایی در سربالایی و کنترل پایداری 
آپشن هایی هستند که در نســخه دنده ای خبری از 
آنها نبود اما هنوز جای خالی آپشــن هایی مثل کروز 
کنترل، فرمان کمکی برقی و صندلی برقی راننده در 

بی وای دی F3 حس می شود.
پیشــرانه این ســدان چینی بزرگ ترین نقطه ضعف 
آن است. زیر کاپوت F3 شاهد پیشــرانه 1.5 لیتری 
تنفس  طبیعی با 105 اسب بخار نیرو و 145 نیوتن متر 
گشتاور هستیم که با گیربکس CVT نسل سوم نیرو 
را به چرخ هــای جلو انتقال می دهــد. اگرچه مصرف 
 F3 ســوخت پایین تر از هفت لیتر مزیتی خوب برای
است اما فراموش نکنید که دناپلاس توربوی اتومات 
و چری آریــزو 5 توربو به ترتیب 150 و 147 اســب 
بخار نیرو تولیــد می کنند و برای کســانی که قدرت 
بالا و شتاب خوب برای شــان اولویت باشد، به مراتب 

گزینه های بهتری هستند.
به جز آریــزو 5 و دناپلاس توربــوی اتومات، 
بایــد از فــردا 511، شــاهین و تارا به 
عنــوان رقبای این خودرو نــام برد که 
دو گزینه اول تا الان نشــان داده اند که 
توانسته اند نظر مساعد بازار را به سمت 
خود جلب کنند. بعید به نظر می رسد 
که بی وای دی F3 به سرنوشــت شوم 

بی وای دی S6 دچار نشود.  

گاراژ

مورد عجیب مهمانان خاکی پایتخت!
در روزهای اخیر خبر ورود سه خودروی لوکس و خاص برای اولین بار به تهران حسابی در 
فضای مجازی سروصدا به پا کرد؛ یک شاسی بلند بزرگ و یک سدان اسپرت آلمانی و البته 

یک دستگاه لکسوس LX آخرین مدل
   گروه خودرو| به طــرز عجیبی این روزهــا مهمانان 
گذرموقت تهران زیاد شــده اســت. مالکان آنها معمولًا 
ایرانیان متمول ســاکن کشورهای خارجی، به خصوص 
اروپا  هســتند که می توانند 9 ماهی با خــودروی خود 
در جاده های ایران خوش بگذراننــد. حتی در بین آنها 
خودروهایی بــا فرمان راســت هم دیده می شــود که 
صاحبان شــان بعضاً از انگلیس تا تهران را خود رانندگی 
کرده اند. خودروهایی که در این گزارش به سراغ شــان 
رفته ایم اما کل راه را پشت تریلی سپری کرده اند. از این 
رو با وضعیتی نه چندان جالب و پر از گرد و خاک به تهران 
رســیدند که همین باعث خبرسازشدن شان شد  اما کل 

قضیه هم کارواش نبردن شان نبوده!
شــاید خاص ترین این خودروها یک دستگاه مرسدس 

AMG GT63 اس خاکســتری رنگ است. کسانی که 
پیگیر اخبار مربوط بــه ورود خودروهای خاص به ایران 
هستند، ممکن است چندان توجهی در نگاه اول به آن 
نکنند چون دو هفته قبل نیز شــاهد ورود یک دستگاه 
AMG GT43 که از طراحی مشــابه بهره می برد، به 
ایران بودیم. اما چیزی که این مرسدس را خاص می کند، 

اتفاقی است که زیر کاپوت آن در جریان است.
 ،GT43 :در چهار تریم به بازار معرفی شد GT مرسدس
GT63 ،GT53 و GT63 اس که آخری قوی ترین نسخه 
این سدان وحشی ژرمن است. این خودرو از پیشرانه چهار 
لیتری تویین توربوی 8 سیلندر بهره می برد که قادر به 
تولید 630 اســب بخار نیرو و 900 نیوتن متر گشتاور 
است. این موشک زمینی برای رسیدن به سرعت 100 

کیلومتر بر ساعت تنها به سه ثانیه زمان نیاز دارد. یعنی 
فقط پنج دهم ثانیه کمتر از بوگاتی شیرون! این خودرو که 
اصلی ترین رقیب پورشه پانامرا به شمار می رود، قیمتی 
195 هزار دلاری دارد و جزو محصولات گران قیمت بنز 

دسته بندی می شود.
اما خودروی جذاب دیگری که با مرســدس وارد شده، 
ب.ام.و X7 است. X7 که بزرگ ترین شاسی بلند ب.ام.و به 
شمار می رود و از سال 2018 وارد بازارهای جهانی شده، 
در دو مدل قابل خریداری اســت: ایکس درایو 40 آی و 
ایکس درایو 50 آی که به ترتیب 73 هزار و 900 دلار و 
 40i 92 هزار و 600 دلار برچسب قیمت خورده اند. مدل
از پیشرانه   شش ســیلندر خطی سه لیتري توربوشارژ با 
قدرت 335 اسب بخار و گشتاور 447 نیوتن متر استفاده 
می کند تا در کمتر از شش ثانیه به سرعت 100 کیلومتر 
بر ساعت برســد؛ 50i اما هشت ســیلندر V شکل 4.4 
لیتری با دو توربوشــارژر را انتخاب کرده است. با 456 
قدرت و 649 نیوتن متر گشتاور، X7 در این تیپ به کمتر 
از 5.5 ثانیه زمان نیاز دارد تا از حالت ســکون به سرعت 
100 کیلومتر بر ساعت برســد. هر دو مدل از گیربکس 
هشت سرعته   اتوماتیک ZF و سیستم انتقال قدرت تمام 
چرخ محرک )AWD( استفاده می کنند. مدل 50 آی 
به قفل دیفرانسیل، پکیج فرمان پذیری دینامیک ب. ام. و، 
پکیج آفرود، دمپرهای هوشــمند و تعلیق بادی مجهز 
است. نمونه واردشده به ایران از نوع 40i است اما با این 
حال در نوع خود در کشور تک به نظر می رسد. از رقبای 
اصلی این خودرو می توان به لکسوس LX، مرسدس بنز 
GLS، لندروور دیسکاوری و کادیلاک اسکالید اشاره کرد.

معرفی فولکس واگن تیاگو

 فولکس واگن هم اکنون دو کراس اوور کوچک تی کراس و تی راک را در اروپا عرضه 
می کند اما گویا این شرکت معتقد است که اروپایی ها هنوز هم به یک کراس اوور 
ساب کامپکت دیگر نیاز دارند زیرا مدل جدید تیاگو را برای قاره سبز رسما معرفی 
کرده است. اگر این خودرو آشنا به نظر می رســد به این دلیل است که قبلا آن  را 
در آمریکای جنوبی دیدیم، یعنی جایی که ســال گذشــته با نام نیووس معرفی 
شــد. به گزارش پدال هرچند تیاگو بیشــتر از آنکه یک کراس اوور واقعی باشد، 
شبیه به یک پولوی قدبلند است اما فولکس واگن آن  را اولین کراس اوور کوپه در 
 MQB سگمنت خودروهای کوچک بازار می داند. این خودرو که بر پایه پلتفرم
A0 مشترک با تی کراس ســاخته شــده، از پکیج آی کیو درایو بهره می برد که 
مجموعه ای از سیستم های کمک راننده است. فولکس واگن برای تیاگو دو پیشرانه 
مختلف را در نظر گرفته اســت که اولی یک نمونه 1 لیتری سه سیلندر توربو در 
دو ســطح قدرت 95 یا 110 اسب بخار اســت. موتور بعدی اما 1.5 لیتری چهار 
سیلندر توربو است و 150 اسب بخار قدرت دارد. موتور 95 اسب بخاری به صورت 
استاندارد با گیربکس پنج سرعته دستی ارائه می شود اما برای نمونه 110 اسب 

بخاری دو گزینه شش سرعته دستی و هفت سرعته دوکلاچه ارائه می شود.

اعلام جایگزین شورولت کامارو
تقریباً مطمئن هستیم که نسل فعلی شــورولت کامارو آخرین نسل آن خواهد بود. 
چراکه جنرال موتورز پیش تر اعلام کرده بود   کاماروی نسل شش یک خداحافظی 
باشکوه با تاریخ این عضلانی معروف و محبوب خواهد بود. اما اکنون خبرهایی مبنی 
بر جانشــینی این خودرو با یک مدل کاملًا برقی به گوش می رسد. به گزارش باما، 
کامارو دیر یا زود از صحنه روزگار محو می شود. طبق برنامه ریزی ها این اتفاق در سال 
2024 رخ خواهد داد اما شورولت می گوید قصد دارد محصول جانشین را به صورت 
انقلابی معرفی کند. این یعنی یک سوپراسپرت برقی روی کار خواهد آمد. با این حال 
هنوز چیزی به صورت قطعی مشخص نیست. چراکه شــرکت هنوز به صورت صد 
درصد نسبت به توقف تولید کامارو مصمم نیست. در این میان خبر سرمایه گذاری 
35 میلیاردی جی ام هم نشانه روشنی از این است که نسخه جانشین کامارو به طور 
حتم برقی خواهد بود. تردیدی نیست که این ماسل کار اسپرت راهی برای مقابله با 
این تصمیم بزرگ ندارد. چراکه غول خودروسازی آمریکا قصد دارد تا پنج سال آینده 
دست کم 20 خودروی برقی جدید را معرفی کند. این جدا از تعهد جنرال موتورز مبنی 

بر برقی شدن تمام خودروهای سبکش تا سال 2035 است.

زنگ خطر برای نیسان ناوارا

برند چینی جی ام ســی چند ســالی اســت که در بازار مکزیک حضور دارد و 
محصولات خود را از طریق شبکه خرده فروشی موتور  نیشن به بازار این کشور 
عرضه می کند. جی ام سی ویگوس 2022 جدیدترین محصول این شرکت است 
که در ســگمنت پیکاپ های متوسط قرار دارد و براســاس همکاری مشترک 
جی ام ســی و فورد به تولید رسیده اســت. به گزارش خودروبانک، جی ام سی 
ویگوس 2022 به موتور چهار ســیلندر 1.8 لیتری توربو مجهز است که 177 
اسب بخار قدرت و 389 نیوتن متر گشتاور تولید می کند. گیربکس خودرو نیز 
از نوع شش سرعته دستی است و قدرت تنها به یک دیفرانسیل اعمال می شود. 
جی ام سی ویگوس 2022 در دو تیپ GL با قیمت 439000 پزو )545 میلیون 
تومان( و تیپ LX با قیمت 462،900 پزو )574 میلیون تومان( در بازار مکزیک 
قابل خریداری است. نیسان ناوارا، جک T6 و جک T8 از جمله رقبای این پیکاپ 
چینی در بازار مکزیک هستند. کیســه هوای راننده و سرنشین، سیستم های 
ترمز ABS و EBD و سامانه PDC یا کمک پارک تجهیزات ایمنی این خودرو 

را تشکیل می دهند.

اسپورتیج با هر بودجه ای

نسل جدید کیا اسپورتیج در ماه ژوئن سال جاری به طور رسمی معرفی شد و حال این 
خودروساز کره ای تریم ها و نسخه های مختلف این کراس اوور را به نمایش گذاشته 
است. به گزارش اتومبیل فارسی، اســپورتیج جدید با چراغ های LED که هندسه 
و گرافیک منحصر به فرد و جذابی دارند، صفحه نمایــش بزرگ و عریض در داخل 
کابین و همچنین استفاده از نمایشگر به جای نشانگرهای پشت فرمان، ویترینی از 
فناوری های جدید کیا را به نمایش می گذارد. بر اساس اعلام کیا اگر اهل زرق و برق 
زیادی نیستید و عملکرد فنی خودرو برای شما مهم تر است، می توانید از شر بسیاری 
از این فناوری ها خلاص شوید! به عنوان مثال خریدار می تواند به جای نمایشگر بزرگ 
 LED و عریض 12 اینچی که به نمایشگر پانوراما نیز معروف است، نمایشگر 8 اینچی
تک رنگ همراه با پنل دکمه های اطراف آن را سفارش دهد. این نمایشگر مربوط به 
دهه 90 میلادی است. علاوه بر این، پنل کنترلی سامانه تهویه مطبوع نیز در بالاترین 
رده تجهیزاتی اسپورتیج جدید به صورت کاملا دیجیتالی به همراه نمایشگر است که 
به انتخاب مشتری می تواند به پنل سنتی همراه با دکمه های فیزیکی تبدیل شود. در 
کنار این موارد، چراغ های جلو و عقب نیز می توانند از ساده ترین حالت و بدون هیچ 
پیچیدگی خاصی در فناوری  تا چراغ های تمام LED تغییر کنند که این مسئله نیز 

به انتخاب مشتری است.

دندهمعکوس   

 چهار چرخ نیش ترمز

داشبورد    

جدیدترین سدان  چینی بازار خودروی ایران بی وای دی F3 اتوماتیک است؛ 
خودرویی که قرار است با قیمت تقریبی 490 میلیون تومان وارد بازار شود

بیوایدی500میلیونمیارزد؟
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حجم موتور مدل  قیمت ردیف

5

6

7

حجم موتور مدل  قیمت ردیف

5

6

7

حجم موتور مدل  قیمت ردیف

5

6

7

حجم موتور مدل  قیمت ردیف

5

6

7

147 میلیون

142 میلیون

134 میلیون

145 میلیون

830 میلیون

487 میلیون

1500

1500

1500

1500

2000

1600

  ساینا دنده ای مدل 1400

تیبا هاچ بک مدل 1400

تیبا صندوق دار مدل 1400

کوییک دنده ای مدل 1400

کیا سراتو آپشنال مدل 98

چانگان CS35 مدل 98

1

2

3

4

5

6

1

2

3

4

5

6

1

2

3

4

5

6

1

2

3

4

5

6

 450 میلیون

395 میلیون

330 میلیون

412 میلیون

250 میلیون

565 میلیون

 735 میلیون

890 میلیون

270 میلیون

250 میلیون

255 میلیون

343 میلیون

 رنو ساندرو اتوماتیک مدل 99

رنو ساندرو استپ وی دنده ای مدل 99

پارس تندر مدل 98

برلیانس کراس مدل 99

برلیانس H230 دنده ای مدل 99

وانت ریچ مدل 99

 هایما S7 پلاس مدل 1400

پژو 2008 مدل 99

پژو 206 تیپ 5 مدل 99

پژو پارس سال مدل 1400

رانا پلاس مدل 1400

دناپلاس دنده ای ساده مدل 1400

1600 

1600

1600

1600

1500

2400

1800 

1600

1600

1800

1600

1700

 لیفان X70 مدل 1400

هیوندای اکسنت مدل 97

هیوندای i20 مدل 97

جک J4 مدل 99

جک S5 مدل 1400

جک S3 مدل 99

 600 میلیون

710 میلیون

780 میلیون

315 میلیون

680 میلیون

460 میلیون

2000 

1600

1600

1500

2000

1600

بدبیاری پژو در اروپا
 ماه ژوئن 2021 در حالی رو به اتمام است که فروش 

پژو 208 با کاهش شدیدی روبه رو شده و این خودرو در 
لیست 10 خودروی پرفروش حضور ندارد

 جیتو به تازگی آمار فروش خودرو در اتحادیه اروپا در ماه جاری میلادی را منتشر 
کرده اســت. نکته جالب در این آمار تفاوت هایی است که با آمار فروش سه ماهه 
اول 2021 دارد. گویا با گرم تر شدن هوا ســلیقه خریداران خودرو در قاره سبز 
نیز تغییر پیدا کرده   و این تغییر بیش از هر خودروســاز دیگــری به ضرر گروه 
پژو-سیتروئن بوده است. در حالی که پژو 208 با 113 هزار و 16 دستگاه فروش 
دومین خودروی پرفروش سه ماهه اول 2021 در اتحادیه اروپا بود، خبری از آن 
در لیست پرفروش ترین های ژوئن نیست. مشابه همین اتفاق برای پژو 2008 و 
سیتروئن C3 افتاده و آنها هم نتوانســته اند جایگاهی در بین 10 خودروی اول 

لیست به دست بیاورند.
ژوئن را اما می توان ماه عســل آلمانی هــا در اروپا دانســت. فولکس واگن گلف 
همچنان توانسته به عنوان اولین خودروی لیست عرض اندام کند و با فاصله زیادی 
از بقیه رقبا مدال طلا را به گردن بیاویزد. در حالی کــه در فصل اول 2021 این 
خودرو با 124 هزار و 445 دســتگاه فروش صدرنشین بود، در ماه ژوئن نیز آمار 
تحسین برانگیز 27 هزار و 247 دستگاهی به ثبت رسانده که نشان دهنده   رشد 
12 درصدی نسبت به مدت مشابه در سال 2020 نیز هست اما با این حال هنوز 
فولکس واگن نتوانسته به آمار قبل از پاندمی در سال 2019 برگرد و هنوز 27 درصد 
افت نسبت به آن زمان دیده می  شــود. با این روند صعودی بعید نیست که گلف 
بتواند تا آغاز زمســتان به آمار فروش 2019 برگردد و حتی از آن هم بالاتر برود. 
فولکس واگن تی راک و فولکس واگن پولو نیز با 21 هزار و 576 و 18 هزار و 789 

دستگاه فروش به ترتیب در رتبه های هفتم و دهم ایستادند. 

اما تسلا 3 هم دیگر خودروی پرفروش بازار اروپاست که   با 25 هزار و 697 دستگاه 
فروش در رده دوم لیست پرفروش ها ایستاده و البته عنوان پرفروش ترین خودروی 
الکتریکی اروپا را نیز به نام خود زده است. به رغم آنکه تسلا در دو بازار استراتژیک 
خود یعنی چین و اتحادیه اروپا همزمان با رقبای گردن کلفتی روبه رو شــد اما 
توانست به خوبی فروش خود را در آنها حفظ کند که به این معناست   هنوز رقبا 

نتوانسته اند آنقدر خوب باشند که رای خریداران تسلا را بزنند.
ژوئن برای رنو-نیســان ماه بدی نبود. این برند نتوانســته مانند فولکس واگن 
رهبری بازار را بر عهده بگیرد اما داچیا ساندرو با 22 هزار و 764 دستگاه فروش 
ســومین خودروی پرفروش اتحادیه اروپا در ژوئن 2021 بوده و نسبت به مدت 
مشابه در سال 2020 نیز رشــد فروش 10 درصدی را به ثبت رسانده است. این 
دستاورد در حالی حاصل شد که ســاندرو به خاطر نمره ایمنی پایینش در یورو 
انکپ مورد انتقادات بسیاری قرار گرفته بود. به جز ساندرو، رنو کلیو را با 22 هزار 
و 254 دستگاه فروش در رتبه چهارم داریم که البته افت فروش 40 درصدی آن 
نسبت به ژوئن 2020 قابل توجه است. گویا کلیو نتوانسته به خوبی از پس رقبای 
خود بربیاید و بعید نیست که در ماه های بعد از این لیست هم خداحافظی کند. 

رنو کپچر نیز با 201 هزار و 168 دستگاه فروش در جایگاه نهم قرار گرفته است.
از دیگر خودروهای پرفروش اتحادیه اروپا در ژون 2021 می توان به فیات 500، 
تویوتا یاریس و اوپل کورسا اشاره کرد که به ترتیب رتبه های پنجم، ششم و هشتم 

را کسب کردند.
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  بازارگردي 

بهترین جاروبرقی با بودجه پنج میلیونی
مقایسه دو مدل جاروبرقی که قیمتشان نسبت به دیگران بالاتر است اما می توانند ارزش خرید داشته باشند

گروه بازار |   اگر مشکلی بابت پرداخت چهار، پنج میلیون تومان پول برای خرید یک جاروبرقی نداشته باشید، می توانید 
دست روی گزینه های خوبی بگذارید که شما را از چنین هزینه ای پشیمان نمی کنند. قدرت مکش بالا و فیلتر خروجی هوا از 

جمله مهمترین ویژگی های آن است.

FC9170 1   فیلیپس مدل

جاروبرقی مدل FC9170 از سری محصولات شرکت فیلیپس 
است. شاید این جاروبرقی جثه کوچکی داشته باشد،اما قدرت آن 
بالاست. طوری که این مدل با توان موتور بالا و طراحی خاصش، 
قدرت مکش بسیار زیادی در دهانه دارد و مدت  زمان جاروکردن را 
کاهش می دهد تا در مصرف انرژی صرفه جویی شود.این جاروبرقی 
گرد و غبار را در کیسه مخصوص جمع آوری می کند و با گنجایش 
بالایی که دارد،وقفه ای برای خالی کردن کیســه پیش نمی آید.

پارویی یا همان سر جارو با طراحی خاصی که دارد، می تواند در 
هر گوشه و کناری فعالیت خود را به بهترین شکل انجام دهد. لوله  
تلسکوپی مدل FC9170 کوتاه و بلند شــده و برای افراد با قد 
متفاوت تنظیم می شود. این مدل به پیچ تنظیم قدرت مجهز است.

دستگیره جارو طوری طراحی  شده است که هنگام بلندکردن به 
دست فشار نیاید. بدنه دستگاه نیز در مقابل نشت هوا عایق شده 
است تا عملکرد دستگاه در بهترین حالت باشد. بهره گیری این 
محصول از فیلتراسیون HEPA13 باعث می شود هوای خروجی 

از دستگاه پاک باشد و گردوغبار به هوا بلند نشود. 
قیمت: چهار میلیون و 700هزار تومان

جاروبرقی سامســونگ مدل QUEEN-18 طراحی ساده ای 
دارد. بدنه از مواد پلاســتیکی باکیفیت ســاخته  شده است و 
قطعات مختلف رنگ های متنوعی دارند. توان 1800واتی این 
جارو می تواند مکشی 400واتی در ســر پارویی ایجاد و خاک و 
زباله را به راحتی از سطوح مختلف جمع کند. با پر شدن تدریجی 
کیســه جارو برقی، عموما قدرت مکش کاهــش پیدا می کند، 
اما سامســونگ راهکاری خلاقانه ارائه کرده و فیلتر سایکلون یا 
چرخشی را تولید و عرضه کرده است. در درون فیلتر سایکلون، 
ابتدا ذرات بزرگ تر و سنگین تر جدا می شوند و این امکان را برای 
استفاده  بهینه از فضای داخل کیسه جاروبرقی و قدرت مکشی 
قوی تر و یکنواخت تر فراهم می کند. فیلتر سایکلون که به نحوی 
مناسب، کنار دسته  جاروبرقی تعبیه  شــده است، به راحتی به 
بیرون و داخل می لغزد و دسترســی بــه آن حتی هنگامی که 
جاروبرقی در حالت ایستاده قرار دارد آسان است. گنجایش بالای 
مخزن، سیم برق بلند و صدای نه چندان زیاد از ویژگی های این 
 HEPA11 جاروبرقی است. این مدل همچنین به فیلتر خروجی

مجهز است که مانع ورود دوباره گرد و غبار به محیط می شود.
قیمت: چهار میلیون و 700هزار تومان

QUEEN-18 2     سامسونگ مدل

یارانه معیشتی فردا واریز می شود
بیست و یکمین مرحله یارانه معیشتی خانوار ساعت 24 
فردا یکشنبه دهم مردادماه به حساب سرپرستان خانوار 

واریز می شود. بر اساس اطلاعیه سازمان هدفمندی یارانه ها، 
مثل دوره های قبل، خانواده های یک نفره 55 هزار تومان، 

خانواده های دو نفره 103 هزار تومان، خانواده های سه نفره 
138 هزار تومان، خانواده های چهار نفره 172 هزار تومان 

و خانواده های پنج نفره و بیشتر 205  هزار تومان یارانه 
معیشتی دریافت خواهند کرد. همچنین این ماه هشتمین 

قسط از دومین مرحله وام یک میلیون تومانی کرونا از حساب 
سرپرستانی که این وام را دریافت کردند، کسر می شود.  

اختلاف قیمت مرغ از مرغداری تا پروتئینی
مشاور عالی اتحادیه مرغداران گوشتی می گوید قیمت مرغ گرم 

برای مصرف کننده نباید بیشتر از 25 تا 2۶هزار تومان باشد. به گفته 
محمدعلی کمالی تولیدکنندگان باید به میزان نهاده ای که دریافت 
می کنند و مقداری جوجه ای که می ریزند مرغ زنده با قیمت مصوب 
17هزار و100تومان تحویل دهند. قیمت های بالای مرغ اصلا مورد 

تایید ما نیست و  به نظر می رسد عده ای دلال و واسطه مرغ ها را به هر 
طریقی خارج از شبکه کشتار و با قیمت های بالا می فروشند که باعث 

قیمت مرغ در بازار به کیلویی 40هزار تومان برسد. برایمان جای 
سوال است که چطور بخشی از مرغ هایی که با قیمت 40هزار تومانی 

فروخته می شود برچسب تنظیم بازار دارد. 

محدودیت جدید صرافی بایننس برای کاربران ایرانی
صرافی بایننس به عنوان بزرگترین صرافی ارز دیجیتال دنیا به زودی 
محدودیت های گسترده ای برای کاربران احراز هویت نشده ازجمله 
کاربران ایرانی اعمال خواهد کرد. بر اساس بیانیه بایننس از این پس 

کاربرانی که احراز هویت محدود دارند و صرفا ایمیل و محل سکونت 
خود را اعلام کرده اند روزانه می توانند حداکثر شش صدم بیت کوین 

برداشت داشته باشند. این رقم قبلا دو بیت کوین در روز بود. این صرافی 
در راستای عمل به توصیه های FATF تصمیم گرفته امکان برداشت 

پول را برای کاربرانی که احراز هویت نکنند به طور کامل مسدود کند. 
ایرانی ها برای معامله در این صرافی مجبورند از آی پی جداگانه و هویت 

جعلی استفاده کنند و امکان احراز هویت ندارند.

ان
وم

ر ت
14هزا امروز آب کدام مشترکان قطع می شود؟

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران گفته بر اساس 
اخطارهای قبلی آب مشترکان پرمصرف تهرانی از امروز روزی 

دو تا پنج ساعت قطع خواهد شد. محمدرضا بختیاری اعلام کرده 
از ابتدای تیرماه برای 200هزار مشترک بدمصرف و پرمصرف 

تهرانی یعنی مشترکانی که بیش از دو برابر الگو آب مصرف 
می کنند اخطار پیامکی و مکتوب صادر شده است. به گفته بختیاری 

حدود 30درصد مشترکان کمی بیش از الگو مصرف دارند و 
20درصد مشترکان جزو مشترکان پرمصرف هستند و حدود پنج 

درصد نیز فوق العاده مصرف بالایی دارند. بختیاری می گوید  17 تا 
18درصد آب کل کشور در شهر تهران مصرف می شود.

آیفون هــای جدیــد و گرانقیمــت اپــل در یــک چیــز 
اعصاب خردکن مشترک هســتند؛ وقتی جعبه هایشان را با 
اشتیاق زیاد باز می کنید،خبری از شــارژر نیست و باید از 
آداپتور شارژ را جداگانه بخرید.در بازار ایران یک شارژر 20 
واتی با برند اپل که واقعا معلوم نیست اصل است یا نه،حدود 
800 هزار تومــان تا یک میلیون تومان فروخته می شــود.

اما می تواند از بقیه برندهای معتبر یک آداپتور شارژ خوب 
خریداری کرد؟ ما این گزینه ها را پیشنهاد می دهیم. 

CHOETECH Q5004   1
شارژر CHOETECH Q5003 از شارژرهای کاربردی 
با توان خروجی 18وات به حساب می آید که از قابلیت شارژ 
سریع برخوردار است.جریان خروجی شارژر Q5003 برند 
معتبر چویتک در حالت های شش و 9 و 12 آمپر است. این 
شارژر دیواری دارای یک درگاه خروجی USB تایپ C است 
که با سیم شــارژ موجود در جعبه گوشی های آیفون سری 
جدید ســازگار اســت. با توجه به فناوری QC3.0 باتری 
دستگاه های مختلف را در مدت 35دقیقه تا 80درصد شارژ 
می کند. به  خاطر دو شاخه بودن، شر خرید و نصب تبدیل دو 
به سه هم از سرتان کم می شود اما قیمت حدود 600 هزار 

تومانی آن کمی دردسرساز است.
Xiaomi MI65   2

شارژر دیواری شیائومی مدل MI65 به قابلیت  فست شارژ 
مجهز اســت و توان خروجــی آن به 65وات می رســد اما 

مهمترین قابلیت آن سایز کوچک و جمع و جورش است که 
برخلاف بقیه گزینه ها به راحتی در کیف جا می گیرد. با این 
حال می توانید به خاطر قیمت دیوانه وارش همین حالا آن را 
کنار بگذارید. قیمت این شارژر حدود 770 هزار تومان است.

 iWalk Leopard 20W ADL020   3
از جمله شارژرهای محبوب بازار ایران آی واک مدل لئوپارد 
ADL020 است که با دوشاخه سازگار با پریزهای برق ایران 
مجهز شده، شدت جریان خروجی آن برای تبلت و موبایل به 
سه آمپر می رسد و برای موبایل های سازگار با آداپتور 2.2 آمپر 
و 1.6 آمپر هم کارایی دارد. این شارژر را حدود 500 هزار تومان 
قیمت گذاری کرده اند ولی معمولا در بعضی فروشــگاه های 
اینترنتی به وفور آن را با تخفیف تا 250 هزار تومان می فروشند.

Xiaomi AD201   4
آداپتور AD201 از شــیائومی یکی از بهترین گزینه هایی 
اســت که پیش رو دارید. قیمت آن به زحمت تا 300 هزار 
تومان می رسد و فروشنده ها معمولا آن را 270 هزار تومان 
فاکتور می کنند. شــدت جریان خروجی آن به ســه آمپر 
می رسد و کاملا با سیم شــارژ USB تایپ C سازگار است. 
سروشــکل ظاهری جذابی دارد و به وفور می توانید آن را در 
بازار پیدا کنید بدون اینکه نگــران وجود نمونه های تقلبی 
باشید. فقط یک عیب و ایراد بزرگ دارد و آن هم محتاج بودن 
به خرید یک سری یا تبدیل برق سازگار با دوشاخه های ایران 

است. این کار به مرور اعصاب خردکن خواهد بود.

   دیجیتال

چهار شارژر جانشین برای آیفون های سری 12

طلا و ارز هفته گذشته حتی در روز تعطیل پنجشنبه هم 
افزایش قیمت را تجربه کردنــد. دلار از 25 هزار و 180 
تومان بالا رفت و به 25 هزار و 600 تومان رســید و سکه 
تمام بهار آزادی طرح جدید هم به جای 10 میلیون و 900 
هزار تومان چهارشنبه، عدد 11 میلیون و 150 هزار تومان 
را جلوی چشــم دید.در این مدت باقی قطعات سکه هم 
شیطنت  کردند اما مثلا نیم سکه 10هزار تومان و سکه یک 
گرمی 20هزار تومان گران شد.اگر سایت ها و خبرگزاری ها 
را بررسی کرده باشید حتما می دانید که بعضی ها این اتفاق 
را به طرح پرحاشــیه مجلس درباره اینترنت و شایعه ها و 
حواشی سیاسی ربط می دهند.از بعضی جهات این حرف 

درست است چون بازار ارز عاشق حاشیه ها و اخبار منفی 
است و هیچ دعوتی را برای رسیدن به سکوهای بالاتر رد 
نمی کند. با این حال به طور معمول در پایان تعطیلات، به 
خاطر نبود خریدار بازار اصلاح می شــود و کمی به عقب 
برمی گردد. احتمــالا امروز هم شــاهد چنین وضعیتی 
خواهیم بود چون عملا خریداری در بازار حضور ندارد که 

بخواهد برای میل و خواسته دلال ها تره خرد کند.

    بررسی اتفاقات هفته گذشته
محمــد کشــتی آرای نایــب رئیــس اتحادیــه طلا و 
جواهــر در گفت وگــو با خبرگزاری ایســنا به بررســی 

تحولات این یکی دو روز گذشته و روند احتمالی بازار در 
روزهای پیش رو پرداخته اســت که بعضی نکات آن قابل  
توجه هســتند.به عقیده او دو تحلیل برای فهم افزایش 
قیمت ها در روزهای گذشته وجود دارد:تا روز چهارشنبه 
که پایان فعالیت رسمی بازار بوده است، روند بازار به یک 
صورت بود اما از روز پنجشــنبه که بازار رسمی تعطیلی 
بود، قیمت ها به یکباره افزایش قابــل توجهی پیدا کرد. 
این در حالی اســت که از ابتدای هفته تا روز چهارشنبه، 
تغییرات اونس جهانی بسیار مختصر بود و حتی پنج دلار 
کاهش قیمت داشتیم. برخلاف اونس جهانی طلا، نرخ ارز 
حدود هزار تومان افزایش داشــت و در آخرین معاملات 

روز چهارشــنبه تا 25 هزار و 600 تومان هم بالا رفت. به 
خاطر همین افزایش نرخ ارز، قیمت سکه تا 11 میلیون و 
150 هزار تومان افزایش پیدا کرد و سایر قطعات سکه هم 
به همین صورت مشمول افزایش قیمت شدند. هر مثقال 
طلا هم با حدود 185 هزار تومان به چهار میلیون و 680 
هزار تومان و هر گرم طلا 18 عیار به یک میلیون و 93 هزار 
و 500 تومان رسید تا افزایش حدودا 40 هزار تومانی برای 

هر گرم طلا 18 عیار را شاهد باشیم.

    خدا رحم کرد
اوضاع بازار طلا و ارز می توانست صبح امروز خیلی بدتر از 
آنچه هست باشد، چون روز پنجشنبه قیمت جهانی طلا 
یکباره افزایش پیدا کرد و بهای هــر اونس تا هزار و 832 
دلار پیش  رفت. این یعنی به نســبت روز شــنبه، ابتدای 
هفته گذشته اونس طلا حدود افزایش 26 دلاری داشته 
است. از سوی دیگر در معاملات غیررسمی بازار ارز در روز 

پنجشنبه بعضی ها شیطنت کردند و در خبرها آمد، قیمت 
ارز از کانال 25 هزار تومان به کانال 26 هزار تومان افزایش 
پیدا کرده اســت در حالی که بررســی آخرین معاملات 
رسمی روز چهارشنبه، نشــان می دهد هر دلار نهایتا تا 
25 هزار و 600تومان رسیده است. تاثیر هیجانی انتشار 
این خبر هم می توانســت بازار طلا را دستخوش تغییر و 
تحول کند اما چون بازارها تعطیل بودند ظاهرا مســئله 

ختم به خیر شد.

    امروز چه اتفاقی رخ می دهد
به گفته محمد کشتی آرای افزایش نرخ ارز، همراه با افزایش 
قیمت اونس جهانی، مسیر صعودی قیمت سکه و طلا را 
هموار می کند. بــه همین دلیل هم قیمت ســکه در روز 
پنجشنبه از 10 میلیون و 900 هزار تومان تا 11 میلیون 
و 430 هزار تومان افزایش پیــدا کرد اما در ادامه به خاطر 
نبود مشتری تا 11 میلیون و 150 هزار تومان پایین آمد. 

کشتی آرای می گوید به نظر می رسد با توجه به تحولات 
سیاســی و تحولات بازارهای جهانی که منجر به افزایش 
قیمت اونس طلا شده اســت، همراه با افزایش نرخ ارز، از 
امروز شنبه شاهد شــکل گیری اتفاقات جدید باشیم به 
شکلی که پس از پنج، شش ماه یک رکورد جدید قیمت 

رقم بخورد.
برای بررسی صحت ادعای محمد کشتی آرای باید نگاهی 
به روند معاملات پشت خطی بیندازیم. جایی که دلال ها در 
معاملات عمده تا ساعت 12 شب و حتی روزهای تعطیل 
دلار دست به دست می کنند و قیمت اعلام شده بین آنها با 
تقریب نسبتا زیاد می تواند نشانی نرخ دلار در روز آینده را 
بدهد. دیروز جمعه دلار به صورت عمده بین آنها 25 هزار 
و 850 تومان معامله می شد. یعنی 250تومان گران تر از 
آخرین قیمت بازار آزاد. با این حساب تنها نبود خریدار و 
افت تقاضاست که قادر است روند احتمالی بازار را معکوس 

کند و دلار و طلا را سر عقب بیاورد.
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یک میلیون و 500هزار

دو میلیون و 300هزار

دو میلیون و 500هزار

یک میلیون و 500هزار

دو میلیون و 700هزار

یک میلیون و 600هزار

یک میلیون و 900هزار

دو میلیون و 200هزار

دو میلیون و 500هزار

دو میلیون

قیمت انواع هارد اکسترنال دو ترابایتی 

وسترن دیجیتال

ای دیتا

سیلیکون پاور

سیگیت

ای دیتا

توشیبا

ای دیتا

اپیسر

ترنسند

توشیبا

My Passport

HD710 Pro

Armor A85

STEA2000400

HF830

Canvio Advance

HD330

AC233

StoreJet 25M3

Canvio Flex
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قیمت انواع ماشین لباسشویی هفت کیلوگرمی 

بست

آبسال

لیدر

پاکشوما

دوو

اسنوا

پاکشوما

دوو

ایکس ویژن

اسنوا

BWD-7112

REN7012

L1200D

TFU-73200

DWK-8243

SWD-571S

TFU 74406 ST

DWK-7100

TM72

SWM-71204

شش میلیون و 600هزار

هفت میلیون و 300هزار

هشت میلیون و 300هزار

9میلیون و 500هزار

11میلیون

9میلیون و 600هزار

11میلیون و 800هزار

9میلیون و 700هزار

9میلیون

9میلیون و 900هزار
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فروش 25هزار و 600

30هزار و 405

35هزار  و 695

شش هزار و 970

سه هزار و 45

11میلیون و 150هزار

10میلیون و 750هزار

پنج میلیون و 860هزار

سه میلیون و 680هزار

یک میلیون و 113هزار

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهم امارات

لیر ترکیه

تمام سکه جدید

تمام سکه قدیم

نیم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18 عیار

خرید 25هزار و 500

30هزار و 255

35هزار و 495

شش هزار و 950

سه هزار و 25

10میلیون و 920هزار

10میلیون و 500هزار

پنج میلیون و 670هزار

سه میلیون و 550هزار

---

  طلا و ارز

چه کسی طلا و دلار را سر عقل می آورد؟ 
پیش بینی ها از رشد قیمت ها و ثبت رکوردهای جدید  در شروع هفته حکایت دارد مگر اینکه...

    بیمه تکمیلی درمان؛ پوشــش درمان را 
بیشتر کنید

بیمه درمان تامین اجتماعی، سلامت، خدمات درمانی 
نیروهای مسلح، شــرکت نفت، صداوسیما و بانک ها 
انواع مختلف بیمه پایه درمان هستند که معروف ترین 
آنها بیمه تامین اجتماعی است. هرکسی که به صورت 
اجباری یا اختیــاری حق بیمه به ســازمان تامین 
اجتماعی پرداخت می کند، تحت پوشش بیمه پایه 
این سازمان قرار می گیرد. بیمه سلامت هم مخصوص 
کارکنان دولت، گروه های اجتماعی و بیماران خاص 
اســت و همچنین هرکس که بیمه تامین اجتماعی 
نداشته باشد،می تواند از بیمه سلامت استفاده کند.

پوشــش این بیمه ها تا حد زیادی محدود اســت و 
عموما تنها هزینه های معمول درمان مثل خرید دارو 
و ویزیت و هزینه های درمان در مراکز طرف قرارداد 
را شامل می شود.اگر بخواهید پوشش های بیشتری 
داشته باشید، چاره ای جز خرید بیمه تکمیلی نیست.

پوشش:بیمه تکمیلی درمان بر اساس مبلغ حق 
بیمه،پوشــش هایی مثل بســتری بیمارســتان، 
پاراکلینیــک، جراحی های ســرپایی و تخصصی، 
آزمایشگاهی، زایمان،دندانپزشکی، نازایی، سمعک، 
رفع عیوب چشم، هزینه های آمبولانس و ویزیت و 
دارو دارد. شرایط به این شکل است که اگر به مراکز 
درمانی طرف قرارداد بروید، هزینه درمان مستقیما 
توسط شــرکت بیمه پرداخت می شود و اگر مرکز 
درمانی طرف قرارداد نباشــد، بعد از پایان مراحل 
می توانیــد با ارائــه مــدارک پزشــکی و فاکتور 
بیمارستان، هزینه ها را از شرکت بیمه پس بگیرید. 
حق بیمه: بیمه تکمیلی عموما به صورت گروهی 
برای کارکنان شرکت ها و سازمان ها صادر می شود 
اما چند شــرکت بیمه امکان خرید بیمه تکمیلی 
انفرادی را هم در نظر گرفته اند. عموما هزینه بیمه 
تکمیلی گروهی یا سازمانی پایین تر و ماهانه حدود 
50 تا 100هزار تومان است ولی اگر بخواهید بیمه 

تکمیلی انفرادی بخرید هزینه آن ممکن اســت به 
سالی 500هزار تا دو میلیون تومان برسد. 

    بیمه کرونا؛ بیمه درمان تنها 
به کارتان نمی آید

خرج های کرونا محدود به هزینه های درمان نیست. 
اگر در طول دوره درمان پزشــک در بیمارســتان 
بستری شــوید و تمام داروها و آزمایش ها توسط 
پزشــک تجویز شــده باشــد، بیمه های تکمیلی 
هزینه  های درمان را بر عهــده می گیرند اما در غیر 

این صورت باید سراغ بیمه کرونا بروید. 
پوشش: بیمه کرونا توسط دو شرکت ارائه شده، 
علاوه بر هزینه های بیمارســتانی، پوشــش های 
سرمایه فوت و غرامت روزانه بستری دارد. این یعنی 
اگر خدایی نکرده بیمه شونده بر اثر کرونا یا حوادث 
دیگر فوت شــود، مبلغی بین 50میلیــون تا یک 
میلیارد تومان به عنوان ســرمایه فوت به بستگان 

تعلق خواهد گرفت. همچنین به ازای هر روز بستری 
بیمارســتان بر اثر حادثه یا کرونا، بین 100هزار تا 
یک میلیون تومان غرامــت دریافت خواهید کرد. 
پوشش هزینه های بستری هم بین پنج میلیون تا 
100میلیون تومان است که در طرح های مختلف با 

حق بیمه متفاوت ارائه می شود.
حق بیمه: حداقــل هزینه ســالانه خرید این 
بیمه نامه 182هزار تومان و حداکثر ســه میلیون و 
370هزار تومان است. بیمه کرونا حداقل 14روز بعد 
از خرید اجرا می شود و این یعنی اگر مبتلا به کرونا 
باشــید یا در این مدت به کرونا مبتلا شوید، تحت 

پوشش بیمه قرار نخواهید گرفت. 

    بیمــه موبایل و لپ تاپ؛ دردســرهای 
گارانتی را دور بزنید

گارانتی وســایل الکترونیک عموما سخت گیری 
زیادی برای جبران خسارت ها دارند. 

مثلا می گویند این گوشی ضربه خورده و مشمول 
گارانتی نمی شود یا می گویند آن را قبلا پیش یک 
تعمیرکار دیگر برده اید و برای همین کاری برایتان 

انجام نمی دهیم. 
بیمه وسایل دیجیتال در چنین مواقعی به کمکتان 

می آید. 
پوشــش: یکی از مهمترین پوشش ها سرقت 
موبایل است. توجه داشــته باشید که موبایل قاپی 
همچنان جزو پوشش های بیمه وسایل الکترونیک 
نیست و شرکت بیمه تنها درحالتی خسارت سرقت 
را جبران می کند که سارق برای دزدیدن موبایل یا 
لپ تاپ از زور استفاده کند یا مثلا قفلی را بشکند. از 
دیگر پوشش های بیمه وسایل دیجیتال می توان به 
سقوط، آبخوردگی، حوادث طبیعی، گردوخاک، 
خسارت های حین تعمیر، خسارت های هنگام باز و 
بسته کردن، فرسودگی و زنگ زدگی و خراب شدن 
وســیله به دلیل نوســان برق اشــاره کرد. البته 

همچنین در صورت استفاده از کالای دیجیتال در 
محیط آلوده و پر گرد وغبار و استفاده از آداپتورهای 
متفرقه، اشــکالات نرم افزاری، خسارت عملی و 
تجهیزات غیراصل تحت پوشــش بیمه موبایل و 

لپ تاپ نیستند. 
حق بیمه: هزینه بیمه وسایل الکترونیک بسته 
بــه قیمت هــر کــدام متفاوت اســت. شــرایط 
قیمت گذاری درســت مثل بیمه بدنه است. قیمت 
موبایل را خودتــان موقع خریــد بیمه نامه اعلام 

خواهید کرد. 
البته بهتر است قیمت زمان خرید کالا را اعلام کنید 
چراکه موقع پرداخت خسارت باید فاکتور خرید ارائه 
شود که قیمت روی آن درج شده. بررسی ها نشان 
می دهد هزینه بیمه یک موبایل هفت میلیونی بین 
300 تا 400هزار تومان اســت و برای بیمه کردن 
لپ تاپ 20میلیونی باید حدود یک میلیون تومان 

هزینه کنید. 

    بیمه بدنه خودرو؛ علاوه بر شخص ثالث 
به فکر خودتان باشید

بیمه شــخص ثالث برای تمام راننده های خودرو 
و موتورســیکلت اجباری اســت ولی همانطور که 
از اسمش پیداســت خسارت کســی را پرداخت 
می کند که شما با او تصادف کرده اید و خسارت های 
مالی خودتان را بایــد از جیب بدهید. همچنین در 
صورتی که در خیابان تصادف کنید و مقصر حادثه 
از صحنه فرار کند، دیگر کسی پاسخگوی خسارت 
شما نخواهد بود. در چنین حالتی تنها بیمه بدنه به 
کمکمان می آید چراکه نهایت پوشش بیمه شخص 
ثالث برای خودتان، پوشــش تعهد راننده است که 
صرفا خسارت های جانی را جبران می کند و سقف 

پوشش آن 480میلیون تومان است.
پوشش: بیمه بدنه حکم بیمه تکمیلی شخص 
ثالث را دارد و همه خسارت های شما را چه مقصر 
باشید و چه مقصر نباشید،جبران می کند. البته اگر 
شما مقصر نباشید بیمه شخص ثالث طرف مقابل 
مجبور به پرداخت هزینه است و اگر به هر دلیلی این 
اتفاق نیافتد، مثلا پوشش بیمه شخص ثالث مقصر 
کافی نباشد یا اصلا بعد از تصادف فرار کرده باشد، 
بیمه بدنه خســارت را برایتان جبران خواهد کرد. 
سقوط، واژگونی، آتش سوزی و سرقت کلی خودرو 
از دیگر پوشش های اصلی بیمه بدنه هستند. یعنی 
اگر یک روز ســراغ ماشــینتان رفتید و دیدید سر 
جایش نیست، می توانید خســارت آن را از شرکت 
بیمه دریافت کنید. علاوه بر پوشش های اصلی، بیمه 
بدنه پوشش های جانبی مثل نوسانات ارزش، سرقت 
قطعات، پاشیدن مواد شیمیایی، شکست شیشه و 
ایاب و ذهاب هم دارد که با فعال کردن آنها هزینه 
بیمه افزایش پیدا می کند. پوشــش ایاب و ذهاب 
مربوط به زمانی است که خودرو شما روانه تعمیرگاه 
شــده و تا زمانی که بتوانید دوباره سوار آن شوید، 
شــرکت بیمه هزینه رفت و آمد شــما را پرداخت 

خواهد کرد.
حق بیمه: هزینه بیمه بدنه بســتگی به قیمت 
خودرو دارد و قیمت خودرو هم توســط خود شما 
اعلام خواهد شــد و محدودیتی از این نظر وجود 
ندارد. مثلا می توانید ارزش پراید خود را یک میلیارد 
تومان در نظر بگیرید یا قیمت ارزش دناپلاس توربو 
را 50میلیون تومان اعلام کنید. همه چیز بستگی به 
خودتان دارد اما باید توجه داشته باشید که هرچه 
ارزش خود را را بالاتر بگویید، قیمت بیمه نامه بالاتر 
خواهد بــود و اگر قیمت خــودرو را پایین تر اعلام 
کنید، سقف پوشــش هزینه ها کاهش پیدا خواهد 
کرد. هزینه بیمه بدنه برای یک خودرو 100میلیونی 
در شــرکت های مختلف حدود 500 تا 800هزار 
تومان، خودرو 150میلیونی حدود 600هزار تا یک 
میلیون و 200هزار تومــان و خودرو 200میلیونی 

حدود 800هزار تا یک میلیــون و 600هزار تومان 
است. اگر ارزش خودرو را 500میلیون تومان در نظر 
بگیرید، باید برای بیمه بدنه آن یک میلیون و 900 

تا سه میلیون و 200هزار تومان هزینه کنید.

    بیمه عمر؛ بازنشستگی با سرمایه بزرگ
25ســال کار کردن و حداقل سن 50سالگی برای 
بازنشسته شدن کافی است. از زمانی که بازنشسته 
می شــوید می توانید معادل حقوق دو ســال آخر 
کارتان مســتمری بازنشســتگی بگیرید و بدون 
پرداخت حق بیمه تحت پوشــش بیمه پایه درمان 
باشید ولی همه اینها کافی نیســت و با بیمه عمر 
می توان با خیال راحت تری به روزهای بازنشستگی 

فکر کرد.
پوشش: کارکرد اصلی بیمه عمر، سرمایه گذاری 
است. در طول دوره قرارداد شما هر ماه مبلغی را به 
عنوان حق بیمه به شرکت پرداخت می کنید تا در 
پایان دوره تمام این مبالغ روی هم جمع شده و یک 
پس انداز قابل قبول برایتان فراهم شود. البته تورم 
دشمن اصلی بخش سرمایه گذاری بیمه عمر است 
چراکه امکان دارد در پایان ارزش پولی که سال ها 
پس انداز کرده اید، کمتر از آن چیزی باشــد که به 
کارتان بیاید. از پوشــش های بیمه عمر می توان به 
پوشش بیماری های خاص اشاره کرد که هزینه های 
درمان را جبران می کند. با پوشش نقص عضو و از کار 
افتادگی، شرکت بیمه بدون هزینه دوره بیمه را ادامه 
خواهد داد و در این مدت به جای دریافت حق بیمه، 
سه برابر آن را به عنوان مستمری پرداخت می کند و 
همچنین می توان تا دو برابر سرمایه فوت را به عنوان 
خسارت از بیمه عمر دریافت کرد. پوشش های فوت 
طبیعی و بر اثر حادثه ســرمایه بزرگی را در اختیار 
بازماندگان قرار خواهد داد و پوشــش هزینه های 
پزشکی، هزینه های درمان ناشی از حادثه را جبران 

خواهد کرد.
حق بیمه: هزینه بیمه عمر کاملا انعطاف پذیر 
است. به این معنا که شما هر مبلغی را می توانید به 
عنوان حق بیمه ماهانــه در نظر بگیرید و این مبلغ 
می تواند حتی ماهانه 50هزار تومان باشــد اما در 
نهایت ســقف پوشش ها و ســرمایه بازنشستگی و 
سرمایه فوت نهایتا بر اساس حق بیمه پرداخت شده 
تعیین خواهد شد. همچنین طول دوره قرارداد هم 
می تواند بین پنج تا 30ســال متفاوت باشد. برای 
مثال اگر هر سال شــش میلیون تومان با افزایش 
سالانه 10درصد حق بیمه پرداخت کنید، در پایان 
پنج سال جمع پرداختی شما 36 میلیون و 600هزار 
تومان خواهد بود و جمــع اندوخته به 45میلیون 
تومان و ســرمایه فوت به 44میلیون تومان خواهد 
رسید. البته می توان ضریب سرمایه فوت را تا چند 

برابر  افزایش داد.

کشیدن دیوار آتش 
مقابل باران بلا

معرفی بیمه نامه هایی که یک مرتبه مهم شدند؛ از درمان 
کرونا گرفته تا عمر و بازنشستگی

گروه بازار|    شــرکت های بیمه همه هزینه های مربوط به بیماری کرونا را پوشش نمی دهند 
یا عموما شرایط ســختی برای آن در نظر می گیرند. رئیس بیمه مرکزی می گوید آزمایش ها و 
داروهای مرتبط با کرونا که توسط پزشک تجویز شده باشد، تحت پوشش بیمه تکمیلی هستند. 
با این وجود برخی شرکت ها کرونا را نوعی بیماری خاص در نظر می گیرند و پوشش هزینه های 
آن را در قالب بیمه عمر ارائه می کنند. برخی دیگر آن را به صورت مستقل به عنوان یک بیمه 
جداگانه می فروشــند که می تواند در روزهای درگیری با کرونا به کارمان بیاید. از این دست 
بیمه ها کم نداریم. حتی خود بیمه درمان به عنوان یک نوع بیمه تکمیلی برای پوشش هزینه های 
درمانی صادر می شود که ضعف بیمه پایه سلامت یا تامین اجتماعی را پوشش می دهد. بیمه بدنه 
به عنوان یک بیمه کامل کننده خودرو به حساب می آید که در کنار بیمه شخص ثالث می تواند 
کمکمان کند. از جمله دیگر بیمه هایی که باید برای پوشش بیشتر بخریم، می توان به بیمه وسایل 

الکترونیک و بیمه عمر اشاره کرد که هر کدام کارایی متفاوتی دارند.

صادقیه: محله ای در منطقه دو شــهرداری است و در 
غرب تهران قرار دارد. مشاوران املاک فعال در این منطقه 
می گویند واحدهــای صادقیه حداقل متــری 25 تا 30 
میلیون تومان قیمت گذاری شده اند و در حالت حداکثری 
ممکن اســت به متری 60 میلیون تومان برسند. به گفته 
آنها واحدهای نوساز نیز از متری 40 میلیون تومان به بالا 
قیمت گذاری می شــوند امــا مالکان واحدهــای بزرگتر 
به خاطر نبود مشتری حاضر می شوند ملک  خود را با ارقام 
پایین تری به فروش برسانند. مثلا یک واحد 150 متری 
نوساز با قیمت 35 یا 36 میلیون تومان در هر مترمربع هم 
پیدا می شود ولی خانه های کوچک قیمت به خاطر تقاضای 
بالا، گران است. همچنین واحدهای قدیمی  تقریبا از متری 

25 تا 30 میلیون تومان قیمت گذاری می شوند. 
پونک: یکی از محله های منطقه پنج شهرداری در غرب 
تهران است. به گفته مشــاوران املاک قیمت خانه در این 
محله تقریبا از متــری 34 یا 35 میلیون تومان شــروع 
می شــود و به بالای 60 میلیون تومان می رسد. این یعنی 
ارزان ترین خانه های پونک تقریبــا از یک میلیارد و 700 
میلیون تومان قیمت گذاری می شوند که متراژشان نزدیک 
50 متر خواهد بود. واحدهای نوســاز پونک هم تقریبا از 

متری 40میلیون تومان به بالا قیمت گذاری شده  اند.
نارمک: یکی از محله های معروف تهران اســت که در 
شــرق پایتخت قرار دارد. مشــاوران املاک این منطقه 

می  گویند خانه هــای نارمک حداقل متــری 25 میلیون 
تومان قیمت گذاری می شــوند. به گفتــه آنها برای خرید 
ارزان ترین خانه های نارمک دســت کم باید یک میلیارد و 
500 میلیون تومان پول وسط گذاشــت. مثلا در یکی از 
آخرین معاملات واحدهــای ارزان قیمت این محله، برای 
واحدی 57متری واقع در خیابان مهر که در اصطلاح بازار 
فول امکانات به حســاب می آید، فردی دو میلیارد و 200 
میلیون تومان هزینه کرده است. همچنین واحدی با متراژ 
مشــابه در خیابان احدزاده با قیمــت دو میلیارد و 250 
میلیون تومان به فروش رســیده که تــازه پارکینگ هم 

نداشته است. 
قیمت واحدهای نوساز نارمک هم براساس کوچه و خیابان 
متفاوت است اما می توان گفت برای خرید یک خانه نوساز 
در نارمک باید حداقل بین 30 تا 35 میلیون تومان در ازای 
هر مترمربع ســرمایه جور کرد. یکی از آخرین معاملات 
واحدهای نوســاز محله نارمک، واحــدی 110 متری در 
خیابان هنگام بوده که مشتری برایش متری 40 میلیون 
تومان و روی هم رفته چهار میلیارد و 400 میلیون تومان 

پول پرداخت کرده است.
پیروزی: محله ای در شرق تهران است که در منطقه 13 
شــهرداری قرار گرفته. مشــاوران املاک می  گویند قیمت 
خانه های پیروزی از حداقل متــری 22،23 میلیون تومان 

شروع می شود و تا متری 40 میلیون تومان پیش می رود. 

   مسکن

حداقل قیمت مسکن در محله های مشهور شرق و غرب پایتخت
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اعضای هیات 
مدیره چطور 

تعیین می شوند؟
جلسات مجمع عمومی 
فوق العاده برای تعیین 

اعضای هیات مدیره 
تشکیل می شود. در 

این جلسات حدنصاب 
شرکت کنندگان بالاتر 

است و تصمیمات آن 
نیاز به آرای بیشتری 

نسبت به جلسات 
مجمع عمومی عادی 
سالانه دارد. هر کدام 

از سهامداران درصدی 
شرکت که تمایل به 

عضویت در هیات مدیره 
داشته باشند، نماینده 
خود را معرفی و سپس 

از بین آنها رای گیری 
می شود. اعضای هیات 
مدیره می تواند شخص 
حقیقی یا نماینده یک 
شرکت حقوقی باشد. 

عموما در شرکت هایی که 
زیرمجموعه یک شرکت 
بزرگ تر هستند، اعضای 

هیات مدیره اشخاص 
حقوقی خواهند بود که 

هر کدام نماینده ای را 
برای عضویت در هیات 
مدیره معرفی می کنند. 

کته
ن

بازدید فرماندهان بسیج از ناحیه شرق و تاکید بر 
مدیریت مصرف برق

و  آب  عباسپور صنعت  بسیج شهید  فرمانده حوزه  اهواز - 
برق خوزستان و فرمانده پایگاه بسیج امام حسین )ع( شرکت برق 
منطقه ای خوزستان، با هدف نظارت بر مدیریت مصرف برق، از امور 
بهره برداری ناحیه شرق این شرکت و ادارات شهرستان امیدیه 

بازدید کردند. 
عباس نبگانی فرمانده حوزه بسیج شهید عباسپور صنعت آب 
و برق خوزستان و یعقوب دانشی فرمانده پایگاه بسیج امام حسین 
)ع( شرکت برق منطقه ای خوزستان، در این بازدید با اشاره به 
مشکلاتی که در زمینه تولید برق در کشور به ویژه در نیروگاه 
های برق آبی به دلیل خشکسالی به وجود آمده است، بر لزوم 
مدیریت مصرف برق در ادارات و سازمان ها برای حفظ پایداری 

شبکه برق تاکید کردند. 
در این بازدید میدانی بر لزوم رعایت تمام دستورالعمل های 
ابلاغی وزارت نیرو و توانیر در زمینه مدیریت مصرف تاکید شد و از 
ادارات شهرستان امیدیه و رعایت الگوی مصرف برق در آنها، بازدید 
به عمل آمد. یعقوب دانشی فرمانده پایگاه بسیج امام حسین )ع( 
شرکت برق منطقه ای خوزستان نظارت بر حسن انجام دستورالعمل 
های ابلاغی در رعایت کاهش مصرف برق در ادارات و سازمان های 
دولتی را ضروری خواند و در این زمینه از کارکنان امور بهره برداری 

ناحیه شرق تقدیر و تشکر کرد.
بر اساس این گزارش، این بازدید با توجه به ابلاغیه کمیته 
مدیریت مصرف برق در تابستان ۱۴۰۰ که در آن مقرر شده بود 
بسیج، نظارت بر اجرای کاهش مصرف برق در سازمان ها و ادارات 
دولتی را بر عهده بگیرد و همکاری و هماهنگی های لازم را در این 

خصوص به عمل آورد، صورت گرفته است.

مدیرکل کمیته امداد استان قم :
۳۲۱ فرزند یتیم و محسنین سادات چشم انتظار 

کمکهای شما هستند 
مدیرکل   - قم 
کمیته امداد قم با اعلام 
اینکه ۳۲۱ فرزند یتیم و 
محسنین تحت حمایت 
کمیته امداد قم، سادات 
هستند، خواستار کمک 
های بیشتر حامیان و خیران به طرح اکرام و محسنین این نهاد شد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی کمیته امداد، اکبر میرشکار، مدیرکل 
کمیته امداد استان قم، با اعلام اینکه اکنون ۲۷ هزار و ۶۱ حامی 
از حدود پنج هزار و ۶۰۱  فرزند نیازمند زیر ۱۸ سال حمایت می 
کنند گفت: یک هزار و ۶۹۴  هزار نفر از آنها یتیم و سه هزار و ۸۴۳ 
نفر آنها فرزندان محسنین هستند که در بین این افراد ۳۲۱ فرزند 

یتیم و محسنین سادات وجود دارد.
وی با بیان اینکه هم اکنون شرایط اقتصادی کشور برای مردم 
به ویژه این خانواده ها سخت و دشوار شده است خواستار حمایت 

بیشتر از این فرزندان نیازمند شد. 
میرشکار با بیان اینکه در آستانه عید سعید غدیر خم هستیم 
افزود: ۳۲۱  فرزند یتیم و محسنین سادات چشم انتظار کمکهای 

مردم نیکوکار و خیران هستند.
مدیرکل کمیته امداد استان قم با اشاره به اینکه هر فرزند 
یتیم و محسنین دارای حساب بانکی اختصاصی هستند تأکید 

کرد: کمکهای نقدی حامیان به صورت مستقیم به حساب فرزندان 
معنوی آنها واریز می شود. میرشکار ادامه داد مردم شریف و نوع 
دوست استان برای مشارکت در این طرح و پذیرش حمایت ایتام و 
فرزندان محسنین، می توانند با شماره تلفن ۳۶۱۵۷ تماس بگیرند 
و از طریق راهنمایی و مشاوره کارشناسان این طرح فرزند یا فرزندان 
معنوی خود را انتخاب و حمایت کنند. مدیرکل کمیته امداد استان 
قم افزود: افرادی که قصد دارند در این کار خداپسندانه شرکت کنند 
می توانند عدد ۱ را به ۳۰۰۰۳۳۳۳۲۵ ارسال کنند یا با استفاده 
از پایگاه اینترنتی ir.emdad.ekram نسبت به ثبت نام در این 

طرح ملی شرکت کنند.

عملیات گازرسانی به ۲4 روستای شهرستان تالش در 
حال اجراست 

هدف  با   - رشت 
بهره مندی همه گیلانیان 
طبیعی،  گاز  نعمت  از 
عملیات گازرسانی به ۲۴ 
و  العبور  صعب  روستای 
شهرستان  کوهستانی 

تالش استان گیلان در حال اجراست.
 به گزارش روابط عمومی گاز گیلان، حسین اکبر مدیرعامل 
در  گازرسانی  وضعیت  درخصوص  گیلان  استان  گاز  شرکت 
شهرستان تالش گفت: هم اکنون عملیات گازرسانی به ۲۴ روستای 
برنامه  مطابق  مریان  قالب خوشه  در  این شهرستان  کوهستانی 
زمانبندی در حال انجام است. وی با بیان این خبر اظهار داشت: این 
روستاها مجموعا دارای یک هزار و ۲۶۸ خانوار می باشند و برای 
تکمیل گازرسانی این طرح بزرگ بالغ ۲۲۵ کیلومتر خطوط تغذیه 

و توزیع گاز طراحی شده و در مرحله اجرا می باشد.
 حسین اکبر هدف شرکت گاز را بهره مندی همه گیلانیان از 
نعمت گاز طبیعی عنوان کرد و گفت: با اجرای این پروژه، درصد 
برخورداری گاز روستایی شهرستان تالش از ۹۲ درصد به حدود ۹۶ 
درصد می رسد. مدیرعامل شرکت گاز استان گیلان در پایان روند 
گازرسانی به مناطق باقیمانده استان را مطلوب ارزیابی کرد و اظهار 
داشت: علاوه بر شهرستان تالش، طرح های گازرسانی در مناطق 
کوهستانی و صعب العبور شهرستان های املش، رودسر، آستارا، 

رودبار، شفت و لنگرود نیز در حال انجام است.

برگزاری میز خدمت در روستای زلزله زده ویرو 
شهرستان آزادشهر و رامیان

شهرستان  مسکن  بنیاد  خدمت  میز  جلسه  در   - گرگان 
آزادشهر و رامیان در روستای ویرو، مشکلات تعدادی از مالکان 
معاون  خسروی،  شد.مهندس  برطرف  دیده  خسارت  واحدهای 
بازسازی و مسکن روستایی بنیاد مسکن استان باتفاق مهندس 
احمدی، مدیر بنیاد مسکن شهرستان های آزادشهر و رامیان با 
حضور در روستای کوهستانی ویرو، مشکلات تعدادی از مالکان 
واحدهای خسارت دیده از زلزله ۱/۵ ریشتری ۱۷ شهریورماه ۹۹ 

را بررسی و رفع کردند.
واحد  به ۲۷۰  ماه ۹۹  شهریور  در ۱۷  ریشتری   ۵/۱ زلزله 
مسکونی در روستاهای شهرستان رامیان خسارت وارد کرد که کار 
بازسازی واحدهای خسارت دیده ۳۶ ساعت پس از وقوع حادثه 
توسط بنیاد مسکن استان از محل اعتبارات حوادثی در اختیار بنیاد 
آغاز و در مدت ۲۷ روز اولین واحد احداثی در روستای قورچای 
افتتاح و مورد بهره برداری قرار گرفت.بنیاد مسکن استان جهت 
احداث واحدهای تخریبی ناشی از زلزله به هر واحد مسکونی ۹۰ 
هم  و  کرد  پرداخت  بلاعوض  و کمک  تسهیلات  تومان  میلیون 
اکنون با تلاش اهالی روستاهای زلزله زده و مهندسان متعهد بنیاد، 
بازسازی تنها تعدادی از واحدها باقی مانده که با جلسه امروز مقرر 
گردید تا قبل از سالگرد حادثه، همه خسارت دیدگان در منازل 

احداثی مقاوم ساکن شوند.

شهرداری اصفهان بار مصرف خود را از شبکه نیروگاهی کاهش داده است
افزایش سهم برق خورشیدی در مدار مصرف شهرداری 

با ۲8  نیروگاه و ۶۰۰ کیلووات ساعت تولید انرژی 
خورشیدی

سال  چهار  طی  اصفهان  شهرداری  کارپناه:   - اصفهان 
اخیر با افزایش توان تولید برق خورشیدی از مراکز خود به ۶۰۰ 
کیلووات ساعت، بار مصرف خود را از شبکه نیروگاهی کشور کاهش 
داده و چشم انداز افزایش سهم برق خورشیدی در مدار مصرف 

زیرمجموعه های خود را تا سال ۱۴۰۰ ترسیم کرده است. 
به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، با آغاز 
موج گرما و افزایش دمای هوا در شهرهای مختلف، بخش های 
مختلف خانگی، اصناف و صنعت مجبور به تحمل خاموشی هستند 

تا از پیک مصرف عبور کنند.  
در چنین شرایطی تامین برق گرچه جزو وظایف ذاتی وزارت 
نیرو با حضور سرمایه گذاران بخش دولتی و خصوصی است اما 
بخش های خدماتی و اصناف می توانند با روش های جدید به 
مدار تولید برق کشور بپیوندند و با استفاده از شیوه هایی همچون 
تولید انرژی خورشیدی با احداث نیروگاه خورشیدی، در این شرایط 
ویژه، زمینه تامین بخشی از برق مجموعه های خود را فراهم کنند.  
با توجه به هزینه های بالای نصب و خرید تجهیزات نیروگاه 
های خورشیدی، این روش برای مصرف کنندگان بخش خانگی 
سالهای  در  اصفهان  نیست؛ هرچند شهرداری  به صرفه  چندان 
اخیر شهروندان را به این موضوع ترغیب کرده و نصب تجهیزات 
خورشیدی در حدود سه هزار آپارتمان شهر از جمله آمار خوشایند 
محیط زیستی اصفهان است اما بخش های خدماتی و تجاری که 
توان جبران هزینه برای احداث نیروگاه خورشیدی را در بلندمدت 
دارند، می توانند در تولید برق از انرژی خورشیدی پیشگام شده و 
بخشی از بار مصرف کشور را کاهش دهند تا در آینده شاهد کاهش 

خاموشی ها در زمان اوج مصرف برق باشیم. 
شهرداری اصفهان به عنوان یک نهاد خدماتی از سال ها قبل 
حرکت در این مسیر را آغاز کرده و با خرید و نصب پنل های 
خورشیدی اقدام به تاسیس نیروگاه خورشیدی کرده است؛ هم 
اکنون بسیاری از بخش های عمومی شهر، ساختمان شهرداری 
های مناطق، مرکز اجلاس، مراکز خدماتی و درآمدزا و سایر بخش 
ها در شهرداری اصفهان اقدام به تامین بخشی از برق مورد نیاز خود 

با انرژی خورشیدی کرده اند. 
شهرداری  شهری  خدمات  معاون  امیری،  حسین  گفته  به 
اصفهان احداث نیروگاه ۶۰ کیلوواتی منطقه ۱۵، ۱۰ کیلوواتی 
منطقه هشت و سه نیروگاه ۱۰ کیلوواتی در مناطق دو، ۹ و۱۳ 
در مدار بهره برداری قرار گرفته و در روزهای اخیر هم نیروگاه 
۲۶۰ کیلوواتی میدان مرکزی میوه و تره بار شهرداری اصفهان به 
بهره برداری رسید. معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان با 
اشاره به اقدامات شهرداری اصفهان در خصوص ایجاد نیروگاه های 
خورشیدی اظهار کرد: از ۲۸ نیروگاه تولید انرژی خورشیدی شهر 
اصفهان هم اکنون تمامی آنها به صورت کامل و با ظرفیت اسمی 
در حال انجام فعالیت است.  همچنین شهرداری در سال های 
گذشته علاوه بر تولید، روش هایی برای کاهش مصرف را هم در 
دستور کار قرار داده است که دریافت چندین لوح سپاس و گواهی 
نامه های استاندارد شاهد این مدعاست. کسب تندیس نقره ای 
انرژی های تجدیدپذیر در پنجمین جایزه ملی مدیریت انرژی، 
کسب عنوان نهاد برتر در بخش بهینه سازی مصرف و کاهش 
مصرف در تجهیزات و تاسیسات در پنجمین جایزه ملی مدیریت 
انرژی، انتخاب شهرداری اصفهان به عنوان نهاد برتر در مدیریت 
مصرف انرژی برای دومین دوره متوالی در جایزه انرژی، دریافت 
تندیس ساختمان های سبز به دلیل استفاده از انرژی های نو و پاک 
در شهرداری اصفهان و دریافت گواهی استاندارد ایزو ۵۰۰۰۱ در 
مدیریت مصرف انرژی بخشی از مستندات اعطا شده به شهرداری 
برای اقدام در مسیر بهینه کردن مصرف و تولید انرژی در چهار 

سال گذشته بوده است. 

از خبرها

رشد پنج هزار واحدی شاخص
 در هفته سه روزه

 شاخص بورس  در سه روز کاری هفته گذشته با نوسانات 
عجیبی در نهایت چهار دهــم درصد افزایش پیدا کرد و 
پنج هزار و 200واحد بالا رفت. شاخص بورس هفته پیش 
کار خود را در محدوده یک میلیون و 311هزار واحد آغاز 
کرد و بعد از رسیدن به یک میلیون و 323هزار واحد روند 
نزولی به خود گرفت و در نهایت با یک میلیون و 316هزار 

واحد به کار خود پایان داد.
هفته ای که گذشــت برای دومین هفته متوالی شــاهد 
خروج پول از بازار بودیم. روز دوشنبه با وجود رشد قابل 
توجه شاخص تنها حدود 23میلیارد تومان پول جدید 
به بورس آمد و در دو روز بعد یعنی سه شنبه و چهارشنبه 
شــاهد خروج 157 و 158میلیارد تومانی پول از بورس 
بودیم. در مجمع هفته گذشته 292میلیارد تومان پول 

از بورس خارج شد. 

بررسی نقشه بازار در هفته گذشته نشان می دهد گروه 
خودرو و ساخت قطعات بیشــترین حجم معاملات را به 
خود اختصاص داده و مقام اول برترین گروه صنعت را از 
آن خود کردند. گروه بانک ها و موسسات اعتباری در مقام 
دوم برترین گروه صنعت قرار گرفته و مقام سوم به گروه 

محصولات شیمیایی اختصاص دارد. 

 دیدهبان همه پول های تقسیم شده 
در جلسات مجمع عمومی

گزارشی به بهانه حواشی پرداخت پاداش 
500 میلیون تومانی به هیات مدیره یک بانک

 خبرخوانبورس 

1     هفتمین عرضه اولیه امسال روز چهارشنبه   
ششم مردادماه و با یک هفته تاخیر انجام شد. در 
این عرضه اولیه که به دلیل تعطیلی شــش روزه 
بازار سرمایه عقب افتاده بود، 450میلیون سهم به 
اندازه 15درصد کل سهام شرکت سرمایه گذاری 
هامون صبا فروخته شــد که 420میلیون یعنی 
14درصد سهام در اختیار ســهامداران حقیقی 
قرار گرفت. هر نفر می توانست برای خرید حداکثر 
840سهم با ســقف قیمت 1902ریال سفارش 
خرید ثبت کند. این یعنــی نقدینگی لازم برای 
شرکت در این عرضه اولیه نهایتا 160هزار تومان 
بود اما در پایان به هر نفر 161ســهم تعلق گرفت 
که ارزش آن حدود 31هزار تومان اســت. حدود 
دو میلیون و 654هزار نفر شرکت کردند که این 
تعداد حدود 300هزار نفر کمتــر از عرضه اولیه 
قبلی یعنی سپید است. حسابرسان ارزش واقعی 
هر ســهم وهامون را 293تومــان ارزیابی کردند 
و این عرضه اولیه با تخفیــف 35درصدی انجام 

شده است.

2     عرضه اولیه سپید در سه روز کاری توانست 
بازدهی قابل توجه 55درصدی را در کارنامه خود 
ثبت کند. بررســی آمار خرید و فــروش در نماد 
سپید نشان می دهد در همین مدت محدود، از دو 
میلیون و 834هزار نفــری که در این عرضه اولیه 
شــرکت کرده بودند حدود 147هزار نفر معادل 

پنج درصد کل شــرکت کنندگان با فروش سهام 
خود به بازدهی حداقلــی رضایت دادند. در طرف 
مقابل تنها 68سهامدار کل سهام فروخته شده را 
از آن خود کردند. از آنجا که ســپید در همان روز 
بعد از عرضه اولیه مجمع عمومی ســالانه خود را 
برگزار کرد، اولین روز معاملات آن با دامنه نوسان 
40درصدی همــراه بود و همیــن موضوع باعث 
شــد در مدت کوتاه بازدهی قابل توجهی نصیب 

مشارکت کنندگان در این عرضه اولیه شود.

3     صندوق سرمایه گذاری ETF پالایشی یکم 
که از سهام چهار شــرکت پالایش نفت اصفهان، 
تهران، بندرعباس و تبریز تشــکیل شــده است، 
سهم دو هزار و 400میلیارد تومانی از سود نقدی 
تقسیم شده بین سهامداران این شرکت به دست 
آورده است. این ســود اکنون در اختیار مدیران 
صندوق ETF پالایش اســت و بخــش عمده آن 
توسط شــرکت پالایش نفت بندرعباس محقق 
شده. حالا باید ببینیم مدیران این صندوق چطور 
از ســود نقدی دو هزار و 400میلیــارد تومانی 
اســتفاده می کنند. آیا این رقم بیــن دارندگان 
واحدهای سرمایه گذاری تقسیم می شود؟ آیا برای 
بازارگردانی استفاده خواهد شد یا بدون تغییر در 

حساب صندوق باقی خواهد ماند؟

4     ســیمانی ها در بورس کالا ماندگار شدند. 

سهامداران این گروه پرنوسان در روزهای اخیر با 
خبرهای گوناگونی در رابطه با لغو عرضه سیمان 
در بورس کالا مواجــه بودند و ایــن اتفاق باعث 
افزایش فشار عرضه و تشــکیل صف های فروش 
در نمادهای سیمانی شــده بود اما نهایتا انتشار 
برنامه عرضه انواع ســیمان در بورس کالا باعث 
شــد روز چهارشــنبه این گروه به یکی از معدود 
گروه های ســبزرنگ بازار تبدیل شــود و شاهد 
تشــکیل صف خرید برای اغب نمادها باشیم. در 
هفته گذشته تنها یه نماد ســفار، سنیر و ساراب 
در بین انبوه نمادهای ســیمانی لبــاس قرمز به 
تن کردند و دیگــران عموما بازدهی قابل توجهی 
داشــتند. در مصوبه مربوط به بازار ســیمان که 
در مجلس شورای اســلامی و با حضور دستگاه ها 
اجرایی تصویب شــده آمده 100درصد سیمان 
تولیدی شرکت ها در بورس کالا عرضه شود و برق 
کارخانه های تولید سیمان به حداکثر 30درصد 
دیماند کاهــش پیدا کند. این یعنی ســیمانی ها 
همچنان باید با یک ســوم ظرفیت خود فعالیت 

داشته باشند.

5      مهــرزاد جهانی تحلیل گر بازار ســرمایه 
پیش بینی کرده در هفته پیش رو نمادهای بانکی 
شاهد افزایش تقاضا توسط ســهامداران باشند و 
با لیدری وبصادر بتواننــد روزهای خوبی را بعد از 
بازگشایی ناامیدکننده هفته گذشته تجربه کنند. 

عقب نشینی سرمایه گذاران بورس از عرضه اولیه وهامون
مرور سرخط آخرین اخبار و اتفاقات بازار سرمایه در هفته گذشته

تغییرات قیمتنمادرتبه

منفی 42.18درصدسدبیر1

منفی 34.30درصدغمهرا2

منفی 31.95درصدثامان3

منفی 27.11درصدفجام4

منفی 25.52درصدشصدف5

منفی 25.20درصدخنصیر6

منفی 18.95درصدقچار7

منفی 14.94درصدشراز8

منفی 13.56درصدحفاری9

منفی 13.23درصدغفارس10

تغییرات قیمتنمادرتبه

مثبت 55.06درصدسپید1

مثبت 15.71درصدشاراک2

مثبت 15.07درصدکدما3

مثبت 15.03درصدداسوه4

مثبت 15.00درصدغگلپا5

مثبت 14.14درصدغشصفا6

مثبت 13.96درصدبوعلی7

مثبت 13.49درصدخپویش8

مثبت 12.69درصدجم پیلن9

مثبت 12.51درصدوبهمن10

جدول پرسود ترین نمادهای هفته گذشتهجدول پرضرر ترین نمادهای هفته گذشته

 احمدرضا نجفی| برگزاری جلسات مجمع عمومی 
هیچ موقع به اندازه امسال حاشیه ساز نبوده؛ حواشی 
که اتفاقا باعث شده توجه سهامداران بیشتر از هر زمان 
دیگری به این جلسات ســالانه جمع شود و بخواهند 
بدانند در مجمع عمومی شــرکتی که ســهامدار آن 
هستند چه می گذرد. ماجرا از یک ویدئو چند ثانیه ای 
آغاز شد که در آن پاداش 500میلیون تومانی هیات 
مدیره یک بانک با ســلام و صلوات به تصویب مجمع 
عمومی می رسد. اتفاقی که شاید ابعاد بزرگ تر آن را 
در مجمع عمومی دیگر شرکت ها ببینیم. برای مثال 
همین هفته پیش هیات مدیره یک بانک دیگر پاداش 
هشت میلیارد تومانی از اعضای مجمع عمومی گرفته 
است. این اعداد به گوش هر ســهامداری برسد، دود 
از کله اش بلند می شــود. در این گزارش تمام اعداد 
و ارقامی تقسیم ســود و پاداش در مجامع را بررسی 
کرده ایم تا ببینیــم پاداش 500میلیونی یا هشــت 
میلیاردی اعضای هیات مدیره تا چه حد قانونی است؟

   پاداش هیات مدیره؛ حداکثر سه درصد 
کل سود

اعضای هیات مدیره در پایان ســال مالی و با تصمیم 
مجمع عمومی شرکت، پاداش می گیرند. پاداش هیات 
مدیره شرکت های بزرگ عموما اعداد و ارقام بزرگی 
را شامل می شود که البته درصد بسیار پایینی از سود 
خالص به دســت آمده توسط شــرکت است. آنطور 
که در قانون تجارت آمده شــرکت های سهامی عام 
یعنی شرکت هایی که هرکسی می تواند سهامدارش 
باشد، حداکثر سه درصد از ســود تقسیم شده بین 
ســهامداران را می تواند به عنوان پاداش برای هیات 

مدیره کنار بگذارد. 
بررسی گزارش های منتشر شــده از مجمع عمومی 
شرکت ها در ســامانه کدال نشــان می دهد اگر هر 
شــرکت قرار بود سه درصد سود تقســیم شده بین 
ســهامداران را به عنوان پاداش هیات مدیره در نظر 

بگیرید، امکان داشــت پاداش هیــات مدیره برخی 
شــرکت ها به 390میلیارد تومان برسد! در جدولی 
که ســایت بورس 24 از پاداش هیــات مدیره برخی 
شرکت ها منتشــر کرده، عموما پاداش هیات مدیره 

کمتر از یک درصد سود خالص است. 

    هیات مدیره کدام شرکت ها پاداش 
نمی گیرند؟

شــرکت هایی که زیان ده هســتند،عایدی چندانی 
برای اعضای هیات مدیره شان ندارند چراکه آنها هیچ 
سودی محقق نکرده اند و بر همین اساس نمی توانند 
سودی بین سهامداران تقسیم کنند. از آنجا که پاداش 
هیات مدیره باید حداکثر سه درصد سود تقسیم شده 

باشد، در چنین شرکت هایی پاداشی به اعضای هیات 
مدیره تعلق نمی گیرد. از جمله این شرکت ها می توان 
به سایپا اشاره کرد که در آن پاداش هیات مدیره صفر 
بوده. حتی برخی شرکت ها مثل ذوب آهن اصفهان با 
وجود اینکه سود عملکرد آنها مثبت بوده، همچنان 

پاداشی برای هیات مدیره در نظر نگرفتند.

   حق حضور چند میلیونی برای اعضای 
غیرموظف

شــرکت ها هر کدام پنج عضو هیات مدیره دارند که 
تعدادی از آنها موظف و تعدادی غیرموظف هستند.

اعضای غیرموظف صرفا در جلسات شرکت می کنند 
و در تصمیمــات کلان شــرکت تاثیرگذارند و روی 
جزئیات نقشــی ندارند. به همین خاطر حقوقی هم 
دریافــت نمی کنند و به جای آن به ازای هر جلســه 
حق حضور می گیرند. حق حضور اعضای غیرموظف 
هیات مدیره هم درســت مثل پاداش توسط اعضای 
مجمع عمومی تعیین می شود. ارقام آن عموما بالاتر 
از یک میلیون تومان به ازای هر جلســه اســت و در 
برخی شرکت ها این رقم به سه یا چهار میلیون تومان 
می رسد. بعضی شرکت ها در مجمع عمومی مشخص 
می کنند که حق حضور بــه ازای برگزاری حداقل و 

حداکثر چند جلسه قابل پرداخت است. 

  درآمد سهامداران از جلسات مجمع عمومی
بخش عمده سود به دســت آمده توسط شرکت در 
هر سال مالی نصیب ســهامداران می شود. برای این 
کار قبــل از برگزاری مجمع عمومی، حســابرس ها 
صورت های مالی شرکت را آماده می کنند و براساس 
آن مشخص می شود شرکت در سال مالی موردنظر 
چقدر سود محقق کرده. از این رقم بخشی که عموما 
بین 50 تا 80درصد است بین سهامداران به صورت 
مساوی تقسیم می شود و ما بقی آن به حساب سود 
انباشته گذاشته می  شــود تا بعدا از آن برای افزایش 

سرمایه شرکت استفاده شود. 

     دیگر تصمیمات مجمع عمومی سالانه 
شرکت ها

اعضای مجمع عمومی در کنار تصمیمات اصلی مثل 
میزان تقســیم سود بین ســهامداران، پاداش هیات 
مدیره و حق حضور اعضای غیرموظف، در جلســات 
مجمع عمومی مشــخص می کنند تا در ســال مالی 
پیش رو کدام شرکت ها به عنوان حسابرس و بازرس 
قانونی فعالیت کنند. هیات مدیره باید از این شرکت ها 
بخواهند در مواقــع لزوم صورت های مالی شــرکت 
را بررســی کنند. همچنین در همین جلسه مجمع 
عمومی مشخص می شــود که آگهی های شرکت در 
کدام روزنامه های کثیرالانتشار منتشر شود. طبیعتا 
روزنامه ها و شرکت های حســابرس انتخاب شده هم 
از مجمع عمومی درآمدی به دســت می آورند. البته 
درآمدشــان به ازای کاری است که شــرکت به آنها 

می سپارد.

   پاداش هیات مدیره چند شرکت بورسی برای سال مالی 99
نسبت پاداش به سود خالصکل سود خالصپاداش هیات مدیرهشرکت

چهل و هشت صدم درصدهزار و 662میلیارد تومانهشت میلیارد تومانبانک خاورمیانه
شصت و شش صدم درصد217میلیارد تومانیک میلیارد و 400میلیون تومانکارخانجات تولیدی شیشه دارویی رازی

هفت صدم درصدهزار و 248میلیارد تومان910 میلیون تومانبورس اوراق بهادار تهران
شش هزارم درصد14هزار و 845میلیارد تومان900 میلیون تومانپالایش نفت اصفهان

سه صدم درصددو هزار و 120میلیارد تومان750 میلیون تومانسرمایه گذاری ملی ایران
شصت و یک صدم درصد122میلیارد تومان750 میلیون تومانکارت اعتباری ایران کیش

شش هزارم درصد11هزار و 79میلیارد تومان700 میلیون تومانپالایش نفت تهران
سه صدم درصددو هزار و 158میلیارد تومان700 میلیون تومانپتروشیمی بوعلی سینا

پنج هزارم درصد13هزار و 661میلیارد تومان670 میلیون تومانبانک ملت
یک صدم درصدپنج هزار و 568میلیارد تومان650میلیون تومانپالایش نفت تبریز

دو هزارم درصد26هزار میلیارد تومان600میلیون تومانملی صنایع مس ایران
چهار هزارم درصد11هزار و 753میلیارد تومان500 میلیون تومانبانک صادرات

دو صدم درصددو هزار و 73میلیارد تومان500 میلیون تومانپالایش نفت شیراز
سه هزارم درصد14هزار و 450میلیارد تومان500 میلیون تومانبانک تجارت

دو صدم درصدهزار و 612میلیارد تومان400 میلیون تومانگروه بهمن
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   توئیت بازی
تولد 80سالگی مسعود کیمیایی

کامنت ها

جمعه ای که گذشت تولد 80 سالگی کارگردانی بود که خیلی ها 
به عشق فیلم های او عاشق سینما شــدند. با قیصرش زندگی 
کردند و با داش آکل عاشقی را مشق کردند و با رضا موتوری مرام 
و معرفت را. مســعود کیمیایی در همه این سال ها قهرمان های 
جذابی برای عاشقان سینما خلق کرد. او در سینما ماند و هیچگاه 
وارد سریال سازی نشد تا حسرت خلق یک اثر سریالی تا به امروز 
در دل دوستدارانش بماند. کیمیایی در این سال ها دو بار عزمش 
را برای ساخت سریال جزم کرد یک بار در دهه 80 که قرار بود 
سریال » جهان پهلوان تختی« را بسازد و یک بار هم  همین اواخر 
دهه 90 که تصمیم گرفت برای شبکه خانگی رمان »جسد های 
شیشه ای« را تبدیل به ســریال کند. ویروس کرونا و تعطیلی 
پروژه ها در همان ابتدای شیوع عملا پروژه سریال خانگی را به 
حاشیه برد. کیمیایی عاشق سینماست برای همین در روزگاری 
که ســینما عملا تعطیل است و بازار شــبکه خانگی داغ است، 
ترجیح داد برای همان عشق همیشگی اش کار کند. او در دوران 
کرونا فیلم »خائن کشی« را در فضایی بســیار متفاوت جلوی 
دوربین برد. او خائن کشی را ساخت تا متوجه شویم سینما هنوز 

هم دارد در گوشه ای از این شهر نفس می کشد.

  وحید سعیدی: همین که کیمیایی فیلم می سازد خوب 
است. این یعنی سینما زنده اســت. او یکی از شاهرگ های این 
سینماست که وقتی پشت دوربین می رود ، متوجه می شوی که 
خون همچنان در رگ این ســینما جاری است. کیمیایی روح 
سینمای ایران است؛ با همه قهرمان هایي که آفریده و مردم با 

آنها زندگی کرده اند.

  احمد رنجبر: نیم قرن است نام مسعود کیمیایی با سینما 
عجین شده. او عاشق سینماست و با خلق قهرمان هایی خاص 
و دیالوگ هایی بکر ، خیلی ها را عاشق این هنر کرده. برای لذت 
بردن از دنیای فیلم هــای کیمیایی و همراه شــدن با دغدغه 

قهرمان های او باید ذهن حسابگر را کنار گذاشت.

  مرجان فاطمی: درست است که فیلم های سال های اخیر 
مسعود کیمیایی آثار قابل قبولی نبودند اما مهم تلاشی است که 
برای ســاخت هرکدام از آنها کرده است. کیمیایی از آن دست 
کارگردان هایی است که به این ســادگی ها کنار نمی نشیند و 

خودش را بازنشسته نمی کند. چی از این بهتر؟

   آنالیز    رصد خانه

پوریا پورســرخ در آخر هفته پیش، دو بار در دو شبکه دیده شد. او در شبکه افق مهمان 
ویژه برنامه روز عید غدیر خم بود و در شــبکه دو کنار مجید واشقانی برنامه نشان یار را 
اجرا کرد. در هر دو برنامه هم به وضوح نشان داد که از اتفاقات اخیر کشور ناراحت است. 
در نگاه اول او حق دارد و نمی توان از سختی ها گذشــت اما شکل و نحوه بیان، اهمیت 
دارد. پورسرخ در شبکه افق به تلویزیون تاخت که چرا درباره خوزستان نباید حرف زد؟ 
او کنایه ای هم به طرح صیانت زد و گفت فعلا از کنارش عبور می کنم. صابر خراسانی که 
لباس عربی پوشیده بود، کنار پورسرخ ایستاد و اجازه داد او حرفش را بزند. این بازیگر در 
شبکه دو هم، بیشــتر با اخم برنامه را اجرا کرد و البته به همین خاطر مورد کنایه مجید 

واشقانی و مهمان ها قرار گرفت.

 تصویربرداری برنامه خندوانه به دلیل ابتلای رامبد جوان و چند نفر از عوامل اصلی آن به 
کووید-19 متوقف شد. بنابراین  تصمیم بر این شد تا هفته گذشته قسمت های منتخب 
فصول قبلی روی آنتن برود. پنجشنبه شب که مصادف با عید غدیر بود، قسمتی از برنامه 
»خندوانه« روی آنتن رفت که مهمان رامبد جوان، رضا رشیدپور بود. سوالی که به وجود 
می آید این اســت که چرا از بین این همه مهمانی که در طول این چند سال به خندوانه 
آمده اند، قسمت رضا رشیدپور برای شب عید انتخاب شده است. رشیدپور که در حال حاضر 
برنامه ای روی آنتن ندارد ، طی این دو سال اخیر هم برنامه هایش از جمله » اتفاق« و مسابقه 
»سیم آخر« توفیقی در جذب مخاطب نداشته اند، در واقع در این سال ها در کانون توجه 

نبوده كه   حالا مصاحبه چند سال قبل او بخواهد برای مخاطب جذاب باشد.

نیما کرمی را در طول ســال به عنوان مجری برنامه صبحگاهی شبکه آموزش می بینیم. در 
مناســبت های خاص هم به همراه همســرش زینب زارع ، مجری ویژه برنامه های تلویزیون 
می شوند. این زوج از عید قربان با برنامه درجه یک روی آنتن شبکه یک هستند. روال اجرای شان 
هم مثل همیشه است؛ بدون داشــتن متن مقابل مهمان قرار می گیرند و بدون هدف گذاری 
مشخص سوال می پرسند. اگر مهمان خوش صحبت باشد، نتیجه مطلوب می شود و اگر نه، 
حاصل کار حرف های کلیشه ای است. غالبا اتفاق دوم رخ می دهد و از گفته های مجریان چیزی 
دســت مخاطب را نمی گیرد. به عنوان نمونه مصاحبه با علیرضا افتخــاری پر بود از تعارف و 
حرف های شعاری. اتفاق منفی دیگر، جایی بود که کرمی ناخواسته افتخاری را لو داد و گفت او 

ترانه هایش در برنامه را به شکل پلی بک )لب زدن( اجرا می کند.

چرا دعوا داری روز      آقای پورسرخ، جور دیگر هم می توان انتقاد کرد

هدف تان چه بود روز      احیای رضا رشیدپور با باز پخش خندوانه

بدون هدف روز     کرمی و زارع آداب گفت و گو را  می  دانند؟

شبکه یک به مناسبت عید 
قربان تا عید غدیر، فصل پنجم 

پایتخت را به شکل فشرده 
روی آنتن فرستاد. این اتفاق 

یک فرامتن دارد و آن این 
است که همچنان پایتخت برای 

تلویزیون عزیزتر از سریال 
نون خ است.

حاشیه هایی که پایتخت از سرگذراند را می دانید. این سریال گرفتار سوء تفاهم شد و           منظر اول| وضعیت پایتخت
زمزمه هایی مبنی بر تعطیلی دائم آن به گوش رسید. با این حال همان روزهایی که حرف از توقف پایتخت بود، این سریال 
از شبکه های مختلف پخش مي شد. سریال سیروس مقدم حالا جزو رکورد داران بازپخش است که تازه ترین آن مربوط 
به عید غدیر تا قربان مي شود. شبکه یک فصل پنجم این سریال را به شکل خلاصه روی آنتن فرستاد تا بخشی از اوقات 
فراغت مردم در روزهای عید پر شود. این در حالی است که شبکه آی فیلم هم پخش فصل ششم پایتخت را شروع کرد. 
پایتخت درست روزهایی که خانه نشینی به دلیل کرونا تبلیغ مي شد هم روی آنتن شبکه یک بود، هم آی فیلم. این سریال 
حالا جزو نخستین گزینه مدیران تلویزیون برای پخش در مناسبت های شاد محسوب مي شود. بازپخش دوباره سریال، 

آن هم بعد از حواشی اخیر نشان مي دهد سریال سیروس مقدم همچنان برای تلویزیون عزیزتر از رقباست.

پس از حاشیه های پایتخت 6، نام نون خ را زیاد شــنیده ایم. مخالفان پایتخت،           منظر دوم| وضعیت نون خ
از سریال سعید آقاخانی برای حمله به سریال سیروس مقدم زیاد بهره برده اند. این دو قطبی سازی اما بعد از ورود 
مدیران ارشد تلویزیون به ماجرا و حکم به ساخت ادامه پایتخت کمرنگ شد. موضع تلویزیون در مناسبت هایی 
مثل عید قربــان تا غدیر کــه پایتخت را بر نــون خ ترجیح مي دهند، نشــان مي دهد، مدیــران بی خیال دو 
قطبی سازی ها شده اند. از آن سو، ندادن باکس اصلی به قسمت های پخش نشده پایتخت 6 در اسفند 99، نشانی 
است بر اهمیت نون خ. چه بسا با فروکش کردن حاشیه ها، مدیران به این نتیجه رسیده اند که همچنان پایتخت، 
برند قدرتمندتری است؛ ضمن آنکه باید هوای نون خ را هم داشته باشند و به فکر تقویت آن باشند. عجالتا در 

بزنگاه هایی مثل عید اخیر همچنان پایتخت برای قرار گرفتن در کنداکتور، ارجح است.

شبکه تماشا برای ساعت 23 خود، سریال جدیدی با عنوان »بیل وحشی« را آماده پخش کرده است. این سریال 
محصول سال 2019 است و برای نخستین بار است که از تلویزیون ایران پخش می شود. »بیل وحشی« یک 
مینی سریال شش قسمتی است که پخش آن تا آخر هفته به پایان می رسد. این سریال را آنی گریفین در ژانر 
درام- جنایی ساخته است. قهرمان این سریال یک افسر پلیس است که »بیل هیکسون« نام دارد. او همراه با 
دختر 14 ساله اش زندگی می کند. آنها اتفاقات ناخوشایندی را از سر گذرانده اند، بنابراین تصمیم می گیرند برای 
فراموش کردن این اتفاقات و شروع زندگی تازه به »لینکلن شایر« نقل مکان کنند. محله ای جدید با مناسبات 
اجتماعی تازه. رفتار بیل با ورود به این محله دچار تغییراتی می شود، به نحوی که این رفتار موجب می شود تا 
گذشته او زیر سوال برود و... نقش »بیل« را در این سریال »راب لو« بازی می کند. اگر ساعت 23 موفق به تماشای 
این سریال نشدید، شبکه تماشا ســه نوبت بازپخش برای آن در نظر گرفته است. ابتدا ساعت 5 صبح اولین 

بازپخش آن خواهد بود، بعد ساعت 11 صبح و در نهایت 5 بعد از ظهر هم پخش این سریال تکرار خواهد شد.

بیل وحشی
  پخش: شبکه تماشا

  ساعت پخش: 23
  کارگردان: آنی گریفین

  بازیگران: راب لو، برانوین جیمز، تونی 
پیتس، آلوریا اسپنسر، دیویان لادوا

  نمره در »IMDB«: 6.3 از 10
  محصول: 2019 / انگلستان
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شبکه نمایش فهرست فیلم  های 
باکس سینما کلاسیک خود در 
هفته جاری را معرفی کرد. این 

شبکه از شنبه نهم مرداد تا جمعه 
شانزدهم مرداد به ترتیب فیلم های 

»آدم کوچولوها«، »زورو« ، »این 
گروه خشن«،»کاپیتان هوراشیو« 

،»در بارانداز« ،»کریمر علیه 
کریمر« و »فرودگاه« را ساعت یك 

بامداد روانه آنتن می کند.

قسمت اول سریال کمدی »قبله 
عالم« از فردا یکشنبه دهم 

مردادماه توزیع می شود.این 
سریال را حامد محمدی ساخته 
که به شکل اختصاصی از پلتفرم 

»فیلیمو« پخش خواهد شد. 
حامد کمیلی در این سریال نقش 
»ناصرالدین شاه« را بازی می کند.

پایتخت عزیزتر از نون خ

شبکهساعتقالببرنامه

ورزش13:30ویژه المپیک توکیودهکده المپیک
نمایش15فیلم آمریکاییکنوک

آی فیلم16سریال ایرانیعطر گل یاس
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پنجشنبه شــب در فاصله ای نه چندان طولانی شاهد 
دو شوخی با علی دایی بودیم. فصل مشترک هر دو 
شــوخی هم ماجرای عباس بوعذار است که سال ها 
پیش دایی )به عنوان سرمربی نفت تهران( در نشست 
خبری نام او را به زبان آورد و اشــتباه داور را به رخ 
کشید. صحبت هاي دایی کمی بعد دستمایه ساخت 
چندین داب اسمش شد و خیلی زود ماجرا از یادها 
رفت. در ســال جدید نام بوعذار و دیالوگ معروف 
دایی روی ویدئوهــای مختلف قرار گرفت که خب 
برخی از آنها جذاب بود و خالی از تمسخر. با این حال 
دایی، افراط در استفاده از این شوخی را نمی پسندد 

و عقیده دارد، بوی تمسخر از آن به مشام مي رسد.

   مورد اول| شوخی چه بود؟
برنامه »سریالیست« شبکه یک، بخشــی دارد که سامان 

گوران با سکانس یک سریال شــوخی مي کند. پنجشنبه 
نوبت به ســریال »یاور« رســید و گوران با شخصیت یاور 
چلویی )داریوش ارجمند( وارد دیالوگ شــد. او خطاب به 
یاور مي گوید: »بچه ها مي گن در صف واکســن کرونا جن 
پیدا شده؟ از همان که شما مي گید سُــم داره؛ »یا« داره؛ 
یه دونه هــم »ر« داره!«. گوران در ایــن بخش برای بیان 
این دیالوگ، حالت گفتاری علــی دایی را به خود گرفت تا 

مشابهت سازی اش کامل شود.

   مورد دوم| چه نتیجه ای به دست آمد؟
پیش تر نوشــتیم که آیتم شوخی با ســکانس سریال ها، 
ناموفق ترین بخش برنامه »سریالیســت« است. در برنامه 
اخیر هم نتیجه به دســت آمده فاقــد جذابیت بود و حتی 
مهمان هاي برنامه )شبنم فرشادجو و محمد حاتمی( به آن 
واکنش نشان ندادند. ایده این بخش جذاب است و مي تواند 
به برنامه تنوع دهد اما سامان گوران به همراه متن ضعیفی 
که برای آن نوشته مي شــود، ایده را هدر داده اند. شوخی 
با علی دایی و ســریال »یاور« نه تنها ناکام بود که به دلیل 
شکل اجرای آن توسط گوران، رنگ و بوی تمسخر گرفت. 

وانگهی، وقتی شوخی با این مسئله بیش از حد فراگیر شده، 
رفتن سراغ آن نیازمند خلاقیت است. 

   مورد سوم| دایی چه گفته؟
چندی پیــش علی دایــی در یک گفت وگــوی تصویری 
با خبرگزاری ایســنا رســما دلخوری خــود از افراط در 
شوخی هاي اخیر را به زبان آورد. او گفته بود: »این مسائل 
در دنیا رایج است اما در دنیا کســی را مسخره نمی کنند. 
در دنیا طنز می گویند. متاســفانه طنز را با مسخره کردن 
اشتباه گرفته ایم.« سامان گوران اما گوشش بدهکار نیست 
و حتی در شــوخی اخیر، حالت دایی را تقلید مي کند. باز 
چه خوب که لحن گفتــار را تقلید نکرد. گــوران پیش تر 
 چنین کرده بود و دایی با او یک دوئل طولانی مدت داشت. 
علی دایی در مصاحبه با ایسنا یک نکته ظریف بیان کرد که 
ضمیر آن گوران و دوستان است: »خدا به شما خیلی چیزها 
داده است. به منِ نوعی هم خیلی چیزها داده اما همه چیز 
را نداده اســت. از بچگی همین بودم و تا الان که 52 سال 
دارم خیلی ها پیشنهاد دادند که بیا کار کنیم تا این مشکل 
درست شــود اما این مشــکل را خدا داده و به آن افتخار 

می کنم چون آنقدر چیز به من داده که در مقابل این یک 
عدد قابل مقایسه نیست.«

   مورد چهارم| دلیل دلخوری چیست؟
شــش ســال پیش علی دایــی انتقــادی تنــد و تیز از 
 ســامان گوران کــرد و دلخــوری اش را به زبــان آورد. 
گوران نه تنها در برنامه »خنده بــازار« که در برنامه هاي 
بیرون از صدا و ســیما، لحن گفتار دایی را تقلید مي کرد. 
دلخوری دایی از گوران، با وســاطت برطرف شد و او قول 
داد دیگر کاری به شــهریار فوتبال ایران نداشته باشد. با 
این حال پنجشــنبه شــب خلف وعده کرد و دست روی 
یک شوخی گذاشت که به تازگی دایی از افراط در آن ابراز 

ناراحتی کرده است.

   مورد پنجم| یوسفی چه گفت؟
کمی بعد از پخش آیتم »سریالیست« در شبکه یک، پیمان 
یوســفی در ویژه برنامه المپیک شبکه سه هم یک شوخی 
مشابه با علی دایی داشت. او از دیالوگ »یه دونه »ر« داره« 
استفاده کرد و البته فقط خودش به این شوخی لبخند زد. 
پیمان یوسفی از سابقه دلخوری دایی اطلاع دارد و مي داند 
او روی تک تک جمله هاي مجریان صدا و ســیما حساس 
است. پس چرا دست از یک شوخی تکراری بر نمی دارد؟ 
دایی بارهــا اعتراض خود به برخی مجریــان و برنامه هاي 
تلویزیونی را به زبان آورده که در غالب موارد، انتقادش به جا 
بوده و در چند مورد، گرفتار سوء تفاهم شده است. سلسله 
دوئل او با عادل فردوســی پور در برنامه نود، مصداق مورد 
دوم است. با این حال وقتی خودش مي گوید شوخی هاي 
اخیر شکل تمســخر گرفته، مجریان و برنامه سازان نباید 

سراغ آن بروند.

در حالی که علی دایی مي گوید در ماجرای » عباس بوعذار« شوخی ها شکل تمسخر گرفته است، 
سامان گوران بار دیگر در شبکه یک از این شوخی بهره گرفت تا خاطره دلخوری ها از او زنده شود. 

همزمان پیمان یوسفی در شبکه سه سر به سر دایی گذاشت 

و  باز    هم       ماجرای گوران و شهریار 
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02

کامبیز دیرباز اولین بار سال 1398 
با اجرای مسابقه »دست فرمون« 

به این عرصه وارد شد. او فقط یک 
فصل این مسابقه را اجرا کرد و در 

فصل دوم، اجرا به کامران تفتی 
رسید. اجرای دیرباز در »شب های 

مافیا« دومین تجربه او در این 
عرصه است که به نظر می رسد 
بهتر از تجربه اول با آن روبه رو 

شده. 

03

امید روحانی، رضا توکلی و رضا 
رفیع از جمله شرکت کنندگان 

سری سوم این مسابقه هستند که 
عملا تاثیری در روند بازی ندارند. 
معمولا سکوت می کنند یا نظراتی 

خنثی در رابطه با حذف یک نفر 
دارند. نکته قابل توجه اینجاست 

که سکوت شان در جایگاه مافیا 
به نفع شان تمام شد، چون عملا 

کسی شک زیادی به آنها نمی کرد.

02
علیرضا نیکبخت واحدی کمترین 

حضور را در این سری مسابقه 
داشت. او در قسمت اول، یک 

شهروند ساده بود و همان اولین 
دور با اجماع اکثریت، رای خروج 

گرفت و اصلا اجازه بازی پیدا 
نکرد. در دور سوم هم به عنوان 
روانپزشک مجالی برای حضور 

نداشت. او در دور دوم توسط مافیا 
از بازی حذف شد. 

10
12

اولین بار سال 1398 پای مافیا 
به عنوان یک مسابقه تلویزیونی 
به شبکه سلامت باز شد. مسابقه 

»شهروند و مافیا« با حضور جوانان 
خبره در این زمینه و اجرای بهنام 

تشکر روی آنتن رفت. بعدها 
مجری آن تغییر کرد و علیرام 

نورایی اجرای مسابقه را به عهده 
گرفت. این مسابقه تا به حال در 10 

فصل تولید شده است.  

تعداد نفرات در بازی مافیا متغیر 
است. در »شهروند و مافیا« 

شرکت کنندگان در هر مسابقه 10 
نفر هستند و در »شب های مافیا« 

هر قسمت دوازده نفر باهم مسابقه 
می دهند. همانطور که سعید 

ابوطالب هم در مصاحبه توضیح 
داد بخشی از نقش های »شب های 

مافیا« با »شهروند و مافیا« 
متفاوت است. 

شروع شب های مافیا
پیش از اینکه مســابقه ای به اسم »شــب های مافیا« به 
کارگردانی شما در سامانه فیلیمو تولید شود، شبکه سلامت 
مســابقه »شــهروند و مافیا« را روی آنتن فرستاده بود. 
مسابقه ای که در دوره ای با اجرای بهنام تشکر روی آنتن رفت 
و در دوره ای توسط علیرام نورایی اجرا شد. شرکت کنندگان 
این مسابقه از میان جوانان مستعد انتخاب شده بودند و خیلی 
حرفه ای برگزار می شد. تصمیم شــما مبنی بر شروع پروژه 
شــب های مافیا چقدر برگرفته از نتایــج راضی کننده این 

مسابقه بود؟
پیشنهاد ساخت یک برنامه براســاس بازی مافیا را پلتفرم فیلیمو به 
من داد. ابتدا قبول نکردم چون خودم این بازی را بلد نبودم و علاقه ای 
نداشــتم. ضمن اینکه می گفتــم تلویزیون دارد همین مســابقه را 
می سازد و مخاطب های خودش را هم دارد. با جلساتی که گذاشتیم، 
قانع شدم این کار را بسازم. رفتم به ســمت اینکه خودم این بازی را 
بشناسم. البته قبل از آن مســابقه تلویزیونی را ندیده بودم. به جهت 
اینکه می خواستم طرحی که کار می کنم کاملا برآمده باشد از همان 
مدلی که مردم در خانواده ها یا گروه های دوستی یا کافی شاپ ها بازی 
می کنند. نمی خواستم مدل تلویزیونی را ببینم و بعد شبیه آن بسازم 
یا شبیه آن نسازم. بنابراین به مدل اصلی برگشتم. مدت ها می رفتم 
بازی ها را در کافی شــاپ ها می دیدم و بعد با گروهی که کار طراحی 
انجام می دادیم تمرین می کردیم. بعد یواش یواش شــروع کردیم از 
بازیگرها دعوت کردن. بازیگرهایی که این بــازی را بلد بودند و قبلا 
بازی کرده بودند. می دانید بازی مافیا در مدل های مختلفی در داخل 
و خارج کشور بازی می شود. ساختارش شبیه هم است اما تفاوت های 

زیادی باهم دارد.
 ما مدل های مختلف را دیدیم و یک مدلی را طراحی کردیم که یک 
مقدار با مدل تلویزیونی فرق می کند و با مدلــی هم که مردم بازی 
می کنند هم فرق دارد، به این جهت که مخاطب ما مخاطب عام است 
و قرار نیست فقط بازیکن های حرفه ای آن را ببینند. بازی را هم یک 
مقدار ســاده و هم دراماتیزه کردیم. فکر کردیم برای اینکه مخاطب 
بنشیند بیش از دو ساعت یک بازی را ببیند، باید تعلیق داشته باشد 
و تا لحظات پایان بازی علاقه داشــته باشد آن را دنبال کند. مدت ها 
فکر کردیم به اینکه مسابقه چه شکلی داشته باشد، آدم ها چطور دور 
هم بنشینند و چه اطلاعاتی در طول بازی به مخاطبان داده شود و... 
البته هنوز هم محل بحث است و به این فکر کردیم که آیا زاویه دید 

را عوض کنیم یا نه. 
منظورتان این اســت که میزان اطلاعاتی که به مخاطبان 

می دهید بیشتر از این باشد؟
بله. یعنی مخاطب ما بیشتر از بازیکن ها بداند یا نه. الان مخاطب به 
اندازه گرداننده یا  حتی بیشتر از او می داند. چون دوربین ها اطلاعاتی 
را در اختیارش می گذارند که شاید از چشم گرداننده دور مانده باشد. 
بنابراین در این مجموعه رئالیتی شویی که بهش می گوییم شب های 
مافیا هم به این واقعی بودن و رئال بودن پایبنــد ماندیم. همه چیز 
واقعی اســت. بازیگرها می آیند جلوی دوربین بــازی می کنند و به 
تمرین هایشان هم اشاره می کنند. کارت ها کاملا رندوم و اتفاقی پخش 
می شود و هیچ ســناریویی وجود ندارد که نقش تقسیم یا بازیگری 

انتخاب شــود. همه چیز جلوی چشــم بازیگرها و مخاطب تقسیم 
مي شود. می بینید که بازیگری که شاید ادعا داشته باهوش است و این 
بازی را بلد است می آید و همه متوجه می شوند اصلا هم بلد نیست و 

زیاد باهوش نیست. ما همه را به صورت واقعی نشان می دهیم.  
برای ساخت »شب های مافیا« صرفا روی اصول همیشگی 
 این بازی تکیــه کردید یا از نمونــه تلویزیونی خارجی آن

 الگو گرفتید؟
شــب های مافیا که ما می ســازیم قواعد بازی مافیا را کاملا رعایت 

می کند اما ما آن را به یک مدل نمایشی تبدیل کردیم. 
تا آنجایی که من می دانم نمونــه خارجی ندارد و من چنین نمونه ای 
را ندیده ام اما می دانم که همه جا بازی می شــود. ما مدلی را طراحی 
کردیم که شــاید نمونه اش جایی نباشــد و برای همین اســمش را 
گذاشته ایم مافیا به روایت سعید ابوطالب. این روایت ماست و گرداننده 
هم  به مخاطب توضیح می دهد تو هم می توانی روایت خودت را داشته 

باشی و به شیوه خودت بازی کنی. 

شیوه تمرین برای مسابقه
طبیعی است که مافیا بازی ســختی است و خیلی طول 
می کشد شرکت کننده هایی که از قبل با آن آشنایی ندارند، 
بتوانند مسلط شوند. در انتخاب چهره ها چقدر به این مسئله 

دقت می کردید که مافیا بلد باشند؟ 
ما ابتدا از بازیگرها می پرســیدیم بازی را بلدند یا نه. الان البته چون 
اکثر آنها فصل های قبلی را دیده انــد کمی بلدند. بعضی ها البته توی 

جمع های خانواده و دوستانه هم بازی کرده اند. 
شیوه تمرین های قبل از مسابقه به چه صورت است؟ چند 
مرحله تمرین دارند و آیا هرکدام از آنها حضور در نقش های 

مختلف را تمرین می کنند؟
ما از آنها دعوت می کنیم بیایند چندین جلسه تمرین. بعضی چهار، 
پنج جلسه می آیند و بعضی ها تمایل دارند بیشتر بیایند و خب هرقدر 
بیشتر تمرین کنند تسلط شان روی بازی بالاتر می رود. چون این یك 
بازی واقعی اســت بازیگرها باید به خوبی بلد باشند. برای مخاطب، 
سابقه آن بازیگر یا کارنامه اش یا تصویری که در سینما یا تلویزیون از 
او دارد زیاد مهم نیست. برایش مهم این است که آن بازیگر بازی را بلد 
باشد. در فصل های جدید بازیگرها خیلی تمرین می کنند و با تمرین 

قبلی می آیند و همین کار را جذاب تر می کند.

تغییر مجری یا گرداننده
»شــب های مافیا« با اجرای محمدرضا علیمردانی کلید 
خورد. ابتدای امر برای انتخاب این مجری چه دلایلی داشتید؟ 
فکر می کنید چه میزان از جذابیت این برنامه و اهمیتی که نزد 

مخاطبان پیدا کرد به اجرای علیمردانی برمی گشت؟
ما با چند بازیگر برای فصل اول صحبت کرده بودیم که نهایتا با آقای 
علیمردانی به نتیجه رسیدیم. آقای علیمردانی هم به این کار علاقه 
داشــتند و هم خیلی خوب بودند برای این کار اما متاســفانه برای 
این فصل، چون ســر یک پروژه دیگر یعنی سریال تلویزیونی بودند، 

پخش سه مسابقه از سری سوم »شب های مافیا« بهانه ای شد برای گفت وگویی مفصل با سعید ابوطالب درباره  
تمام مسابقه هایی که با سبک رئالیتی شو در تلویزیون و شبکه نمایش خانگی ساخته است

مافیا را ساده و دراماتیزه کردیم

نتوانستیم ایشــان را کنار خودمان داشته باشــیم. البته همیشه فکر 
می کردیم یکی از بازیگرهای خوبمان بیاینــد برای گردانندگی که با 
چند نفر صحبت کردیم همه مایل بودند و نهایتــا با کامبیز دیرباز به 

توافق رسیدیم. 
انتخاب کامبیز دیرباز به جای علیمردانی با انتقادهای زیادی 
روبه رو شد. یک عده به دیدن علیمردانی در این مسابقه عادت 
داشتند و برخی دیگر به استناد به سبک اجرای او در »دست 
فرمان« به این نتیجه رسیدند که انتخاب مناسبی نیست. در 
قسمتی که از مسابقه پخش شد دیرباز تا حدودی خودش را به 
اثبات رساند و نشان داد به عنوان مجری عملکرد قانع کننده ای 
 دارد امــا کمــاکان مخالف هایــی هــم دارد. در این باره 

نظرتان چیست؟
به نظرم گرداننده بسیار خوبی است. بازی را با تمام جزئیات بلد است 
و خیلی قاطعانه این کار را انجــام می دهد. حالا به جهت اینکه بعضی 
بازیگران دیگر سن شان از آقای دیرباز بالاتر است یا احترام های قبلی 
وجود دارد، شاید یک مقدار ســخت گیری کمتری داشته باشد اما در 
مجموع، هرچه پیش می رویم آقای دیرباز ســخت گیری بیشــتری 
می کند و بازی جدی تر می شــود. یک مقداری طبیعی اســت وقتی 
گرداننده عوض می شود چون مخاطب عادت کرده به گرداننده قبلی، 
دلخور می شــود اما هرچه جلوتر می رویم بهتر می شود. برای ما آقای 
دیرباز و آقای علیمردانی هر دو گزینه های خوبی هستند، با تفاوت هایی 

که کاملا طبیعی و جذاب است.
برای فصل بعد کماکان قرار اســت کامبیز دیرباز مجری

 برنامه باشد؟
 امیدوارم در فصل های بعد هم یکی از این دو نفر وقت داشته باشند و 
همراهی مان کنند. شاید هم گرداننده دیگری را انتخاب کنیم. مهم این 

است که بازی را بلد باشد و بتواند درست آن را اداره کند. 

انتقاد به حضور بعضی بازیکن ها
فکر نمی کنید حضور بعضی شرکت کننده ها که چندان با 
حال و هوای مسابقه آشنا نیستند و هیجانی هم برای این امر 
ندارند، مثل امید روحانی یا رضا توکلی در این فصل یا علیرضا 
استادی، رحیم نوروزی، رضا شفیعی جم و محمدرضا هدایتی 
در فصل های قبل، یک جورهایی ریتم مسابقه را کند می کند؟ 

موقع انتخاب شرکت کننده ها به این مسئله دقت نمی کنید؟
همه بازیگرهایی که به این بازی آمده اند از آنها دعوت شــده. طبیعتا 
همه با علاقه می آیند. منتها برحسب اینکه چقدر تمرین کرده باشند 
و برحســب خصوصیات اخلاقی شــان از آنها ری اکشن های متفاوتی 
می بینیم. همه کنار هم خیلی خوبنــد اما می بینیم یکی در بازی اول 
خوب نیست در بازی های دیگر بهتر است. البته این هم مقدار زیادی 
به شانس بســتگی دارد که چه نقشــی به هر بازیکن می افتد و اینکه 

هم گروهی هایش چه کسانی هستند. 

ادامه شب های مافیا
»شــب های مافیا« تا اینجا جزو مســابقات پرمخاطب 

شبکه خانگی بوده و موج زیادی به راه انداخته. شنیده می شود 
این فصل، فصل آخر مافیاست؟ درست است یا اینکه به نظرتان 

می تواند ادامه پیدا کند؟ 
به نظر می رسد که فیلیمو به عنوان سفارش دهنده می خواهد شب های 
مافیا ادامه پیدا کند. چون با استقبال خیلی خوب مخاطب ها روبه رو 
شده تا وقتی استقبال وجود داشته باشد ادامه می دهیم. هرقدر جلوتر 
می رویم بازیگرها توانمندتر می شــوند و بیشتر یاد می گیرند و خیلی 
امیدوارکننده تر است. کیفیت بازی ها از پارســال تا حالا خیلی بهتر 

شده. این را مخاطبان هم در نظرات شان گفته اند. 
فعلا قصدمان این است که این سری یا سیزن را مثل یک لیگ به پایان 
ببریم. لذا تصمیم این اســت که علاوه بر برگزیدگان سه فصل  قبل، 
بازیگرهایی که نتوانستند برای فینال فینالیست ها بیایند دعوت کنیم 
به عنوان شانس مجدد در این فصل شــرکت کنند و بعد این برندگان 
به عنوان فینال قهرمانان روبه روی هم بازی کنند که حتما رقابت های 
خیلی جذابی می شود و به این ترتیب این سری یا سیزن تمام می شود. 
شرکت سرمایه گذار یعنی فیلیمو جایزه هایی را در نظر گرفته که بین 
بازیکن ها تقسیم می شود. این تصمیمی است که تا الان گرفته شده و 

بعدش هم خدا می داند چه می شود.

شام ایرانی
سال 1390 بیژن بیرنگ با الگوبرداری از روی نسخه اصلی 
»بفرمایید شام« در شبکه نمایش خانگی این برنامه را ساخت. 
در واقع آن زمان به خاطر پرمخاطب شدن شبکه »من و تو« و 
تب تند برنامه »بفرمایید شام« تصمیم گرفت معادل آن را با 
حضور سبلریتی های ایرانی بســازد. فصل اول جواب داد و 
خیلی هم پرمخاطب شد. بیرنگ کنار کشــید اما این برند 
کماکان توسط افراد دیگری ادامه پیدا کرد. سال 1398 درست 
زمانی که دیگر »بفرمایید شام« جذابیتش را برای مخاطبان از 
دست داده بود و برند ایرانی »شام ایرانی« هم نمی توانست 
مخاطبان را با خودش همراه کند، شما به میدان آمدید و این 
برند را ادامه دادید. چرا تصمیم گرفتید دست روي برنامه اي 
بگذارید که دیگر ارزش چندانی نداشت و یک جورهایی مهره 

سوخته بود؟
پیشنهاد ساخت »شام ایرانی«، پیشنهاد موسسه هنر اول بود که برند 
شام ایرانی در سال هشتاد هم متعلق به همین موسسه بود. همانطور 
که شــما هم گفتید کارگردان های دیگر فصل های قبلی را ســاخته 
بودند. حالا بعضی فصولش مخاطب پیدا کرد و بعضی ضعیف تر بود. 
وقتی هنر اول برای ساخت »شام ایرانی« به من پیشنهاد داد، گفتم 
اجازه دهید که این برنامه را با طراحی و مدل خودم بسازم. چون »شام 
ایرانی« را یک جور رئالیتی شو می بینم. درحالی که می دانم در فصول 
قبل، میزانسن و دکوپاژ داشته و کارگردان تقریبا از بازیگر می خواسته 

که چه بگوید ولی ما کاملا رئالیتی شو ساختیم. 
یعنی شــما به عنوان کارگردان اصلا دخالتی در پیشبرد 

مسابقه نداشتید؟
گروه کارگردانی، هیچ دخالتی در نوع بازی بازیگرها، انتخاب تم شان 
و اکتی که می خواستند داشته باشند نداشــت. فقط به ما پیشنهاد 

می کردند که می خواهیــم این کار را انجام دهیم و اگر شــدنی بود و به 
لحاظ فنی امکان داشت و به قالب برنامه می آمد، قبول می کردیم اگرنه 
می گفتیم ایده و نظراتت را عوض کن. اگرنه ما کارگردانی به این معنی که 
متن در اختیارشان بگذاریم مطلقا نداشتیم. می دانید که ما »شام ایرانی« 
را با مهمان خارجی شــروع کردیم. گروه اول که آقای پوریا پورسرخ و 
نیما شاهرخ شاهی و سامان گوران بودند یک بازیگر ترکیه ای مهمان مان 
بود. در قســمت خانم ها هم یک مهمان از آذربایجان آوردیم و بعد هم 
یک بازیگر از لبنان. آن زمان زنده یاد علی انصاریان و سیدجواد هاشمی و 
حامد آهنگی را بردیم لبنان. آنها رفتند و گشتند خانه آن بازیگر مسیحی 
را در یک منطقه دورافتاده پیدا کردند. ما باز هم ذات رئالیتی شو را حفظ 
کردیم. یعنی خود همکارهای ما یا مخاطب های ما می گفتند شــما در 
»شام ایرانی« هم دارید رئالیتی شو می سازید. یعنی بازیگری که آدرس 
داشت و رفت بیروت و آنجا دنبال خانه یک بازیگر لبنانی گشت. ببینید 
اگر جذاب شد و مخاطبان بهتری پیدا کرد به این دلیل بود که آن را در 
قالب رئالیتی شو ساختیم. یعنی همه چیز واقعی است. و به همین دلیل 
آن برند به تعبیر شما مرده، تبدیل شــد به یک برند جذاب. همان موقع 
میزان مخاطبانش از بعضی سریال های شبکه نمایش خانگی بیشتر بود. 

با اینکه داستانی و نمایشی نبود. 
»شام ایرانی« کماکان ادامه پیدا کرد و به جایی رسید که بیشتر 
از اینکه محفلی برای رقابت باشد به جلساتی پرحاشیه تبدیل 
شد که بعضی بازیگرها در آن چشم و هم چشمی می کنند و به هم 
می تازند و اشک هم را در می آورند و... خودتان چه نظری در این 
باره دارید؟ به نظرتان »شــام ایرانی« برای ایجاد جذابیت وارد 
 مرحله عجیبی  نشــده؟ این برند همچنــان می تواند ادامه

 پیدا کند؟
به نظر من برند »شــام ایرانی« می تواند ادامه پیدا کند. کار جذابی هم 
هســت می تواند تغییرات دیگری در آن ایجاد شــود. من عبارت مهره 
سوخته را نمی پذیرم. همان موقع که به من ساختن شام ایرانی را پیشنهاد 
دادند من گفتم در ساختار خودم می سازم و می دانم که می تواند موفق 
باشد و خداراشکر خیلی هم موفق بود. منتها چون درگیر مافیا شدم دیگر 
راستش را بخواهید فرصت ساختش را پیدا نکردم. شاید اگر یک روز سرم 
خلوت شود باز هم آن را بسازم. طبیعتا سعی می کنیم درونش خلاقیت و 

ایده های جدید داشته باشم.

فعالیت های دیگر ...
در این بین به فعالیت های دیگری هم در شبکه نمایش خانگی 

فکر کرده اید؟
حالا هم درحال پیگیری هستم که آن را در شبکه خانگی بسازم. یکی از 
پلتفرم ها ابراز علاقه کرده. کل این مجموعه قرار بود در »لبنان« ساخته 
شود و وقتی می خواستیم در تلویزیون بســازیم، خورد به شلوغی های 
جهان عرب و توی این یکی ، دو سال اخیر هم که مواجه شدیم با کرونا و 
شرایط خاص لبنان و به هرحال درحال حاضر امکان ساختش در لبنان 
وجود ندارد. فعلا باید صبر کنیم ببینیم چه می شــود. درواقع »شــام 
ایرانی« پنجره ای بود که وسط آن کار ایجاد شد. رفتیم سراغ شام ایرانی 
تا شرایط بهتر شود برای ساخت این سریال که شرایط بهتر نشد و رفتیم 

سراغ مافیا. 

مسابقه  »شب های مافیا« در این ســه فصل با استقبال زیادی 
روبه رو شده و مخاطبان فراوانی را با خود همراه کرده. با این حال 
مثل هر برنامه موفق دیگری، ســوالات یا ابهاماتی هم درباره 
بخش های مختلف آن وجود دارد. برخی از این سوال ها توسط 
مخاطبان در شبکه های اجتماعی مطرح شده و برخی دیگر ذهن 
خودمان را به عنوان مخاطب درگیر کرده. در بخشی از گفت وگو 
با سعید ابوطالب، سوالاتی هم برای رفع این ابهام ها مطرح کردیم 
که ترجیح داد به دلایل مدنظر خودش به آنها پاسخ ندهد. ترجیح 
دادیم این سوالات و ابهامات را منتشر کنیم و امیدوار باشیم برای 

فصل های بعدی مورد توجه تیم تولید قرار بگیرد.

شب های مافیا یک اتهام جدی دارد و آن هم شائبه تقلب است. در سری 
قبل گفته می شد بعضی شــرکت کننده ها زیرچشمی نگاه می کنند و به 
 همین دلیــل تصمیــم گرفتیــد بــرای آنها نقــاب طراحــی کنید. 
ولی در همان چند دقیقه اول، شــرکت کننده ها اعتراض کردند و نقاب 
برداشته شد. چرا کوتاه آمدید؟ نمی شد مثل »شهروند و مافیا«ی شبکه 
ســلامت، یك صورتک دست شــرکت کننده ها بدهید تا بگیرند جلوی 
صورتشان؟ در این صورت هم اذیت نمی شدند و هم گریم هایشان از بین 

نمی رفت.

مسئله دیگر به مسیر حرکت مجری در طول شب برمی گردد. بلافاصله 
بعد از اینکه می گوید مافیا یا حرفه ای چشــم ها را باز کنند، به طرف شان 
می رود و اسلحه را می دهد دست شــان بعد هم مجددا می رود و اسلحه را 
می گیرد. به هرحال هرکسی حتی با چشــم های بسته هم متوجه صدای 
قدم های مجری می شود و می فهمد که بغل دستی اش در حال گرفتن یا 

پس دادن چیزی است. 

 چرا مکان خاصی در نظر گرفته نشده تا بازند ه ها بعد از بیرون رفتن از 
بازی به آنجا بروند و بقیه بازی را از یک تلویزیون مداربسته تماشا کنند؟ 
در این صورت هم می توانستیم واکنش آنها را ببینیم و هم واکنش هایشان 

روی مسیر بازی تاثیر نمی گذاشت.

 درست است که تاکید کردید در برنامه همه چیز واقعی است و در هیچ 
موردی دســت کاری صورت نگرفته اما در دوره قبل، شایعه ای در فضای 
مجازی شکل گرفت که بهتر است با خودتان مطرح کنیم. شنیده می شد 
بین تدوینگر، شما و گرداننده  بازی برای چگونگی تقسیم کارت بده بستانی 
وجود داشته. مثلا خیلی ها معتقد بودند برای اینکه خداداد عزیزی در اغلب 
سایدها شهروند باشد برنامه ریزی شــده بوده. ما چنین باوری نداریم اما 

صرفا برای رفع شایعات این سوال را مطرح می کنیم.

ســعید ابوطالب از جمله کارگردان هایی اســت که با وجود فعالیت گسترده در 
شبکه نمایش خانگی و پلتفرم ها اما کماکان حضور فعالی هم در تلویزیون دارد. 
از او می پرسیم چرا با اینکه شرایط فراهم است که در شبکه نمایش خانگی پروژه 
بزرگی مثل »شب های مافیا« را با هزینه بالا بسازید، گهگاه برمی گردید تلویزیون 
و همچنان ارتباط تان را حفظ می کنید؟ می گوید: »عرض کردم که من هیچ وقت 
برنامه ســازی در تلویزیون را رها نکردم، چون هیچ رســانه ای با تلویزیون قابل 
مقایسه نیست. مسئله  تلویزیون پول دادن یا ندادن نیست. نگاه تلویزیون بیشتر 
معطوف به محتواست، مهم این است که چقدر کار حرفه ای است و چقدر مخاطب 
دارد. خیلی وقت ها هزینه می کند و کارهای گران قیمتی هم ساخته می شود اما 
پلتفرم ها چون کار برایشان سخت تر و گران تر است و پشتوانه مالی هم از بودجه 
عمومی کشــور ندارند، یک مقدار اقتصادی تر نگاه می کننــد. تا وقتی مطمئن 
نباشــند که یک محتوایی هزینه هایش را برمی گرداند و به سوددهی می رسد و 
شکست اقتصادی ایجاد نمی کند، به طرف 
آن محتوا نمی روند. ولی باز هم باید اقرار 
کنم میزان مخاطبان در تلویزیون هنوز 
هم از میزان مخاطب در شبکه نمایش 
خانگی بسیار بسیار بیشتر و گسترده تر 
اســت. ما وقتی بــرای تلویزیــون کار 
می کنیم انبوهی از مخاطبان را داریم، 
درحالی که در شبکه خانگی آن گستردگی 

و تنوع مخاطب وجود ندارد.«

سوالات و ابهاماتی درباره شب های مافیاهیچ وقت تلویزیون را رها نکردم

   مرجان فاطمی
هفتصبح

نمی خواستم مدل 
تلویزیونی را ببینم 

و بعد شبیه آن 
بسازم یا شبیه آن 

نسازم. بنابراین 
به مدل اصلی 

برگشتم. مدت ها 
می رفتم بازی ها را 

در کافی شاپ ها 
می دیدم و بعد با 
گروهی که کار 

طراحی انجام 
می دادیم تمرین 

می کردیم

به نظر می رسد که 
فیلیمو به عنوان 
سفارش دهنده 

می خواهد شب های 
مافیا ادامه پیدا کند. 

چون با استقبال خیلی 
خوب مخاطب ها 

روبه رو شده تا وقتی 
استقبال وجود داشته 
باشد ادامه می دهیم. 

هرقدر جلوتر 
می رویم بازیگرها 

توانمندتر می شوند و 
بیشتر یاد می گیرند و 

خیلی امیدوارکننده تر 
است

ما مدلی را طراحی 
کردیم که شاید 
نمونه اش جایی 

نباشد و برای همین 
اسمش را گذاشتیم 

مافیا به روایت 
سعید ابوطالب. 

این روایت ماست 
و گرداننده هم به 
مخاطب توضیح 

می دهد تو هم 
می توانی روایت 
خودت را داشته 
باشی و به شیوه 

خودت بازی کنی 

در فصول قبل »شام 
ایرانی«، میزانسن 
و دکوپاژ داشته و 

کارگردان تقریبا از 
بازیگر می خواسته که 
چه بگوید ولی ما کاملا 

رئالیتی شو ساختیم. 
یعنی اینکه گروه 
کارگردانی، هیچ 

دخالتی در نوع بازی 
بازیگرها، انتخاب 
تم شان و اکتی که 

می خواستند داشته 
باشند، نداشت

ســعید ابوطالب را به عنوان مبدع ســبک رئالیتی شو در ایران 
می شناسیم؛ کارگردانی که اوایل دهه نود با »سرزمین دانایی«، 
سبک جدیدی را در مســابقه های تلویزیونی رقم زد و در شبکه 
نمایش خانگی هم با درگیرکردن چهره های مطرح با مسابقه »رالی 
ایرانی« شــور و هیجانی به وجود آورد. او حالا از سال گذشته با 

»شب های مافیا«، تجربه  موفق دیگری را رقم زده است. »شب های 
مافیا« موفق ترین مسابقه  است که چندوقت اخیر در تلویزیون و 
پلتفرم ها شاهدش هستیم. دو سری اول آن با وجود انتقادهایی 
که بعضا به آن وارد بود، توانست هیجان ویژه ای ایجاد کند و حالا 
این هیجان و جذابیت در سری سوم هم ادامه دارد. دو سری اول 
مسابقه با اجرای محمدرضا علیمردانی در ذهن مخاطبان ثبت شد 
و به همین دلیل هم در آستانه سری سوم، وقتی اعلام شد مسابقه 
قرار است توسط کامبیز دیرباز اجرا شود واکنش های منفی زیادی 

را در پی داشت. حالا بعد از پخش سه مسابقه از سری سوم، پای 
صحبت های سعید ابوطالب نشســته ایم تا درباره ابعاد مختلف 
»شــب های مافیا« گپ بزنیم. انتخاب بازی مافیا برای مسابقه، 
چگونگی رسیدن به ساختار، انتخاب مجری، تغییر مجری، سبک و 
سیاق تمرین ها و... ازجمله مواردی است که با ابوطالب درباره شان 
صحبت کرده ایم. بخش دیگری از ایــن گفت وگو هم به مواردی 
پیرامون »شام ایرانی« و همکاری با سلبریتی ها در مسابقه های 

تلویزیونی و شبکه خانگی و... اختصاص دارد.

شما را می توانیم یک جورهایی خالق رئالیتی شو در ایران 
بنامیم. اوایل دهه نود »سرزمین دانایی« را برای شبکه پنج کلید 
زدید و به عنوان یک نمونه جدید از مسابقات، مخاطبان فراوانی 
را همراه کردید. با وجود موفقیت هــای زیادی که این برنامه 
داشــت، از یک جایی به بعــد اما تصمیم گرفتیــد به جای 
شرکت کننده های معمولی، دست روی سلبریتی ها بگذارید و 
در واقع تبدیل شدید به متخصص ساخت رئالیتی هایی با حضور 

سلبریتی ها. درباره این فرایند توضیح دهید. 
بله. خواهش می کنم، در واقع »سرزمین دانایی« اولین مجموعه ای 
بود که در قالب رئالیتی شو برای تلویزیون ساختیم. در زمان خودش 
خیلی استقبال شد و یک فصل جدیدی در میان مسابقات تلویزیونی 
باز کرد. یادم می آید همان موقع طرح »سرزمین دانایی« را به دو تا 
شبکه دیگر ارائه داده بودم و نپذیرفته بودند، به جهت اینکه وقتی 
می گفتیم قالبش رئالیتی شو است، یک مقدار پذیرشش برایشان 
سخت بود. ما زیر برنامه سرزمین دانایی کپشن می زدیم: مستند- 
مسابقه سرزمین دانایی. از آن به بعد این غلط مصطلح شد و هنوز 
هم متاســفانه بعضی خبرنگارها، رئالیتی شــو را مستند- مسابقه 
ترجمه می کنند. درحالی کــه یکی از انواع رئالیتی شــو می تواند 
مستند-مسابقه باشد یا همان چیزی که ما در »سرزمین دانایی« 
تجربه کردیم. آن زمان مدیران وقت تلویزیون همراهی کردند، اگرنه 
ریسکش خیلی بالا بود. همان موقع هم برنامه به نسبت گرانی بود 
اما شکر خدا جواب داد. متاسفانه با تغییر مدیریت در شبکه پنج، آن 
برنامه  ادامه پیدا نکرد. چون مدیر بعدی شبکه پنج، به دلایلی که ما 
هیچ وقت نفهمیدیم اظهار کرد که این برنامه را دوست ندارد. همان 
موقع رفتیم در شبکه نمایش خانگی »رالی ایرانی« را ساختیم. فصل 
اول »رالی ایرانی« در واقع برداشتی از »سرزمین دانایی« تلویزیون 
بود با این تفاوت که ما یک مقدار مباحــث علمی و فنی اش را کم 
کردیم و بخش ماجراجویانه  را اضافه کردیم و با حضور بازیگرها پیش 
بردیم. نکته مهم این بود که برای بازیگرها هم قبول این پیشنهاد 
سخت بود. می پرسیدند رئالیتی یعنی چی؟ ما باید خیلی توضیح 

می دادیم تا به یک نقطه نظر مشترک برسیم.  
»رالی ایرانی« اولین مسابقه شبکه نمایش خانگی بود که در 
شش قسمت توسط شما ساخته شد؛ مسابقه ای بسیار جذاب که 
هم شرکت کنندگانش از میان چهره های مطرح انتخاب شده 
بودند و هم مراحل پیچیده و دقیقی برایش طراحی شده بود. 
»رالی ایرانی« ریســک بزرگی بود اما به ســرانجام رسید و 

بازخوردهای خوبی داشت. 
همان شگفت زد گی که در تلویزیون برای رئالیتی شوی »سرزمین 
دانایی« وجود داشت، طبیعتا در شبکه نمایش خانگی برای »رالی 
ایرانی« هم وجود داشت. یعنی وقتی درخواست مجوز برای آن داده 
بودیم آنها می پرسیدند چه قالبی دارد؟ اگر مستند است باید بروی 
از فلان جا مجوز بگیری، اگر داستانی است از یک جای دیگر. درواقع 
طول کشــید که ما توضیح دادیم رئالیتی شو چه ساختار متفاوتی 
است و چقدر می تواند جذاب باشد. مشکل این بود که درک این ژانر 
برای بازیگرها هم سخت بود. یعنی می گفتند اگر مستند نیست به 
ما فیلمنامه یا متن بده حفظ کنیم. مدت ها طول کشــید تا به آنها 
توضیح دهیم دقیقا چکار می خواهیم بکنیــم. به هرحال آن زمان 

خیلی مورد توجه قرار گرفت.
آن زمان فکر می کردید مخاطبان تحت هر شرایطی مسابقه 
سلبریتی ها را می پسندند و حتی حاضرند برای تماشای آن پول 
هم بپردازند؟ رسیدن به این باور باعث شد این مسیر را ادامه 

دهید؟
ببینید من تفاوتی نمی بینم در استفاده از سلبریتی یا افراد معمولی. 
ژانر ما رئالیتی شو است. حالا فرقش این است که بازیگرها دوربین 
را خوب حس می کنند و یک مقدار کار کــردن با آنها از این حیث 
راحت تر است و البته برای مخاطبان هم جذاب تر است. اگرنه نوع 
ساخت رئالیتی شو با ســلبریتی ها و مردم عادی در پشت دوربین 
یکی است. خوبی اش این بود که »رالی ایرانی« خیلی خوب دیده 
شد و این ژانر را تعریف کرد و از آن به بعد درواقع وقتی از بازیگران 
بعدی هم برای کارهای مشــابهی مثل »هفتاد و هفت ساعت« یا 
»شام ایرانی« یا »شب های مافیا« راحت می پذیرفتند، چون گروه 
ما را می شناختند و می دانستند که کار حتما جذاب و پرمخاطب 

خواهد شد. 
در ســال های اخیر علاوه بر شــبکه نمایش خانگی، در 
تلویزیون هم چند رئالیتی شو ساختید. یکی از آنها »هفت روز 

نه طرفدار حضور سلبریتی ها هستم نه مخالفشان
روایت سعید ابوطالب از همکاری با چهره های مطرح سینما و تلویزیون و فوتبال و... در ساخت 

رئالیتی های تلویزیونی و شبکه خانگی

بخش مهمی از رئالیتی شوهایی که سعید ابوطالب در تلویزیون و شبکه خانگی ساخته، سلبریتی محور بوده اند. او اولین بار همکاری با سلبریتی ها در ساخت 
رئالیتی شو را در »رالی ایرانی« تجربه کرد. این مسابقه آنقدر مورد توجه قرار گرفت که کم کم در سایر رئالیتی ها هم یک جورهایی از حضور آنها بهره برد. 
با او درباره دلیل این همکاری، اهمیت حضور سلبریتی ها در مســابقه ها برای جلب توجه مخاطبان و همچنین تفاوت کار تولید رئالیتی در شبکه خانگی و 

تلویزیون گپ زده ایم.

مکمل گفت و گو

و هفت ساعت« بود که نوروز 97 روی آنتن رفت و دیگری »هفتاد و 
هفت ساعت« که نوروز امسال پخش شد. در این دو رئالیتی هم 
کماکان تاکید داشتید که با سبلریتی ها کار کنید. در »هفت روز و 
هفت ساعت« مستقیما شــرکت کننده ها را از میان سلبریتی ها 
انتخاب کردید و در »هفتاد و هفت ســاعت« با اینکه دست روی 
جوانان مستعد گذاشتید اما باز هم برای اجرا و داوری سراغ این 
افراد رفتید. قصدتان یک جور ایجاد رقابت با شبکه نمایش خانگی 

بود؟
من همیشه همکاری ام را چه در قالب رئالیتی شو و چه مستند و کلیپ، 
همیشه با تلویزیون ادامه داده ام. البته ســفارش کار داستانی هم در 
تلویزیون داشتم. یک سریال جاسوسی به اسم »بیروت شمال شرق« 
بود که اتفاقا فیلمنامه اش هم نوشته شد. خیلی پرهزینه بود. در مقطعی 
تلویزیون تمایل داشت ساخته شود. ولی بعد دیگر مایل نبود و متوقف 
شد. خلاصه اینکه همیشه همکاری ام با تلویزیون ادامه داشته و کارهای 
مختلفی برای تلویزیون ساخته ام، مثلا »هفت روز و هفت ساعت« که 
بازیگران ایرانی و لبنانی حضور داشتند و شــبیه یک جور رالی ایرانی 
بود، با این تفاوت که در لبنان شروع می شد و بعد به ایران می آمد. در 
موزه ای در جنوب لبنان شروع شد و در موزه دفاع مقدس تهران تمام 
شد. پیرو آن شبکه یک پیشنهاد »هفت شهر عشــق« را به ما داد که 
بازیگرهای هندی، افغانستانی، تاجیکستانی، ترکیه ای، ارمنستانی و 
ایرانی داشتیم. بستر آن فرهنگ و ادبیات فارسی بود. آنجا هم بله به قول 
شما سلبریتی ها حضور داشتند و کار پرمخاطبی بود. حالا هم دو سال 
است داریم »هفتاد و هفت ساعت« را برای شبکه آموزش تولید می کنیم. 
الان دارد از شبکه آموزش پخش می شود و ما هم همزمان درحال تولید 
فصل های بعدي اش هســتیم. در »هفتاد و هفت ساعت«، هم جوانان 
نخبه حضور دارند و هم بازیگران به عنــوان همراه، مجری و داور. فکر 

می کنیم اینطوری برنامه بیشتر دیده می شود. 
خیلی مورد توجه قرار گرفت.

در این بین یک رئالیتی شو هم به نام »دستم را بگیر« برای شبکه 
افق ساختید که هم به لحاظ فرم و هم محتوا و هم شرکت کنندگان 
با سایرین متفاوت بود. این بار دیگر خبری از سلبریتی ها نبود و 
برنامه کاملا به حال و هوای شبکه افق ربط داشت. چه شد بین این 
همه کار با سلبریتی ها یک مرتبه سراغ ساخت چنین مسابقه ای 
رفتید؟ تجربه موفقی بود یا قانع تان کرد که همان راه و روش قبلی 

را ادامه دهید؟
من در واقع نه با حضور ســلبریتی ها در تلویزیون مخالفم، نه طرفدار 
سرسخت سلبریتی ها هستم. بســتگی به قالب و ژانر و موضوع دارد. 
گاهی می شود از سلبریتی ها دعوت کرد در رئالیتی شو حضور داشته 
باشند و گاهی وقت ها هم حضورشان کمکی نمی کند و گاهي حضور 
مردم معمولی و جوانان نخبه می تواند موثرتر باشد. همه چیز بستگی به 

شرایط و طرح و قالب و برنامه دارد. 
خیلی مورد توجه قرار گرفت.

شما به عنوان کارگردانی که هم در شبکه نمایش خانگی و هم در 
تلویزیون کار کرده اید و در هر دو مورد هم با سلبریتی ها سروکار 
داشته اید، فکر می کنید ساختن اینگونه مسابقات برای تلویزیون 
کار سختی است؟ به هرحال هم به لحاظ بودجه و هم خط قرمزها 

مشکلات زیادی برای کار با تلویزیون وجود دارد.
حضور سلبریتی ها در تلویزیون یا ساختن برنامه برای شبکه نمایش 
خانگی یــا تلویزیون، دقیقا برمی گردد به شــرایط این دو تا رســانه. 
تلویزیون یک رسانه مجزاست از شبکه نمایش خانگی. من اسمش را 
مشکلات و ســخت گیری ها  نمی گذارم. بلکه شرایط دو تا رسانه باهم 
فرق دارد. تلویزیون از این جهت که وظایف حاکمیتی بر گردنش است، 
هزینه هایش از بودجه بیت المال تامین می شود و هم اینکه مخاطبان 
گسترده ای از میان تهرانی ها و شهرستان های دور و نزدیک دارد و بچه 
و بزرگسال با همه سطوح فرهنگی و سواد و... نگاه می کنند، بنابراین کار 
در آن سخت تر است. اما فقط به این جهت؛ نه جهات دیگر. به هرحال 
سلبریتی ها الان هم در تلویزیون و هم شــبکه خانگی حضور دارند و 
برایشان فرق نمی کند. یک موقع این تقسیم بندی ها وجود داشت اما 
الان وجود ندارد. مثلا یک ســلبریتی می گفت من توی تلویزیون کار 
نمی کنم یا برعکس اما الان دیگر این خط کشی ها وجود ندارد و همه را 
به عنوان رسانه های عام قبول دارند. من سختی اي نمی بینم برای کار 
کردن. چون دقیقا خیلی از بازیگرانی که در شب های مافیا با ما همکاری 
می کنند، همان ها در هفتاد و هفت ســاعت و هفت روز و هفت ساعت 
حضور داشتند یا برعکس. برای بازیگر یا هنرمند مهم این است که چه 

کسی کار را می سازد و چقدر شرایط کار حرفه ای است. 

من درواقع 
نه با حضور 
سلبریتی ها 

در تلویزیون 
مخالفم، 

نه طرفدار 
سرسخت 

سلبریتی ها 
هستم. بستگی 
به قالب و ژانر 

و موضوع دارد. 
گاهی می شود 
از سلبریتی ها 

دعوت کرد 
در رئالیتی شو 
حضور داشته 
باشند و گاهی 

وقت ها هم 
حضورشان 

کمکی نمی کند

من در کار 
کردن با 

تلویزیون، 
سختی نمی بینم. 

یک زمانی 
سلبریتی 

می گفت من 
توی تلویزیون 

کار نمی کنم 
یا برعکس اما 
الان دیگر این 

خط کشی ها 
وجود ندارد و 

همه را به عنوان 
رسانه های عام 

قبول دارند. 
برای بازیگر 

یا هنرمند مهم 
این است که 
چه کسی کار 
را می سازد و 
چقدر شرایط 
کار حرفه ای 

است. 
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   نکته بازی

   گزارش

رئال- امباپه؛ شمارش معکوس برای انتقال بزرگ
کیلیان امباپه تنها یک فصل دیگر با پاری سن ژرمن قرارداد دارد و هنوز 
تصمیم نهایی او برای آینده مشــخص نیســت و خودش هم اظهار نظر 
قطعی در این باره انجام نداده است. گزارش ها در ماه های اخیر حاکی از 
آن بوده که امباپه چند پیشنهاد تمدید قرارداد پاری سن ژرمن را رد کرده 
و به نوعی علاقه ای به ماندن در پــارک دو پرنس ندارد؛ از طرفی بر هیچ 
کس پوشیده نیست که این ستاره فرانســوی هدف اول نقل و انتقالاتی 
رئال مادرید محسوب می شود و بسیاری معتقد هستند که او دیر یا زود 
راهی سانتیاگو برنابئو خواهد شد. همچنین در روزهای گذشته رسانه های 
مختلف گزارش دادند که کیلیان امباپه به پاری ســن ژرمن و مائوریسیو 
پوچتینو سرمربی این تیم خبر داده که قصد ندارد قرارداد خود را با این 
باشگاه تمدید کند. در همین راستا مارکا صفحه اصلی دیروز خود را به 
همین موضوع اختصاص داد و با تیتر »شــمارش معکوس برای امباپه« 
تاکید کرده که ستاره فرانســوی به PSG اطلاع داده که تمدید نکند و 
احتمالا می توانیم شاهد این موضوع باشیم که او در یکم سپتامبر برای 
رئال مادرید بازی کند. همچنین لوس بلانکوس 200 میلیون یورو برای 

نقل و انتقالات در اختیار خواهد داشت.

تاتنهام دست به کار شد؛ هری کین می ماند؟
گویا هری کین قرار اســت بالاخره به خواسته اش برســد و با قراردادی 
رکوردشــکن در لیگ برتر با مبلغ 192 میلیون یورو به منچسترسیتی 
بپیوندد. این خبری بود که دو روز پیش رســانه های انگلیســی منتشر 
کردند. کین در ابتدای این تابستان به باشگاه شمال لندنی اطلاع داده بود 
که به منظور کسب جام خواهان جدایی از اسپرز است. اکنون مشخص 
شده که مقصد مطلوب کین منچسترسیتی پپ گواردیولا، تیم قهرمان 
لیگ برتر است. در حالی که به نظر می رسید تاتنهام تسلیم پیشنهاد بالای 
سیتی خواهد شد، تلگراف گزارش داد که فابیو پاراتیچی مدیر ورزشی 
ایتالیایی تاتنهام وارد عمل شــده و قصد دارد هری کین را برای ماندنی 
شدن متقاعد کند. او بهترین راه را تقویت خط حمله برای جلب رضایت 
کین می داند و برای این مهم دوسان ولاهوویچ ستاره جوان فیورنتینا و 
ســیمی مهاجم نیجریه ای کروتونه را مد نظر دارد. هر دو بازیکن فصل 
قبل توانســتند بیش از 20 گل برای تیم های شــان بزنند و آماده اند تا 
قدمی بزرگ تر در فوتبال شان بردارند. در این راه جذب سیمی ساده تر 
خواهد بود چرا که کروتونه به سری B سقوط کرده ولی ولاهوویچ مهره ای 
گران قیمت است و فیورنتینا برای فروش او رقم بالایی تقاضا خواهد کرد.

یونایتد جانشین پل پوگبا را انتخاب کرد
قرارداد پل پوگبا یک سال دیگر با شــیاطین سرخ تمام می شود و هنوز 
توافقی برای تمدید قرارداد انجام نشده است. این ستاره فرانسوی میل 
چندانی به تمدید قرارداد خود نداشته و ترجیح می دهد امسال یا سال 
دیگر چالشــی جدید را در دوران حرفه ای خود تجربــه کند. پل پوگبا 
همیشــه رویای بازی کردن در مادرید را در سر داشــته و البته می داند 
امسال باشگاه اسپانیایی شرایط خرید او را از نظر مالی ندارد. اما تابستان 
سال بعد این انتقال می تواند به صورت رایگان انجام شده و پل پوگبا راهی 
رئال مادرید شود. حالا نشــریه دیلی میل مدعی شده درصورت قطعی 
شدن جدایی پل پوگبا از منچســتریونایتد، مدیران این تیم برای برای 
جذب سائول نیگز اقدام خواهند کرد. هافبک اسپانیایی اتلتیکومادرید 
می تواند با رقمی حدود 50 میلیون پوند راهی یونایتد شود و روخی بلانکو 
نیز مشکلی با فروش این بازیکن در صورت رسیدن پیشنهاد مالی مناسب 
ندارد. البته اولویت اول یونایتد راضی کردن پل پوگبا به تمدید قرارداد و 
ماندن در اولدترافورد است و اوله گونار سولسشایر قصد دارد به هر ترتیبی 

این بازیکن را مجاب به ادامه دوران حضور در یونایتد بکند.

جزئیات توافق مالی کی روش با عراق
در شرایطی که پروسه انتخاب سرمربی تیم ملی عراق و همچنین مذاکره 
عراقی ها با سرمربی اسبق تیم ملی ایران بسیار طولانی شده، خبرهایی 
در رسانه های این کشور منتشر شده که نشان می دهد کارلوس کی روش 
به نیمکت عراق نزدیک شده است. رسانه های عراقی در خبری مشترک 
از خواسته های مالی سرمربی سابق تیم ملی کلمبیا از فدراسیون فوتبال 
عراق رونمایی کرده اند که عراقی ها مشــکلی با آن ندارند. بر اساس این 
گزارش، ارزش قرارداد مربی پرتغالی با تیم ملی عراق، 1.7 میلیون دلار 
اســت که او در ابتدای کار 500 هزار دلار از این مبلغ را دریافت خواهد 
کرد و 1.2 میلیون دلار باقیمانده هم به عنوان حقوق ماهانه به این مربی 
پرداخت خواهد شــد. در صورت صعود تیم ملی عــراق به جام جهانی 
2022، ســیصد هزار دلار به عنوان پاداش به حساب کارلوس کی روش 
واریز خواهد شد. حالا باید دید موافقت عراقی ها با خواسته های کی روش 
باعث نهایی شدن توافق او با فدراســیون فوتبال عراق خواهد شد و او به 
عنوان سرمربی این کشور روبه روی دراگان اسکوچیچ و شاگردانش قرار 
خواهد گرفت یا اینکه باز هم بایــد منتظر اخبار متفاوتی درباره نیمکت 

تیم ملی عراق باشیم.

ادعای جنجالی در پرونده شکایت 
النصر از پرسپولیس

پرونده شکایت جنجالی باشگاه النصر عربســتان از پرسپولیس از سال 
گذشــته همچنان در جریان است و با وجود رد شــکایت سعودی ها از 
سوی کنفدراسیون فوتبال آســیا اما این باشگاه شهر ریاض دست بردار 
نیست. النصر که رقیب جدید تراکتور در مرحله یک هشتم نهایی لیگ 
قهرمانان آسیا 2021 است، پرونده شــکایت خود را به دادگاه حکمیت 
ورزش)CAS( رساند. طبق آخرین اخبار، جلسه رسیدگی به این پرونده 
در دادگاه CAS، اول شــهریور برگزار   و حکم نهایی درباره این پرونده 
صادر می شــود. در همین رابطه عاید الرشــیدی خبرنگار سعودی در 
ادعایی جنجالی در برنامه تلویزیونی »الحصــاد الریاضی«، گفت: »اگر 
النصر در این پرونده برنده شود و دادگاه CAS  حضور غیرقانونی بازیکنان 
پرسپولیس را تایید کند، مبلغی به اندازه جایزه قهرمان آسیا یعنی چهار 
میلیون دلار به عنوان غرامت به باشــگاه النصر پرداخت خواهد شــد.« 
النصر علاوه بر پرسپولیس علیه کنفدراسیون فوتبال آسیا شکایت کرده 
و با این شــرایط در صورت پیروزی النصر در این پرونده، AFC باید این 

غرامت را پرداخت کند.

دلخوری شدید باشگاه تراکتور از منصوریان
علیرضا منصوریان در ابتدای لیگ بیستم هدایت تراکتور تبریز را برعهده 
گرفت و پس از پنج مسابقه از سرمربیگری این تیم برکنار شد. منصوریان 
پس از این اتفاق از باشگاه تراکتور به کمیته وضعیت شکایت کرد و  سپس 
این پرونده را به AFC نیز برد و اکنون کنفدراسیون فوتبال آسیا به باشگاه 
تراکتور اعلام کرده در صورت عدم پرداخت مطالبات علیرضا منصوریان 
تا پایان فصل جاری )دو روز آینده(، این باشگاه از فعالیت نقل وانتقالاتی 
محروم خواهد شــد و در صورتی که مطالبات منصوریان پس از مهلتی 
مجدداً پرداخت نشود، از تیم تراکتور در فصل آینده لیگ برتر امتیاز کسر 
خواهد شد. مدیران باشــگاه تراکتور معتقدند علیرضا منصوریان که از 
هفته هجدهم لیگ برتر هدایت آلومینیوم اراک را برعهده گرفته است، 
نباید تمام مبلغ قرارداد یک ساله خود را از باشگاه تراکتور دریافت کند و 
همین موضوع باعث دلخوری شدید مدیران باشگاه تبریزی از سرمربی 

سابق این باشگاه شده است.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

لیگ برتر بیستم دیشــب به پایان رسید اما بحران مالی تیم های 
لیگ برتری دارد به پیک خود نزدیک می شــود. موارد شکایت از 
چند تیم بزرگ آنقدر زیاد است که مدیران این تیم ها نمی دانند 
باید به کدام یک از پرونده ها رسیدگی کنند. این بحران اگر ادامه 
پیدا کند می کند، منجر به محرومیت های بیشتر و البته لغو مجوز 
حرفه ای بعضی از تیم ها از ســوی کنفدراسیون فوتبال آسیا هم 

مي شود.

    پرسپولیس؛ در انتظار حکم کالدرون
قهرمان چند دوره اخیر لیگ برتر کــه دو دوره هم به فینال لیگ 
قهرمانان آسیا رسیده، قاعدتا با درآمدهای حاصل از این قهرمانی ها 
نباید مشکل مالی داشته باشد اما ماجرا اینجاست که قهرمانی های 
متوالی در لیگ برتر هیچ درآمدی برای پرســپولیس نداشته و 
درآمدهای حضور در دو فینال آسیا هم یا به دلیل تحریم ها هنوز 
وصول نشده  یا به شــکلی مبهم هزینه شده و تکلیف مبلغ قابل 
توجهی از این درآمدها هنوز مشــخص نیست و کسی نمی داند 
کجا هزینه شده است. در چنین شرایطی، پرسپولیس در چندماه 
گذشته، طلب برانکو و دستیارانش و ماریو بودیمیر را پرداخت کرده 
و البته هنوز تکلیف مالیات و جریمه تاخیر در پرداخت مطالبات 
او هم روشن نیست. پنجره پرسپولیس فعلا باز است اما به زودی 
با به پایان رســیدن مهلت پرداخت مطالبات گابریل کالدرون و 
دستیارش خواکین، این پنجره بســته خواهد شد. پرسپولیس 
پرونده های دیگری هم دارد که نباید آنها را فراموش کرد. سوشا 
مکانی، علیرضا بیرانوند، نیلســون، شــایان مصلح و ... هم از این 

باشگاه شــکایت کرده اند و حکم هم گرفته اند و منتظر دریافت 
مطالبات شان هستند. شکایت باشگاه شهرخودرو بابت پاس نشدن 
چک های انتقال یحیی گل محمدی به پرســپولیس هم هست و 
این را هم در نظر بگیرید که همین حالا بازیکنان این تیم از عملی 
نشدن تعهدات باشگاه شاکی هستند و در انتظار گرفتن باقی مانده 
مبلغ قراردادشان هستند. به نظر می رسد پنجره پرسپولیس اگر 

بسته شود، به این راحتی باز نخواهد شد.

    استقلال؛ خطری به نام استراماچونی 
از شرایط باشگاه استقلال در این فصل زیاد نوشته ایم؛ از بحران های 
مالی که نمی دانیم به آنهــا بخندیم یا گریه کنیــم! گفتن از این 
مشــکلات تکرار مکررات اســت اما باید بدانید کــه بحران های 
بزرگ تری در انتظار این تیم است. پنجره استقلال با شکایت شیخ 
دیاباته و لکیچ بسته است و احمد مددی مدیرعامل پرحاشیه این 
تیم مدعی شده که با پرداخت مطالبات این دو نفر، همین امروز و 
فردا پنجره استقلال باز خواهد شــد. البته استقلالی ها نباید زیاد 
هم خوشــحال باشــند. چرا که به زودی موعد پرداخت مطالبات 
استراماچونی به پایان خواهد رســید. مبلغی که استقلال باید به 
مربی ایتالیایی پرداخت کند چندین برابر مجموع مطالبات دیاباته 
و لکیچ است و از همین حالا می توان پیش بینی کرد که خیلی زود 
این باشگاه دوباره با پنجره های بسته مواجه خواهد شد. میلیچ هم 
که از شکایت به فیفا خبر داده است و چند ماه دیگر یک پرونده تازه 
برای استقلال در فیفا باز خواهد شد. همه اینها در شرایطی است 
که استقلال حدود یک ماه و نیم دیگر باید در لیگ قهرمانان آسیا به 

مصاف الهلال عربستان برود. تیمی که گومیس و جووینکو را دارد 
و مارگا را هم جذب کرده و نمی داند کدام یک را باید نیمکت نشین 
کند! استقلال اما با این شرایط نه تنها نمی تواند بازیکن جدید داخلی 
و خارجی جذب کند بلکه به احتمال زیاد ستاره هایی مثل مهدی 

قایدی، شیخ دیاباته، مسعود ریگی و ... را هم از دست خواهد داد.

    تراکتور؛ یک اتاق اختصاصی در فیفا
وضعیت تیم تبریزی احتمالا از همه تیم های ایرانی خطرناک تر 
اســت. پرونده های این تیم در فیفا به مراتب بیشتر و پرهزینه تر 
اســت و هر چند روز یک بار هم یک حکم جدید از سوی فیفا یا 
کمیته تعیین وضعیت فدراســیون فوتبال ایران صادر می شود. 
آخرین پرونده که منجر به بسته شدن پرونده تراکتور شده، شکایت 
علیرضا منصوریان از این باشگاه است. این البته یکی از سبک ترین 
احکامی است که علیه تراکتور صادر شده و حتی اگر آنها مطالبات 
منصوریان را پرداخت کنند، اتفاق خاصی رخ نخواهد داد و آنها باید 
به دنبال پرداخت چند میلیون دلار دیگر به شاکیان خارجی خود 

مثل آنتونی استوکس، کوین کنستانت و ... باشند. 

    فولاد؛ آذری هم وا داد!
تا چند ماه پیش سعید آذری یکی از موفق ترین مدیران فوتبال 
ایران بود که حتی توانســت برای اولین بار، فوتبــال ایران را در 
فیفا و CAS، صاحب پیروزی کند! اما حالا خبر رسیده که فولاد 
خوزستان هم در آستانه محرومیت و بســته شدن پنجره نقل و 
انتقالاتی اش قــرار دارد. ظاهرا به دلیل مســئله ای که در انتقال 

محمد بلبلی بازیکن سابق سپیدرود برایش به وجود آمد دچار این 
مشکل شده و قرار است محرومیت نقل و انتقالاتی این تیم کماکان 
داشته باشد. دادگاه عالی ورزش هم رای به محکومیت باشگاه فولاد 
داده و این باشگاه احتمالا تا تابستان آینده نمی تواند سراغ بازیکن 
جدیدی برود و برخی خبرها حاکی از آن است که فولاد دو تا سه 
پنجره از نقل و انتقالات محروم شده است. باید دید در نهایت فولاد 

از چند پنجره محروم خواهد شد.

    باشگاه هایی که دیگر نیستند
علاوه بر این چهار باشگاه که فصل گذشته در لیگ قهرمانان آسیا 
حضور داشتند، پنجره چند باشگاه دیگر هم با حکم فیفا بسته است. 
باشگاه هایی مثل نفت و صبای تهران که حتی وجود خارجی هم 
ندارند اما چندین و چند شاکی و پرونده دارند و شاکیان نمی دانند 
پول شان را از چه کسی بگیرند. حتی بازیکنی مثل هوگو ماچادوی 
فقید هم مطالباتی از صبای قم دارد که خانواده او نمی دانند چگونه 
پیگیر دریافت مطالباتش باشند. در نهایت اینکه طبق گفته جمشید 
نورشرق رئیس کمیته تعیین وضعیت فدراسیون فوتبال، همین 
حالا پنجره نقل و انتقالاتی بسیاری از باشگاه های دیگر هم طبق 
قوانین فیفا باید بسته باشد! تعداد قابل توجهی از تیم ها در لیگ 
برتر بدهی دارند و برای ثبت قرارداد فصل جدیدشان باید به کمیته 
تعیین وضعیت بیایند و در صورت گرفتن مجوز قراردادهای شان 
را ثبت کنند. اما بعید است این اتفاق رخ دهد و اگر خبر پرونده ها 
رسانه ای شود و فیفا به ماجرا ورود کند، باید منتظر رخ دادن یک 

فاجعه بزرگ حقوقی برای فوتبال ایران باشیم.

فوتبال آلمان در فصل آینده به شکل عجیبی زیر و رو خواهد شد 
چرا که قهرمان سابق جام باشگاه های اروپا )هامبورگ( و آخرین 
قهرمانان جام یوفا و جام در جام )شالکه و وردربرمن( در دسته 
دوم به رقابت می پردازند. در حالی که تیم های کوچکی چون 
آرمینیا بیله فلد، گِروتِرفورت و بوخوم در لیگ دسته اول که از 
درخشش سابق برخوردار نیست، به میدان می روند. تیم های 
تازه صعود کرده دینامو درســدن و هانزاروستوک، دو باشگاه 
بزرگ در آلمان شرقی، جذابیت بیشــتری به این لیگ اضافه 
خواهند کرد و این اتفاق با برگزاری دو دیدار از خشــن ترین 
دربی ها در فوتبال آلمان تکمیل خواهد شد: سن پائولی برابر 

هامبورگ و هامبورگ برابر وردربرمن.
در مجموع 18 باشــگاه حاضر در دســته دوم این فصل 43 
قهرمانی لیگ آلمان )بوندســلیگا و دی دی آر اوبرلیگا( را در 
اختیار دارند و این در حالی است که 17 باشگاه حاضر در دسته 
اول به جز بایرن مونیخ، مجموعــا 27 قهرمانی دارند. کیفیت 
فوتبال ارائه شده در دسته اول بهتر اســت اما از نظر رضایت 
و جذابیت عمومی شــاهد تمایل قابل توجهی به سوی »لیگ 

پایین تر« خواهیم بود.
یوناس بولت، مدیر ورزشــی هامبورگ، به اتلتیک می گوید: 
»برمن، شالکه، درسدن و روستوک همگی به شکلی باورنکردنی 
باشگاه هایی پرطرفدار هستند. شــما می توانید از همین حالا 
توجه رو به افزایش به این لیگ را حس کنید، همه در این باره 

حرف می زنند. دیدارها بیش از هر زمان دیگری هیجان انگیز 
خواهند بود و ما درصد بالاتری از تماشای تلویزیونی را شاهد 
هستیم. بیننده های بعضی از دیدارها از بازی های بوندسلیگا 

هم بالاتر خواهد بود.«
آمار دقیقی در دسترس نیســت اما بدترین دیدارهای دارای 
پخش زنده از بوندســلیگا معمولا حدود چهار تا پنج هزار نفر 
بیننده دارد. تمام دیدارهــای دو لیگ اول در آلمان به صورت 
زنده قابل تماشاست و همین موضوع تعداد بینندگان تلویزیونی 
را بین دیدارها تقسیم می کند. کلاوس آلوفس، مدیر اجرایی 
فورتونا دوســلدورف، به فونکه مدیا گروپ گفت: »ما توجهی 
بیشتر از حد معمول به عنوان تیم دسته دومی دریافت خواهیم 
کرد. داستان های خوب زیادی در پیش خواهد بود. هواداران 
شالکه حالا به دســته دوم اهمیت می دهند و این تاثیر زیادی 

خواهد داشت.«
باشگاه های بوندســلیگای دو به تک تک یوروهایی که از این 
علاقه وافر به دست می آید، نیاز دارند؛ خصوصا پس از یک سال 
بازی با سکوهای خالی که به دلیل شیوع جهانی ویروس کرونا 

رخ داد. حق پخش تلویزیونی تنها حــدود یک چهارم درآمد 
همتایان آنها در لیگ دسته اول اســت. برای مثال شالکه به 
عنوان پردرآمدترین باشگاه لیگ دسته دوم حدود 23 میلیون 
یورو دریافت خواهد کرد، در حالی که بایرن در لیگ دسته اول 
رقمی حدود 90 میلیون یورو به دست می آورد. نسبت مشابهی 
در قعر جدول هر دو لیگ دیده می شود: »هانزاروستوک حدود 
7.2 میلیون یورو دریافت می کنــد، در حالی که گروتر فورت 

بیش از 28 میلیون یورو در بوندسلیگا به دست خواهد آورد.«
ظهور تیم های کوچک نشــان دهنده دشــواری باشگاه های 
ســنتی در ســازگاری با دوران مدرن و تصمیمات زیرکانه و 
هوشمندانه باشگاه های کوچک تر اســت. اما رقابت صبورانه 
)و دوست داشتنی( باشگاه هایی چون فرایبورگ و آگزبورگ، 
فقدان جذابیت و درگیری احساسی که تیم های بزرگ به وجود 
آورده اند، پر نکرده اســت. نیمی از بهترین باشگاه های کشور 
هرگز جامی در سطح اول به دســت نیاورده اند. بوندسلیگا به 
لیگی با تیم های بازنده تبدیل شده، لیگی پر از باشگاه های بسیار 

که تماشاگران کمی به آنها اهمیت می دهند.

بعد از AFC، سایت یوفا را هم
فتح کردیم!

پس از پایان تمامی رقابت های اروپایی در فصل گذشته، 
وب سایت یوفا با برپایی یک نظرسنجی اقدام به انتخاب بهترین 
گل فصل اروپا کرد که در این میان، گل زیبای مهدی طارمی به 

چلسی که پیش از این عنوان بهترین گل فصل لیگ قهرمانان 
اروپا را کسب کرده بود، جایزه بهترین گل فصل یوفا را نیز از آن 
خود کرد. طارمی در دیدار برگشت از مرحله یک چهارم نهایی 
لیگ قهرمانان اروپا و در نیمه دوم برای پورتو به زمین آمد و در 
وقت های تلف شده قدر سانتر زیبای نانو را دانست و با ضربه ای 
قیچی برگردان به زیبایی هر چه تمام تر دروازه چلسی را باز کرد 
ولی تلاش او برای صعود پورتو به دیدار نیمه نهایی کافی نبود و 

آنها از دور رقابت ها کنار رفتند. وب سایت یوفا چندی پیش اقدام 
به برگزاری یک نظرسنجی برای انتخاب بهترین گل فصل اروپا 

کرد که در این میان 600 هزار نفر در این رأی گیری شرکت 
کردند و گل استثنایی مهدی طارمی به چلسی با کسب بیش از 
30 درصد آرا، عنوان بهترین گل فصل تمامی مسابقات برگزار 
شده در اروپا را از آن خود کرد. در این نظرسنجی، گل لورنزو 
اینسینیه مهاجم تیم ملی ایتالیا در مرحله یک چهارم نهایی 

رقابت های یورو 2020 به بلژیک رتبه دوم را از آن خود کرد و گل 
کمار روف بازیکن گلاسکو رنجرز در مرحله گروهی لیگ اروپا 

به تیم استاندارد لیژ نیز عنوان سوم را به خود اختصاص داد. این 
نظرسنجی میان تمامی گل های به ثمر رسیده در رقابت های 

اروپایی به عمل آمد که مهدی طارمی مهاجم ارزنده و بوشهری 
پورتو توانست بالاتر از تمامی رقبای نامدار خود عنوان بهترین 

گل فصل اروپا را به خود اختصاص دهد. در این نظرسنجی، فقط 
گل های ثبت شده در باشگاه هایی اروپایی یا مسابقات بین المللی 

اروپایی بین اکتبر 2020 و جولای 2021 واجد شرایط برای 
بررسی بودند. فهرست کوتاه 10 گل توسط ناظران فنی یوفا 

تهیه شد که در نهایت طارمی عنوان بهترین گل فصل را از آن 
خود کرد. به این ترتیب، گل مهدی طارمی به سلطه کریستیانو 

رونالدو و لیونل مسی پایان داد. در سال 2020 مراسمی برای 
انتخاب بهترین گل اروپا برگزار نشد ولی پیش از آن در سال 
2019 گل لیونل مسی در بازی برابر لیورپول و قبل تر از آن 
نیز در سال 2018 گل قیچی برگردان کریستیانو رونالدو به 

یوونتوس در زمان حضور در رئال مادرید عناوین بهترین گل 
سال اروپا را به خود اختصاص داده بودند. همچنین در سال 

2017 گل ماریو مانژوکیچ از یوونتوس برابر رئال مادرید و در 
سال های 2015 و 2016 به ترتیب گل های لیونل مسی به بایرن 

مونیخ و رم ایتالیا توانسته بودند عنوان بهترین گل فصل اروپا 
را به خود اختصاص دهند. البته گل مهدی طارمی شایستگی 

انتخاب به عنوان بهترین گل فصل فوتبال اروپا را داشت اما 
برای مردمی که در رای گیری های AFC، مجالی به دیگر 

گزینه ها نمی دهند، پیروز کردن او در نظرسنجی سایت یوفا 
اصلا کار سختی نبود و کاربران همیشه در صحنه ایرانی پس از 
اینکه چند بار گزینه های وطنی را پیروز نظرسنجی های سایت 
AFC کردند این بار سایت یوفا را تسخیر و یک ایرانی را برنده 

نظرسنجی آن کردند.
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VAR، به نام تیم ملی و به کام استقلال و پرسپولیس
حتی یک اشــتباه داوری به صورت سهوی می تواند تیمی را از رســیدن به هدف بازدارد اما 
امروز تکنولوژی به کمک فوتبال آمده و VAR اشتباهات داوری را به حداقل رسانده و حالا 
تنها تفسیر در خصوص صحنه ها ممکن است منجر به اشــتباهات داوری شود یا بهتر است 
بگوییم سلیقه در تشخیص. VAR در فوتبال کشورهایی چون ایران که داوری شغل حرفه ای 
به حساب نمی آید و داور دستمزد اندکی می گیرد نعمت است اما حرکت فدراسیون فوتبال 
به سمت اجرای این پروژه در لیگ برتر لاک پشتی بوده و صحبت هایی که در این خصوص در 
سال های اخیر به میان آمد در حد تشکیل کارگروه بوده و جلساتی که این کارگروه برگزار کرده 
است! این بار هم قرار است یک الزام به سود فوتبال ایران تمام شود و البته تیم های استقلال 
و پرسپولیس بیشتر از این الزام ســود می برند. فدراسیون فوتبال ایران استادیوم آزادی را به 
عنوان میزبان دیدارهای تیم ملی در دور نهایی مقدماتی جام جهانی 2022 به فیفا معرفی 
کرده؛ یکی از شروط میزبانی نصب VAR اســت که فدراسیون فوتبال ایران در این زمینه با 
AFC مکاتبه کرده و اعلام کرده آماده است این تکنولوژی را در استادیوم آزادی نصب کند و 
در این خصوص مذاکراتی را با گمرک برای ترخیص زودهنگام تجهیزات و همچنین استادیوم 
آزادی برای نصب این تکنولوژی داشته است. کاری که به نظر می رسد در هفته های آینده انجام 
خواهد شد و تیم ملی در اولین بازی خود در استادیوم آزادی در شرایطی به میدان می رود که 
VAR در تصمیمات داوری این بازی نقش خواهد داشت. اجرای این پروژه در استادیوم آزادی 
بیشتر به سود تیم های استقلال و پرسپولیس انجام می شود به این  خاطر که تیم ملی تنها پنج 
بازی در استادیوم آزادی برگزار خواهد کرد اما تیم های آبی و قرمز دست کم فصل آینده 15 
بازی در استادیوم آزادی انجام خواهند داد و از اشتباهات داوری حداقل در بازی های خانگی 
خلاص خواهند شد. نکته جالب اینکه برخی از باشگاه ها که در فصل اخیر از اشتباهات داوری 
متضرر شده اند در تماس با فدراسیون فوتبال اعلام آمادگی کرده اند هزینه مربوط به ورود به 
VAR برای نصب در استادیوم هایی که به میدان می روند تامین کنند که یکی از این تیم ها 
ذوب آهن است و باید منتظر ماند و دید فدراسیون فوتبال چه زمانی مجوز ورود این تکنولوژی 

به بازی های لیگ برتر را به دست خواهد آورد.

دوستان استقلالی، این آسیاب به نوبت است!
رسانه باشگاه استقلال با انتشــار بیانیه ای که تصویری به آن الصاق شده است، خبر از شکایت 
این مجموعه از حسین کنعانی زادگان   داد که چندی پیش در یک ویدئوی  اینستاگرامی با یک 
هوادار استقلال دیده می شود. مدیرعامل استقلال پس از بالا گرفتن موضوع در این باره اعلام 
موضع کرد و خبر از شکایت از کنعانی زادگان داد. او حالا جزئیاتی از این شکایت را فاش کرده و 
متن کیفرخواست را در رسانه رسمی باشگاه استقلال منتشر کرده است. در متن شکایت باشگاه 
استقلال آمده است : »وفق ماده 608 قانون مجازات اسلامی، توهین به افراد از قبیل فحاشی و 
استعمال الفاظ رکیک، مجازات شلاق تا 74 ضربه و 50 هزار تا یک میلیون ریال جزای نقدی 
خواهد بود. مضاف بر ماده فوق با عنایت بر اینکه باشــگاه فرهنگی-ورزشی استقلال شرکتی 
صد در صد دولتی بوده که وفق ماده 609 قانون مجازات اسلامی توهین صورت گرفته از جانب 
نامبرده ذیل حکم توهین مشدد نیز قرار می گیرد.« در ادامه متن شکایت استقلالی ها با اشاره به 
ویدئوی منتشر شده از مدافع پرسپولیس آمده است: »وفق فیلم موجود که تقدیم گردید، آقای 
حسین کنعانی زادگان در عملی ناشایست اقدام به توهینی زشت و زننده به باشگاه استقلال و 
هواداران استقلال می نماید. واضح است که اقدام ایشان به عنوان بازیکن تیم فوتبال و تیم ملی 
نه تنها نقض مقررات انضباطی فدراسیون فوتبال بوده است که از طریق آن مراجع مربوط نیز 
پیگیری می گردد.« در اینکه فحاشی های زیاد و کنترل نشده کنعانی زادگان نباید از سوی کمیته 
انضباطی بدون پاسخ و واکنش بماند شکی نیست. بازیکنان فوتبال ایران آن هم در این سطح، 
پول حرفه ای می گیرند که حرفه ای رفتار کنند نه اینکه مثل توده مردم عادی و حتی تندتر از آنها 
رفتار کنند. با این حال به استقلالی ها پیشنهاد می کنیم این پرونده را به دور از فضای احساسی 
پیگیری کنند و پیازداغ ماجرا را زیاد نکنند. به هر حال کنعانی زادگان اولین نفری نیست که 
درگیر چنین ماجرایی شده و آخرین نفر هم نخواهد بود. قطعا تعدادی از طرفداران استقلال او 
را تحریک کرده بودند و چنین کاری از سوی هواداران پرسپولیس هم برمی آید و بعید نیست 
نفر بعدی که قربانی این ماجرا می شود و فیلم فحاشی اش منتشر می شود یک استقلالی باشد. 
آن روز این استقلالی ها هستند که باید منتظر واکنش و شکایت پرسپولیس و اصرار به شلاق 

خوردن بازیکن شان باشند! از ما گفتن بود.

بحران پنجره های 
بسته در لیگ برتر

وضعیت مالی باشگاه های ایرانی به شدت بحرانی 
است و تقریبا نیمی از آنها با مشکل بسته شدن 

پنجره های نقل و انتقالاتی خود توسط کمیته 
انضباطی یا فیفا روبه رو هستند

بوندسلیگای دو، پرافتخارتر 
از بوندسلیگای یک!

18 باشگاه حاضر در دسته دوم این فصل 
43 قهرمانی لیگ آلمان را در اختیار 

دارند و این در حالی است که 17 باشگاه 
حاضر در دسته اول به جز بایرن مونیخ، 

مجموعا 27 قهرمانی دارند
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قتل ورزشكار قمي
 با چاقو

جزئيات قتل دو خواهر سنندجي 
به دست داماد خانواده

مــرد قــوی هیــکل قمی کــه از 
باشــگاه داران قدیمــی بود شــب 
پنجشــنبه با چاقو به قتل رســید. 
ساعت ۲۲ پنجشــنبه در درگیری 
دونفر در مقابل باشگاه ورزشی افضل 
در خیابان ۱۷ شهریور قم فردی به نام 
جواد افضل با ضربات چاقو مجروح و 

پس از انتقال به بیمارستان فوت کرد.جواد افضل از باشگاه داران قدیمی در قم 
بود که در این نزاع کشته شد.

قتل این جوان در چهارراه سرگردان رخ داد.قاتل دستگیر نشده است و اقدامات 
نیروی انتظامی همچنان ادامه دارد.

سوم مرداد ماه در حالي كه دو خواهر 
در بوســتان محلي حاجي آباد در 
ســنندج در حال هواخوري بودند 
به دست داماد خانواده و با شلیك 
گلوله به قتل رسیدند. بیان مرادي 
به همراه خواهــرش در این حادثه 
كشــته شــدند. برادر مقتولان در 
توضیح جزئیات این حادثه به رکنا 
گفت:»۲۲ سال قبل بود که خواهرم 
با اسماعیل ازدواج کرد.اوایل زندگی 
آنها خوب بود اما ایــن اواخر با هم 
اختلاف پیدا کرده بودند و سه چهار 
ســالی می شــد که اختلافات آنها 
شدید شده بود.اسماعیل خلافکار 
شده بود و کار فروش موادمخدر و 
فروش اسلحه انجام می داد.خلق و 
خویش هر روز بدتر می شد تا جایی 
که سال گذشته هم وقتی با خانواده 

خودش بحثش شــد،خانه پدری 
خود را به آتش کشید.« او در ادامه 
گفت:»مدتی قبل بیان به همراه سه 
فرزندش به خانــه پدری من آمد و 
گفت که دیگر نمی تواند به زندگی 
با اســماعیل ادامه دهد. او در خانه 
پدرم راحت نبود و ما کمکش کردیم 
و برایش خانه ای اجاره کردیم. چند 
بار با اســماعیل صحبت کردم و به 
او گفتم مسالمت آمیز از بیان جدا 
شــود. اســماعیل می گفت پسرم 
ماشــین من را برده اســت.گفتم 
مشکل تو با پسر خودت به ما ربطی 
ندارد اما اگر بخواهی پول ماشین را 

به تو می دهم.«
 اســماعیل از خانواده همســرش 
کینه بی اساســی بــه دل گرفته 
بود:»چند روز قبــل زمانی که من 

در یــک روســتای نزدیک شــهر 
بودم، اسماعیل ســراغم آمد و آن 
روز هم اسلحه همراهش بود.شاید 
می خواست من را هم بکشد اما چون 
با همسایه مان که مامور آگاهی است 
مواجه شــد،از آنجا دور شد.«روز 
حادثه در ســاعتی که اســماعیل 
می دانســت بیان و خواهرش برای 
هواخوری مقابل خانه می آیند،سراغ 
آنها رفت:»اســماعیل با خودروی 
خواهرش که یک پرشیا سفید رنگ 
بود سراغ خواهرانم آمد.می خواست 
به من هم شــلیک کند اما موفق 

نشد.«
 شــاهدان ماجرا گفتــه بودند که 
ســحر خواهر بیان،در یک لحظه 
برای میانجیگری و منصرف کردن 
اسماعیل از شــلیک،جلو آمد اما 
شــوهر بیان به او هم شلیک کرد.

سحر ۲6 ساله بود و یک دختر چهار 
ســاله دارد:»بیان 3۷ سال داشت 
و سه فرزند دارد.دختران او به من 
می گویند که مادرمان در این سال ها 
فقط به خاطر اینکه شــما ناراحت 
نشــوید از مشــکلاتش با پدرمان 

چیزی نگفته بود.«

توقيف ماشين 
عروس به خاطر 

کرونا
فرمانده نیروی انتظامی الیگودرز 
از توقیف ماشــین عروس در این 
شهرســتان خبر داد. ســرهنگ 
عباس محمدی اظهار کرد: پلیس 
راهور با ماشــین های عروس که 
مصوبات ســتاد مبارزه با کرونا را 
نقض کنند، ضمــن اعمال قانون، 

خودرو را توقیف می کند.
 وی تأکیــد کــرد: همچنین این 
افراد به دلیل تهدید علیه بهداشت 
عمومی به مرجع قضایی معرفی 
خواهند شــد. محمــدی گفت: 
براساس مصوبه ســتاد مدیریت 
بیمــاری کرونــا یک دســتگاه 
خودروی ماشــین عروس توقیف 

شده است. 

قتل راننده سرویس علوم پزشکی شيراز 
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان فارس خبر به قتل رسیدن راننده سرویس 
دانشگاه علوم پزشکی شــیراز را تایید کرد. ســرهنگ کاووس محمدی گفت:عصر 
چهارشنبه ششم مردادماه، راننده 33ساله خودروی در اختیار دانشگاه علوم پزشکی 
شیراز توسط دو نفر ناشناس به قتل رسید. محمدی توضیح داد:بعد از گزارش وقوع 
یک قتل در محله معالی آباد شیراز، ماموران انتظامی و پلیس آگاهی به محل حادثه 
اعزام شدند. وی گفت:ماموران با توجه به اظهارات اهالی محل و براساس بررسی های 
اولیه میدانی مطلع شدند که مقتول راننده سرویس دانشگاه علوم پزشکی شیراز بوده و 
توسط افراد ناشناس به قتل رسیده است. معاون اجتماعی پلیس فارس با یادآوری اینکه 
قاتل یا قاتلان متواری هستند، از اجرای طرح مهار برای شناسایی و دستگیری آنان 
خبر داد. محمدی با بیان اینکه جسد مقتول به پزشکی قانونی منتقل شده است،گفت: 

علت قتل در دست بررسی است.

کشف سه كيلو هروئين از معده قاچاقچيان 
فرمانده انتظامی شهرستان ری از شناسایی و انهدام باند پنج نفره قاچاق مواد مخدر 
خبر داد. سرهنگ دوستعلی جلیلیان،فرمانده انتظامی شهرستان ری از دستگیری 
اعضای باند پنج نفره قاچاقچیانی خبر داد که با بلعیدن موادمخدر آن را به شهرستان 
ری منتقل می کردند. سرهنگ جلیلیان در تشریح جزئیات خبر فوق اظهارداشت:در 
رصد اطلاعاتی مشخص شــد اعضای یک باند پنج نفره ســوداگران مرگ با سفر به 
استان های شرقی کشور و تهیه موادمخدر، آنها را با بلعیدن به شهرستان ری انتقال داده 
و سپس به توزیع و خرده فروشی آن می پردازند که در بررسی های تکمیلی مشخص 
شد که متهمان به تازگی به  استان های مرزی کشور سفر کرده اند و در حال مراجعت 
به شهرستان ری هستند.فرمانده انتظامی شهرستان ری تصریح کرد:در مراقبت های 
ویژه پلیسی، خودروی متهمان در جاده قدیم حسن آباد شناسایی و در یک عملیات 
پلیسی متوقف شد. وی با بیان اینکه هر پنج نفر اعضای این باند دستگیر و بلافاصله به 
بیمارستان منتقل شدند، افزود: پس از ارائه خدمات درمانی از معده این افراد سه کیلو 
»هروئین« بلعیده شده کشف و متهمان پس از ترخیص از بیمارستان و تکمیل پرونده 

برای سیر مراحل قانونی به مرجع قضایی معرفی شدند.

سفر از کاشان به تهران برای سرقت 
رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ از دستگیری سارق حرفه ای که برای سرقت از کاشان 
به تهران سفر می کرد، خبر داد. ســردار علیرضا لطفی در خصوص بازداشت سارق 
حرفه ای که برای سرقت از کاشان به تهران سفر می کرد، بیان داشت:سی و یکم تیرماه  
خودروی گشت پلیس آگاهی تهران در حال گشت زنی در منطقه خلازیر به خودروی 
پرشیا سفید رنگ مشکوک شدند که در بررسی شماره ملی پلاک خودرو مشخص شد 
که پلاک خودرو از یک خودروی پرشیا سفید رنگ در میدان فتح به سرقت رفته است.
وی افزود: تیم پلیسی در این مرحله دستور ایست برای راننده خودروی پرشیا را صادر 
کردند اما راننده به محض مشاهده خودروی گشت پلیس آگاهی تهران اقدام به فرار 
کرد و تعقیب و گریز پلیسی آغاز شد و ماموران پس از یک ساعت تعقیب و گریز ماموران 
با رعایت قانون به کارگیری سلاح اقدام به تیراندازی کرده و موفق به دستگیری سارق 
شده و در بازرسی از خودروی پرشیا سفید رنگ تعدادی مدارک شناسایی سرقتی و 
اموال مسروقه کشف شد.رئیس پلیس آگاهی تهران ادامه داد:متهم برای تحقیقات 
بیشتر به دستور مقام قضایی در اختیار ماموران اداره بیستم پلیس آگاهی تهران قرار 
گرفت و در ابتدا شاکیان پرونده هدف شناسایی قرار گرفتند.یکی از شاکیان پرونده 
با حضور در پلیس آگاهی تهران عنوان کرد: روز سی ام تیرماه امسال به تهران آمدم و 
در فرودگاه سوار بر خودروی شخصی پرشیا سفید رنگ که مسافرکشی می کرد شدم 
و به منطقه یوسف آباد آمدیم و وقتی جلوی در خانه از خودرو پیاده شدم راننده قبل از 
اینکه من وسایلم را بردارم به سرعت از محل فرار کرد و چمدان هایم راکه داخل آن پول 
و مدارک و اموال با ارزش بود به سرقت برد. کارآگاهان در ادامه تحقیقات پی بردند که 
پنجم اردیبهشت ماه نیز در شهر قدس به همین شیوه سرقت دیگری  رقم خورده است 
و متهم در نقش مسافرکش با شماره پلاک سرقتی مسافر دیگری را از فرودگاه سوار 
بر خودرو کرده و پس از رسیدن به مقصد و پیاده شدن مسافر اقدام به سرقت چمدان 
مسافر جوان کرده است.رئیس پلیس آگاهی تهران گفت: کارآگاهان در مراحل بعدی 
اطلاع پیدا کردند که متهم در منطقه تجریش با شکســتن شیشه یک خودرو اقدام 
به سرقت وسایل داخل خودرو به ارزش 50 میلیون تومان کرده است.سردار  لطفی 
اظهار داشت: متهم از سارقان سابقه دار است که در شــهر کاشان نیز بارها دستگیر 
شده و مشخص شد که متهم اهل شهرستان کاشان است و برای سرقت به تهران سفر 
می کند و با سرقت شماره پلاک های خودروهای پرشیا سفید رنگ در پایتخت سرقت 
های دیگری را به اجرا می گذارد.این مقام ارشد پلیسی گفت: شهروندانی که صاحبان 
خودروی پرشیا سفید رنگ هستند در صورت به سرقت رفتن شماره پلاک هایشان به 
پلیس آگاهی تهران و چنانچه شهروندان هدف سرقت با خودروی پرشیا سفید رنگ 

قرار گرفتند برای شناسایی متهم به اداره بیستم پلیس آگاهی تهران مراجعه کنند.

  خرده حادثه 

آمار همسركشــي در این روزها از یكي دو مورد گذشته 
است. قتل دو خواهر توسط داماد ســنندجي،  قتل یك 
زن در مسجد سلیمان توسط همسرش و حالا قتل یك 
زن در سردشت. این قتل چند شب پیش در سردشت از 
شهرهاي بوكان رخ داده است. زن سردشتی که خارج از 
کشــور زندگی می کرد، پس از برگشت به ایران به دست 
همسرش با شلیك گلوله به قتل رسید.در این حادثه تلخ 
دوست مقتول نیز که مجروح شده بود، شب ششم مرداد 

ماه در بیمارستان ارومیه جان سپرد.

   ماجراي قتل
چند شب پیش بود که با شــلیک گلوله در بلوار شلماش 
سردشــت در آذربایجان غربی، زندگی زنی حدودا 50 
ســاله به پایان رســید و شــوهر این زن که در آن شب 

مرتکب  قتل او و مصدومیت یکی از دوستان زنش شده 
بود، پس از جنایت با شلیک گلوله ای به خودش، اقدام به 

خودکشی کرد. 

   دوست زن نيز كشته شد
یکی از بستگان این زن که نخواســت نامش در گزارش 
بیاید، در این باره گفت: »این خانم چند وقتی بود خارج 
از کشــور زندگی می کرد تا اینکه برای پیگیری پرونده 
طلاقش به سردشــت آمد و این اتفاق تلــخ برایش رقم 
خورد. در این حادثه دوست این خانم نیز همراهش بود 
که مورد اصابت چهار  گلوله قرار گرفت و همان شب در 
بیمارستان ارومیه بستری شــد اما متاسفانه شب ششم 
مرداد ماه پس از چند روز جدال با مرگ جان ســپرد.« 
این منبع آگاه  با بیان اینکه تمام خانواده همســر متهم  

به همراه سه فرزندش در خارج زندگی می کنند، افزود: 
»فامیل ما  که نامش )ه-ح ( است کارمند بازنشسته اداره 
بهداشت سردشت بود. دوســت او نیز که در این حادثه 
کشته شد معلم  و مجرد بود.« او  ادامه داد: »تقریبا چند 
سالی می شود که )ه( به همراه دختر و دو پسرش به خارج 
از ایران سفر کرده و در آنجا زندگی می کند .چند روز پس 
از سفر اخیر این زن به ایران، در نزدیکی خانه اش با همسر 
خود درگیر می شــود که در نهایت شــوهرش با شلیک 
اســلحه  به زندگی او پایان می دهد.« به گفته این منبع 
آگاه، همسر این زن پس از این حادثه با همان اسلحه اقدام 
به خودکشــی کرد و اکنون در بیمارستان بستری است. 
این زن و شوهر با هم نســبت فامیلی هم دارند. فرماندار 
سردشــت نیز در این باره اظهار داشــت:» این قتل در 

سردشت  به دلیل اختلاف خانوادگی رخ داد.«

شلیک مرد به همسر و دوستش  درسردشت
زن ميانسال بعد از بازگشت به ايران به قتل رسيد و شوهرش نيز بعد از قتل، اقدام به خودكشي كرد

سارق،منزل رفیقش را خالی کرد 
جانشین پلیس آگاهی تهران بزرگ از دستگیری 
سارقی خبر داد که از منزل دوستش سرقت کرده 

بود. سرهنگ کارآگاه سعدالله گزافی در توضیح 
خبر بیان داشت:»مرد جوانی به پایگاه چهارم پلیس 

آگاهی مراجعه و اظهار کرد، ساعت ۲بعدازظهر 
سیزدهم فروردین به همراه خانواده از خانه خارج 
شدیم و سه ساعت بعد برگشتیم. به محض ورود 

متوجه باز بودن در و سرقت طلاجات و لپ تاپ 
شدیم.« با اعلام این خبر کارآگاهان وارد عمل شده 

و در تحقیقات صورت گرفته باتوجه به سالم بودن در 
ورودی احتمال سرقت از سوی شخصی آشنا مطرح 
شد.با توجه به فیلم و تصاویر دوربین  هاي مداربسته 

خانه محل سرقت مشخص شد که سارق به کمین 
مالباخته نشسته و پس از خروج او از پارکینگ وارد 

ساختمان شده و نقشه سرقت را اجرا کرده است.
تصویر چهره سارق کامل مشخص نبود اما باتوجه 

به ظاهر و هیکل سارق جوان، مالباخته احتمال داد 
که سارق جوان فردی به نام کامران است.از طرفی 

شاکی مدعی شد قبل از ترک خانه تلفنی خروجش 
را از خانه به کامران اعلام کرده و همچنین سال 

گذشته کلیدهای خانه اش در اختیار کامران بوده 
است. با این احتمال که کامران در این سرقت نقش 

دارد، تصویر کامران با تصویر دوربین مداربسته 
تطبیق داده شد و باتوجه به شباهت ظاهری کامران 
برای تحقیقات به پایگاه چهارم پلیس آگاهی احضار 

شد.«سرهنگ گزافی گفت:»متهم در تحقیقات 
اولیه مدعی شد در روز سرقت خارج از تهران و 

به اتفاق خانواده اش در باغي نزدیکي شهرستان 
بومهن بوده است. اما در تحقیقات صورت گرفته 

تیم تحقیق دریافت که متهم جوان واقعیت را بیان 
نکرده است. کارآگاهان بار دیگر از کامران تحقیق 
کرده و درنهایت باتوجه به مدارک و شواهد ارائه او 
به ناچار به سرقت از منزل دوستش اعتراف کرد.«

مرد بعد از قتل همسرش در مسجد 
سلیمان خودكشي كرد

مردی در مسجد سلیمان همسر خود را با ضربات 
چاقو به قتل رساند. در پی اعلام یک فقره نزاع 

خانوادگی منجر به قتل در شهرستان مسجد 
سلیمان، بلافاصله ماموران برای بررسی موضوع به 
محل وقوع حادثه اعزام شدند. در بررسی مشخص 
شد که فردی همسر خود را با سلاح سرد )ضربات 

چاقو( به قتل رسانده و پس از آن احتمالا با مصرف 
قرص قصد خودکشی داشته است و در حال حاضر 

در بیمارستان بستری و در کما قرار دارد.
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شهرام کی، سعید مولایی، خوزستان 
 10 مقاله پربازدید ویکی پدیای فارسی در روز 7 مرداد:

1. شهرام کاشانی
2. علی اکبر جلالی

3. یک مقاله غیراخلاقی
4. رویداد غدیر خم

5. کیت بلانشت
6. یک مقاله غیراخلاقی

7. اوتیسم 
8. محمد علی کلی

9. زخم کاری )مجموعه نمایش خانگی(
10. عید غدیر خم

   موضوعاتی کــه در چهار روز گذشــته در گوگل ایران 
بیشترین رشد جست وجو را تجربه کردند:

1. ســعید مولایی 2. جدول قطعی برق اصفهان 3. عید غدیر 
4. حسن سلیمانی 5. بورس تهران 6. مشرق نیوز 7. رهگیری 
مرسوله 8. قیمت دلار امروز 9. نوبت دهی تعویض پلاک 10. 
ایزی تریدر 11. اینترنت بانک ملت 12. تتلو دیدی 13. لوتوس 
پارســیان 14. بانک صادرات 15. همتا 16. تیمچه 17. مفید 

آنلاین 18. واتساپ وب 19. تاریخ امروز 

   ترندهای توئیتر فارسی در روز پنجشنبه و تا ساعت 12 روز 
جمعه به نقل از صبارسانه:

1. خوزستان، خوزستان تنها نیست
2. طرح صیانت، نه به طرح صیانت، نه به اینترنت ملی، اینترنت 

شات داون، طرح صیانت فضای مجازی
3. فقط به عشــق علی، مثل علی زندگی کن )به انگلیســی(، 

غدیر، عید غدیر
4. اپوزیسیون: اعتراض، کمپین

5. به داد اساتید دانشگاه آزاد برسید، عزل طهرانچی معاونین
6. دعای فرج

7. مجلس انقلابی 
8. رهبری و رئیس جمهور منتخب

9. اسناد بالادستی، سند تحول
10. شب زیارتی 

تغذیه مناسب برای بعد از کرونا
به نقل از اسپوتنیک، متخصص غدد در کلینیک تغذیه پزشکی 
در روســیه، همکار تحقیقاتی موسســه علمی فــدرال  مرکز 
تحقیقات فدرال تغذیه و بیوتکنولوژی، خانم»یورگیتا واراوا« 
معتقد است که خوردن پروتئین مهم ترین نکته در رعایت رژیم 

غذایی پس از بهبودی از کرونا است.
به گفته او ، یک رژیــم غذایی متعادل و متنــوع نقش مهمی 
در روند بهبودی بعد از کوویــد 19 نقش اصلی بازی می کند و 
باید کالری دریافتی از پروتئین بســیار بالا باشد، بر این اساس 
بین 30-20 کیلو کالری در هر کیلوگرم وزن بدن در روز باید 
پروتئین بخورید، با در نظر گرفتن شــدت بیماری و وزن اولیه 

بدن این مقدار فرق دارد.
همچنین، این متخصص اضافه کرد، پروتئین باید به مقدار کافی 
در رژیم غذایی وجود داشته باشد - این برای مقابله با تحلیل و 

آتروفی عضلات در طول بیماری لازم است.
پس از بهبودی از کرونا باید مقدار کافی پروتئین در رژیم غذایی 
وجود داشته باشد  و بین  1.2 تا 2 گرم به ازای هر کیلوگرم وزن 
بدن پروتئین لازم اســت، برای مقابله با تحلیل رفتن عضلات، 
با در نظر گرفتن وضعیت کلیه ها توصیه می شود حداقل سه یا 
چهار وعده محصول پروتئینی از شیر، محصولات لبنی، ماست، 
پنیر دلمه، ماهی، تخم مرغ، مرغ، گوشت )سوسیس و کالباس 
شامل نمی شوند(، لوبیا و ســویا را حتما در رژیم غذایی خود 

بگنجانید.

راه های کنترل فشارخون
مشکلات فشار خون اغلب در اواخر زندگی افراد، آنها را تحت 
تأثیر قرار می دهد و معمولًا تمایــل به افزایش دارد، اما برخی، 
بدون توجه به سن، دوره هایی از افت فشار خون را تجربه کنند.

فشــار بالای مداوم می تواند منجر به بیماری های جدی مانند 
بیماری قلبی یا حمله قلبی شود و فشار خون پایین نیز خطرات 

مختلفی را به همراه دارد.
دانشمندان و متخصصان بهداشت با اندازه گیری زمان ضربان 
قلب )سیســتولیک( و در حالت اســتراحت )دیاستولیک( به 

»فشارخون طبیعی« می رسند.
فشــار خون ایده آل 80/120 میلی متر جیوه اســت )120 
سیستولیک و 90 دیاستولیک( و متخصصان معمولًا در مورد 
فشار خون پایین اختلاف نظر دارند، اما آن ها موافق هستند که 
فشار خون پایین کمتر از سیســتولیک 90 میلی متر جیوه یا 

دیاستولیک 60 میلی متر جیوه باشد.
افرادی که متوسط فشــار خون آن ها به طور مداوم به زیر این 
محدوده می رسد ممکن است دوره های منظمی از سرگیجه یا 

غش را داشته باشند.
همچنین ممکن اســت دچار احساس ســرگیجه، تاری دید، 
حالت تهوع، خستگی یا عدم تعادل شوند. این علائم می تواند 
کیفیت زندگی افراد را کاهش دهد و دلایل زیادی برای آن  از 
جمله مشکلات قلبی، کم آبی، از دست دادن خون، عفونت های 
شدید، آنافیلاکسی، کمبود مواد مغذی، مشکلات غدد درون 

ریز، بارداری وجود دارد.
برخی از دارو ها همچنین ممکن اســت با گذشت زمان فشار 
خون را کاهش دهند. اصلاح فشــار خون پایین نســبتاً ساده 
است و ممکن است نیاز به برخی از تغییراتی در سبک زندگی 

داشته باشد.
به عنوان مثــال، اگر علت کمبود آب بدن باشــد، فرد باید آب 
بیشتری بنوشند و اگر این افراد کمبود مواد مغذی مانند کمبود 
سدیم داشته باشند، می توانند مقدار بیشتری از آن را در رژیم 

غذایی خود بگنجانند.
متخصصان بهداشــت معمولًا به این افراد توصیه می کنند که 
نمک بیشــتری به رژیم غذایی خود اضافه کنند، زیرا کاهش 

سدیم باعث کاهش فشار خون در نوع خود می شود.
همچنین ممکن است که فرد باید غذای بیشتری بخورد، زیرا 
فشارخون، بدون خوردن به طور منظم و صحیح کاهش می یابد. 
هر کسی که علائم فشــار خون پایین را پس از شروع مصرف 
داروی جدید تجربه می کند، باید درباره تغییر آن با پزشــک 

خود صحبت کند.

  سلامت

  ترند

 
 تصاویری از جشن های 
عید غدیر در سراسر 
کشور. عکس اول 
پخت کباب کوبیده 
به طول 110متر و وزن 
110کیلوگرم در پارک 
ملی بش قارداش بجنورد 
را نشان می دهد و تصویر 
دوم پخت غذا برای 
اطعام 20هزار نفر در 
میدان امام حسین )ع( 
تهران. )عکس از پیمان 
حیدری پور، میزان و 
امیررضا مقدم، باشگاه 
خبرنگاران جوان(

 
مراسم تشییع و 
خاکسپاری محمد 
سرور رجایی 
شاعر و هنرمند 
انقلابی و برجسته 
افغانستانی مقیم 
ایران، صبح 
جمعه در بهشت 
زهرا )س( تهران 
برگزار شد. عکس 
از موسی تقوی 
نمین، باشگاه 
خبرنگاران جوان 

 
واکسیناسیون 
زندانیان سراسر 
کشور علیه 
ویروس کرونا 
به طور رسمی 
در زندان اوین 
همزمان با عید 
سعید غدیر خم )7 
مرداد( آغاز شد. 
این ظاهرا لحظه 
تزریق واکسن به 
حمید صفت است. 
عکس از مصطفی 
رودکی، میزان 

 
جشن 

فارغ التحصیلی 
دانشجویان 

دانشگاه فلسطین 
در غزه. عکس از 

نورفوتو  

 
 مشکل بوریس 

جانسون با چترش 
در جریان افتتاح 
یک بنای یادبود 

برای پلیس 
بریتانیا، عکس 

  PA از

  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- چیره شدن- پاســبان قدیم- تنظیم 

موتور
2- کشــوری آفریقایی- کسی که تحمل 

سختی ها را ندارد
3-  اشاره به دور- آخرین پادشاه مادها- از 

حروف مقطعه قرآن کریم
4- بزرگی- بســیار حمله برنده- سبزی 

خرد کردنی- حرف همراهی
5- آزمنــد و طمعکار-  واحد ســطح- از 

جانوران زیباچشم - خوراک طیور 
6- سیاره ما- نظم و ترتیب دقیق

7- واحد پول ســورینام-  محفوظ و در 
پناه- درختچه آپارتمانی

8- میان و وسط - تهیدست و فقیر- مادر 
عرب

9- لزوم ســامتی-  چرم شفاف و براق- 
ماما

10- دماپای - شهری در استان  زنجان
11- بند و طنــاب- آبگیر- گذشــتن بر 

چیزی- نوعی ماشین راهسازی
12-  چه وقتی؟ - پارچه پشم  شتر- ایالتی 

در آمریکا- عمیق
13- ادا- بلندطبع- عامت مصدرجعلی

14- بازیگــر فقید فیلــم اکباتان- باطل 
کردن

15- دلجویی- واژه و لغت- بازرگانان

عمودي
1- آسان گرفتن و مدارا کردن- نوشیدن
2- شراره آتش- مددرسانی- از ضمایر

3-  سســت و بی حال- موتور گازوئیلی- 
روزگار- نیروها

4- زر- بی نیاز است و از صفات خداوند- 
نمایش- آشکار شدن

5- سخن از روی خشم و غضب- چین و 
چروک پوست- نزدیک صبح- بد و زشت

6- غیر ایرانی- کساد و بی رونق
7- دارای گنجایش- بیماری ها- مروارید 

چشم
8- درخشان- دین داری- علت و سبب

9- از شــهرهای اســتان مازنــدران- 
کمربندی کــه در اتومبیــل می بندند- 

همنشین و هم صحبت
10- شــخص دقیــق و باریــک بیــن- 

دریاچه ای در ایران
11- خم پارچه-  چهره و رخســار- اسم 

غیرواقعی- رودی در فرانسه
12- گرداب- عدد هندســی- شایسته و 

سزاوار- نمای سینمایی
13- مادربزرگ- سطل چاه - از شهرهای 

بلژیک- یکدندگی
14- برآمدگی ته کفــش- دریاچه ای در 

روسیه- ندای افسوس
15-  عهدنامه- طرز عمل 
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طراح : حمیدرضا محمدرضایی     
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 رود پرآب
بافتن

 امروز و 
فردا کردن
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 کمدین 
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به هم مانند 

بودن
حکم مرجع 

 بى مثل و تقلید
تبى نظیر

قالى

مادربزرگ

راه میانبر
رشته 

بالاى فرنگىمروارید
کلام پنهان 
و رازگونه

 به هم 
ساییده شده

س
 پاروى 
یارى دهندهقایقرانان

هواپیماى 
اندكسریع

کاراته 
نمایشى

خطى در 
ىمثلث

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
تعکف
رگبی
 سومر
 شادن
 گالن

 ناسک
 هباک

 یک شب

5 حرفي :
 اخال
ارتجا
 الحاد

 آگرین
 تعزیر

 تقاطع
 حداقل
 زروان
 زوایا

 سعادت
 کتمان

 متدیک
 هم ارز
 یکریز

6 حرفي :
امانتی

 پیگیری
 کابینه

 گله مند

7 حرفي :
شامی لپه
 فهماندن

8 حرفي :
 آینده بشر
روزگاران

 شاه حسینی
 فانتازیو 

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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  قاب تاریخ 4
تهران خیابان انقلاب- نا آرامی های  پس از 18 تیر 1378. عكس از حسن سربخشیان

  
قاب تاریخ 1
بریده جراید؛ تبلیغ كولر 
دو سرعته ارج- سال 
1344
)چاپ عصر(

  
قاب تاریخ 2 و 3
دو عكس از كارگاه 
سنگبري برج آزادي 
در حال ساخت - اواخر 
دهه 40)عكس هاي 
زیرخاكي(

 دکتر محمد فرهادی ، وزیر بهداشــت و درمــان  و آموزش 
پزشکی  و  دکتر محمد تقی خانی ، رئیس سازمان انتقال خون و 
جمعی از مدیران آمدند. گزارشی از وضع گرفتن و پالایش خون 
دادند و به خاطر ساخت پالایشــگاه مدرن خون در سال 1373 
قدردانی كردند كه ما را از وابســتگی نجات داده و به خصوص با 
توجه به تلاش آمریكا برای تحصیــل انحصار در صنایع پالایش 
خون. براي شان صحبت و از مردم هم به خاطر اهدای خون در حد 

نیاز كشور تشكر كردم.
  آقای  سیدحسین  هاشمی، نماینده میانه آمد. از من به خاطر 
فعال كردن طرح های فولاد و سد و راه میانه قدردانی  كرد و گفت، 
كارها پیش می رود و از وضع اقتصادی و تشــنج های سیاســی 
اظهار نگرانی نمود و خواســت كه در هر دو مــورد، برای نجات 
كشــور دخالت كنم و از مواضع خشك جناح راست در مجلس، 

انتقاد نمود.
  آقای  غلامرضا  آقازاده، رئیس ســازمان انــرژی اتمی آمد. 
گزارشی از پیشرفت مذاكرات با روسیه در مورد نیروگاه بوشهر 
و سایر موارد صنایع غنی سازی و تولید سوخت و... داد و از آقاي 
خاتمی،  رئیس جمهور  گله داشت كه  هنوز كمكی نكرده و پی به 
اهمیت مسئله نبرده و گفت، هنوز از كمك های اندوخته شده من 
در زمان آقای ]رضا[ امراللهی استفاده می كنند و گفت، به قرار 
عمل نكنند، استعفا خواهد داد. از عدم حصول نتیجه از مذاكرات 

دولت در طرح سازماندهی اقتصادی خبر داد.
  عصر بعد از انجام كارها به خانه آمدم. آقای ]غلامحســین[ 
محمدی گلپایگانی،  رئیس دفتر رهبــری ، تلفنی اطلاع داد كه 
آیت الله خامنه ای، دیروز برای بررســی وضع قلب، تست ورزش 
شدند و خوب بود  اما پس از ورزش، دچار خستگی مفرط شدند كه 
باعث تردید پزشكان در سلامت قلب شده و پیشنهاد آنژیوگرافی 
دارند و با موافقت آیت الله خامنه ای، قرار است فردا آنژیوگرافی 
شوند. ضمن این خبر، پیام ایشان را داد كه من به بیمارستان نروم؛ 
به خاطر محرمانه  بودن  كار و به خاطر توقع مسئولان دیگر. شب، 

مریم و مونا، شام فسنجان و پلو آوردند.
  خاطــرات آیــت الله هاشــمی رفســنجانی؛ 6 مــرداد 
1377:مصاحبه ای با صداوسیما در مورد دیدگاه های امام راجع به 
جنگ و دفاع هشت ساله داشتم. حدود 20 نكته را مطرح كردم. در 
مصاحبه ای دیگر، موشك شهاب3 كه آمریكا و اسرائیل آن را خطر 
معرفی می كنند و كپي از موشك های كره شمالی یا روسی، توضیح 
دادم كه طرح و تكنولوژی از ایران است و اشاره اي به تاریخ تكامل 
صنایع موشكی مان كردم و اهداف دفاعی و نه تهاجمی. انعكاس 

وسیعی از مسئله موشك ایران در رسانه های جهانی وجود دارد.
  آقای صادقیان، قائم مقام دادگســتری قم آمد. گزارشــی از 
وضع دادگستری قم و كل قضا در كشــور داد و از نقاط ضعف و 
بی تجربگي قضات و رفتار آقای ]محمد[ یزدی و وجود فســاد 
گفت و از من خواســت بــرای اصلاح دخالت كنم و ســرانجام 
درخواست كرد، به مجمع تشــخیص مصلحت منتقل شود كه 
نپذیرفتم و گفتم، ترجیح دارد در صنف قضا بماند و به رفع نواقص 

كمك كند.
  محسن آمد. شــكل نهایی خاطرات ســال 1360 ]عبور از 
بحران[ را برای مشورت آورد. راجع به كارگزاران و مسئله آقای 
كرباسچی بحث شد. عصر صُغری صفری، مادر شهید از نوق آمد. 
برای نیازها استمداد كرد؛ كمك كردم. از آشپزخانه، لباسشویي 
و انبار و ساختمان سردخانه كه اخیراً در زیرزمیني در محوطه 
مجمع ]تشخیص مصلحت[ ساخته شده بازدید كردم؛ تاكنون 

این خدمات را از نهاد ریاست جمهوری می گرفتیم.
  شب در دفترم ماندم و همه كارها را انجام دادم. در گزارش ها، 
اعلام تحریم ]بیل کلینتون[، رئیس جمهور آمریكا، علیه هفت 
شركت روسی به اتهام همكاری با ایران در ساخت موشك، مورد 
توجه اســت؛ قبلًا گفته بود تحریم نمی كند ولی بعد از آزمایش 
موشكی ایران، فشار كنگره و جمهوری خواهان علیه او زیاد شد. 
پرونده مسئله اعمال خلاف اخلاق جنســی او را هم به جریان 

انداختند و وادار شد كه اقدام كند.)انتخاب(

   صبح زود از خواب برخاستم. رفتم حمام رخت پوشیده. 
بسیار سرد بود. امروز باید رفت قوچان، سه فرسنگ راه است. 
سوار اسب شدم. با امین الدوله و غیره صحبت کنان رفتم. بعد 
از طی نیم فرسنگ سوار کالسکه شــدم. راه کالسکه خوب 
اســت. هیأت ارضی: طرف دست راســت الی سه فرسنگ 
مسافت، منتهی به کوه می شــود. طرف دست چپ هم به 
مسافت سه فرســنگ منتهی به کوه می شود. وسط دو کوه 
جلگه است. خار سبزرنگ خیلی روییده است. طرف دست 
راست و چپ همه دهات خوب و مزارع و ایلات چادرنشین 

است.  
  خلاصه نزدیک شهر علمای بلد آمدند دم کالسکه. بعد 
اهالی شهر صف کشــیده بودند. خیلی زیاد بودند. خیلی با 
ادب، خوب، بی صدا، گدا  هم  بســیار کم  است . نزدیک شهر 
سوار اسب شده با امین الدوله  و  اعتمادالسلطنه صحبت کنان 
رفتیم. از دم قلعه   شهر گذشــته – قلعه   کهنه خراب – بعد 
رســیدیم به قلعه   رضاقلی خان مرحوم که نایب الســلطنه  
آنجا را به قهر و غلبــه تصرف کرده و خراب کــرده بودند. 
خیلی قلعه  سختی بوده است. خندق عمیق عریض، بروج، 

دیوار بسیار محکم اما حالا خراب است. از دُور قلعه گذشته، 
مســافت زیادی طی شد. در مغربی شــهر باغی بود از مال 
امیرحسین خان. باغي بسیار وسیع. چادر را آنجا زده بودند. 
بیرونی، اندرونی سکّویی بزرگ ساخته بودند.چهار حوض 
بزرگ دور سکو بود اما آبش گل آلود بود. انگور و مو زیاد در 

قوچان می کارند، خیلی بوته  مو داشت.
   شیرینی زیاد و شــال  و  پول گذاشته بود. به سایرین هم 
همه جا چیز شــیرین داده بود. رفتم اندرون گردش کردم. 
زبیده گریه می کرد، می گفت معصومه با من دعوا کرده است. 
بعد آمده خوابیدم. محقق کتاب خواند. شــال پیش کشی 

نصف به محقق، نصف  به  محمدعلی خان داده شد.
   امروز در فتح آباد قلعه   کلب آقاســی ناهار خورده شــد. 
آدینه یوزباشی خیلی فضولی می کرد. حکیم روزنامه خواند. 
حکیم می گفت: »این نزدیکی توی سیاه چادر دختر زردموی 
خوشگلی هست«، حکیم خوشش آمده بود. خلاصه به طور 
استمرار غروب و شب شد. اشتهای زیادی داشتم. هوا بسیار 

سرد و خوب بود. بعد از شام خوابیدیم.  
 روزنامه خاطرات ناصرالدین شاه)انتخاب( 

خاطرات آیت الله هاشمی رفسنجانی؛ ۷ مرداد ۱۳۷۷

سفرنامه   ناصرالدین شاه به خراسان؛   ۶ مرداد ۱۲۴۶  

مرتضی کلیلی   قاب  

   
قاب مشاهیر

  مرداد ۵8 - وازگن 
صفریان ارمنی؛   

دروازه بان سال های 
۵۶ تا ۶0 پرسپولیس، 

دروازه بان پرسپولیس 
در اولین قهرمانی بعد 

از انقلاب این تیم در 
جام شهید اسپندی.
)فدراسیون تاریخ و 

آمار فوتبال ایران(

  تعطیلات آخر هفته ما در ایران، روزهای سیاهی در توکیو بود چرا که هیچ موفقیتی به دست 
نیاوردیم. در روز چهارشنبه والیبال را در سه ست متوالی و با 1۵ خطای سرویس یعنی یک پنجم 
کل امتیازهای کانادا، باختیم. )عکس 3(، پس از آن ثریا آقایی در بدمینتون مقابل نفر نهم جهان 
بازی کرد و حذف شد )عکس ۶(، در شمشیربازی ظاهرا با کمی ناداوری باختیم، بسکتبال را با 
اختلاف حدود۶0 پوئن به آمریکا باختیم )عکس چهار(، صفرزاده، دوچرخه سوار مان در تایم 
تریل انفرادی به جایی نرسید، وزیری تیرانداز کشــورمان هم خورد به رنکینگ یک دنیا و حذف شد و دانیال 
شه بخش، بوکسورمان هم بعد از مصدومیت، بازی را به حریف کوبایی واگذار کرد. )عکس ۵(. در روز پنجشنبه، 
نازنین ملایی، با صعود به فینال B مســابقات رکورد خوبی از خود به جای گذاشت ولی در نهایت شانزدهم شد 
و هانیه رستمیان، تیرانداز کشورمان هم در مســابقات تیراندازی تپانچه بادی 2۵متر، بیست و هشتم شد و با 
توکیو خداحافظی کرد. اما در روز جمعه، ابتدا فرزانه فصیحی توانست از دور مقدماتی به دور نهایی دوی صدمتر 
صعود کند ولی در نهایت موفق نشد در مرحله نهایی، حتی زمان قبلی خود را تکرار کند و با کسب رتبه هشتم 
از صعود به مرحله نیمه نهایی بازماند. )عکس یک( در پرتاب دیسک، احسان حدادی با عملکردی ضعیف و با 
رکورد ۵8.۹8 متر در جایگاه چهاردهم مسابقات قرار گرفت. )عکس دو( و اما بخوانید از اینکه در این یکی دو 
روز، چند رکورد جهانی هم جابه جا شد و مثلا کائلب درسل، از تیم آمریکا توانست رکورد مایکل فلپس افسانه ای 
از همین تیم ملی شنای آمریکا را بشکند. )عکس هفتم( )عکس اول و هفتم از رویترز، باقی تصاویر هم از برنا و 

باشگاه خبرنگاران جوان است(
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رهبراپوزیسیونبلاروسدرآمریکاچهميکند؟   

غرب لوکاشنکو را تحریم کرد، بلاروس مرز را به روی پناهجویان باز کرد

1 آخر هفته گذشته را سوتلانا تیخانوفسکایا، 
رهبر اپوزیســیون بلاروس در واشنگتن و دیدار با 
بایدن رئیس جمهور آمریــکا گذراند. کمی بیش 
از یک سال قبل ســوتلانا معلمی ســاده بود که 
همسرش ســودای ریاســت جمهوری را در سر 
داشت. اما لوکاشــنکو رئیس جمهور بلاروس که 
بیش از دو دهه گذشــته بر ســر کار بوده است، 
بلندپروازی این شهروند ســاده را تاب نیاورد و او 
را پیــش از انتخابات به زندان انداخت. ســوتلانا 
بلافاصله قید مدرســه را زد و خودش کاندیدا شد 
و از آن روز تاکنون تبدیل بــه چهره ای در مقابل 
سیاست هاي تمامیت خواه لوکاشنکو شده است. 
بعد از اینکه در انتخابــات 2020 بار دیگر رئیس 
جمهور پیشــین رای آورد تیخانوفسکایا رهبری 
معترضان را برعهده گرفــت و زمانی که جانش به 

خطر افتاد به لیتوانی، کشوری همسایه فرار کرد.

رهبــران  جدیــد  نســل  از  ســوتلانا   2
اپوزیسیون هاســت که اینترنت را تبدیل به محلی 

برای جمع آوری طرفدارانشــان کرده اند. همه این 
افراد زیر 45 سال سن دارند و مخاطبانشان هم نسل 
جدید کشورها هستند. الکسی ناوالنی مخالف اصلی 
پوتین است و گوایدو سال پیش تمام تلاشش را کرد 
تا قدرت را در ونزوئلا به دست بگیرد. ناوالنی 45ساله 
در زندانی در مسکو به سر مي برد و همسرش کماکان 
ویدئوهایی از او را در اینترنت به اشتراک مي گذارد. 
او دشــمن جدی ای برای پوتین است که در میان 
روس ها به نژادپرســتی هم شــهرت دارد و همین 
موضوع باعث شده تا محبوبیتی که باید را به دست 
نیاورد و قشر تحصیلکرده، به او اعتماد نکنند. گوایدو 
38 ساله در ونزوئلا که رقیب مادورو در انتخابات بود 
هم به خاطر تکیه زیادش به غربی ها مورد سوءظن 
زیادی قرار مي گیرد. او که حالا مشــخص نیســت 
در کجا اقامت دارد کمــاکان خود را رئیس جمهور 
ونزوئلا مي داند و غرب هم به جای دولت مادورو، این 
جوان را به رسمیت مي شناسد. در میان این چهره ها 
ســوتلانا از محبوبیت بیشــتری برخوردار است. او 
ضعف هاي ناوالنی را ندارد و کارنامه خود و همسرش 

از هر دو چهره بهتر است. 

3 هر چند ســوتلانا تیخانوفســکایا،  چهره ای 

مثبت و موثر در بلاروس اســت اما برخی به سفر 
او به واشنگتن و درخواست کمکش از بایدن برای 
آزادی بلاروس را رفتار درستی نمی دانند و نگرانند 
که این زن جوان هم راه دیگر چهره هاي اپوزیسیون 
را طی کند. همزمان با سفر این مخالف، اوضاع در 
کشورش هم متشنج شده است. مقامات بلاروس 
پنجشــنبه دسترســی آنلاین به چندین رسانه 
مخالف دولت را مســدود و چندین روزنامه نگار را 
بازداشت کردند. وبسایت »ناشا نیوا« روز پنجشنبه 
در سراســر اروپا غیرقابل دســترس بود. وزارت 
اطلاعات بلاروس پس از اینکه دادســتانی کشور 
این وبســایت را »به انتشــار اطلاعات غیرقانونی 
نامشخص« متهم کرد تصمیم گرفت تا دسترسی 

به این وبسایت را محدود کند.

4 دوشنبه گذشته هم وزرای خارجه اتحادیه 
اروپا موافقت کردند تــا در چارچوب طرحی برای 
هدف قرار دادن منابع درآمــدی دولت بلاروس، 
8۶ فرد حقیقــی و حقوقی را به عنــوان مجازات 
دستگیری رامان پراتاســویچ، روزنامه نگار منتقد 
که پس از وادار کردن هواپیمای مسافربری حامل 
او به فرود اضطراری در بلاروس رخ داد، بیافزایند؛ 
اقدامی که با حمایت بریتانیا، کانادا و ایالات متحده 

همراه شد.

5 جوزپ بورل، مســئول سیاســت خارجی 
اتحادیه اروپا اعلام کرد که ایــن تحریم ها پس از 
تایید رهبــران اتحادیه اروپا در جریان نشســت 
دو روزه ای که از پنجشــنبه آغاز می شود، نهایی 
و اجرایی خواهد شــد. تحریم های تــازه اتحادیه 
اروپا صنایع صادراتــی مهم بــلاروس، از جمله 
فرآورده هــای نفتی و کود پتــاس را هدف گرفته 
است؛ صنایعی که اکثرا در کنترل دولت الکساندر 
لوکاشــنکو قرار دارد و مهمترین منابع تامین ارز 

دولت این کشور محسوب می شود.

6 برای مقابله با واکنــش غربی ها بلاروس در 
گامی تلافی جویانه علیــه تحریم های اقتصادی 
اتحادیه اروپا راه را بر هزاران پناهجو گشوده است. 
اتحادیه اروپا نیز در واکنش به اقدام بلاروس دست 
به اعزام نیرو برای حفاظــت از مرزهای خارجی 

اروپا زده است.

  سایت نگار   

چرا نخست وزیر تونس و وزیر بهداشت تاجیکستان کتک خوردند؟
  پاداش 100دلاری برای واکسن زدن در آمریکا؛ بر اساس بیانیه وزارت دادگستری 
آمریکا، بایدن از مقام های محلی، منطقه ای و ایالتی خواســته تا به هر کسی که جدیدا 
واکســن کرونا بزند، ۱00دلار پرداخت کنند. ایــن اقدام در میــان افزایش نگرانی ها 
بابت گسترش و شــیوع نوع جدیدی از کرونا موســوم به واریانت دلتا انجام شده است. 
رئیس جمهوری آمریکا همچنین دســتور داده مقررات جدیدی چون ماسک اجباری 
و تســت مکرر برای کارمندان دولتی که از دریافت واکسن پرهیز می کنند، وضع شود. 
بایدن همچنین با اشــاره به توصیه پاداش ۱00دلاری خود گفت: می دانم که این دادن 
مبلغ از نظر آنهایی که واکسن زده اند ممکن است غیرمنصفانه به نظر برسد، اما اگر موجب 
بالا رفتن آمار واکسیناسیون شود آن وقت همه از فواید آن سود می بریم.« بنابر مقررات 
جدید برای کارمندان فدرال، اگر چه دریافت واکسن اجباری نیست اما آنها باید در صورت 
عدم ارائه کارت واکسیناسیون، حتما در محیط اداره ماسک بزنند و مجبور خواهند بود 
که به طور مکرر تست کرونا دهند و نتیجه را به مدیران خود اعلام کنند. )ایسنا، به نقل 

از بیزنس اینسایدر(
 اولین انتخابات پارلمانی در قطر برگزار می شود؛ تمیم بن حمد آل ثانی، امیر 
قطر با صدور قانون سیستم انتخابات مجلس شورا حکمی را صادر کرد که حوزه های 
انتخاباتی مجلس شورا )پارلمان( و مناطق هر یک از این حوزه ها را مشخص می کند. 
خبرگزاری رســمی قطر گزارش داد، امیر قطر حکم شماره 3۷ ســال 202۱ را در 
خصوص تعیین حوزه های انتخابیه مجلس شورا و مناطق هر یک از حوزه ها را صادر 
کرد به این صورت که این مناطق طبق جدول الحاقی به حکم تقسیم بندی شده اند. 
این حکم از زمان تاریخ صدور و انتشــار در روزنامه رسمی لازم الاجراست. )ایسنا، به 

نقل از روسیا الیوم(
 ارمنستان: روسیه در مرز با آذربایجان مستقر شود؛ براساس گزارش ها، نیروهای 
مسلح جمهوری  آذربایجان در 28جولای به سمت مرز ارمنستان حمله کرد. به دنبال آن، 
وزارت دفاع ارمنستان از کشته شدن سه سرباز ارمنی و مجروح شدن چهار تن دیگر خبر 
داد. تنش در مرز ارمنستان و جمهوری آذربایجان ۱2مه اوج گرفت. در همین حال نیکول 
پاشینیان، نخست وزیر ارمنستان پیشنهاد داده است تا هیات نظارتی در مرز کشورش 
با جمهوری آذربایجان مستقر شوند. پاشینیان در نشســت دولت گفت: با توجه به این 
وضعیت، فکر می کنم بررسی مسئله استقرار ایست های گاردهای مرزی روسیه در طول 
مرز ارمنی – آذری منطقی باشد. ایروان آماده بررسی این پیشنهاد با روسیه است و با این 
روش می توان به کار مرزبندی و تعیین مرز بدون خطر درگیری نظامی پرداخت. )ایسنا، 

به نقل از آرمن پرس(
 نخست وزیر تونس کتک خورد؛ سایت انگلیسی میدل ایست آی در گزارشی به نقل 
از برخی منابع نزدیک به هشام المشیشی، نخست وزیر تونس نوشت که او پیش از قبول 
استعفا در کاخ ریاست جمهوری مورد ضرب و شتم قرار گرفته است اما المشیشی چگونگی 
جراحات وارده را تایید نکرده چون از زمان برکناری اش در ملأعام حاضر نشده است. میدل 
ایست آی به نقل از این منابع آگاه نوشت، جراحات بزرگی در بدن المشیشی ایجاد شده 
و یکی از منابع نیز گفت، المشیشی از ناحیه صورت آسیب دیده و به همین دلیل تا این 

لحظه در انظار عمومی حضور نیافته است. )ایسنا(

 وزیر بهداشت تاجیکســتان کتک خورد؛ ســه خواهرزاده »امام علی رحمان« 
رئیس جمهور تاجیکستان در پی درگذشت مادرشان پس از ابتلا به کرونا، اقدام به ضرب 
و شتم وزیر بهداشت این کشور و شماری دیگر از مقامات کردند. برخی منابع در وزارت 
کشور و بهداشت تاجیکستان که نخواستند نامشــان فاش شود، گفتند »جمال الدین 
عبدالله زاده« وزیر بهداشت این کشــور، »خل محمد رحیم زاده« رئیس مرکز پزشکی 
ریاست جمهوری و شــماری دیگر از پزشکان و مقامات بهداشــتی این کشور در تاریخ 
20ژوئیه و درست پس از آنکه خواهر ۶4ساله رئیس جمهور تاجیکستان که »قربان بی 
رحمانوا« نام داشت- بر اثر ابتلا به ویروس کرونا درگذشت، از سوی فرزندان متوفی هدف 

حمله قرار گرفتند. )باشگاه خبرنگاران جوان به نقل از رادیو اروپای آزاد(
  زکزاکی آزاد شد؛ شبکه خبری العالم اعلام کرد که حکم آزادی شیخ ابراهیم زکزاکی 
رهبر جنبش اسلامی نیجریه و همسرش توسط دادگاهی در این کشور صادر شده است. 
دادگاهی در نیجریه شیخ ابراهیم زکزاکی رهبر جنبش اسلامی نیجریه و همسرش را از 

همه اتهامات وارده تبرئه کرد. )تسنیم(
 کمدین افغان قربانی جنایت طالبان شد؛ انتشار ویدئویی از »نظر محمد« مشهور 
به »خاشه جوان قندهاری«، طنزپرداز مشهور افغانســتان نشان می دهد که او پیش از 
آنکه توسط طالبان تیرباران شــود، مورد ضرب و شتم قرار گرفته است. این ویدئو که در 
شبکه های اجتماعی منتشر شده است، خاشه جوان را پس از بازداشت نشان می دهد که 
افراد مسلح کنار او هستند و یکی از این افراد به صورت این طنزپرداز افغان سیلی می زند و 
به او »خبیث« می گوید. مسئولان امنیتی ولایت قندهار پیش تر خبر داده بودند که افراد 
مســلح 22 ژوئیه )3۱ تیر( نظرمحمد را از خانه اش در ولسوالی )شهرستان( دند ولایت 
قندهار بیرون برده و روز جمعه تیرباران کرده اند.  گروه طالبان در پی انتشار خبر تیرباران 
نظر محمد با پذیرش مسئولیت »قتل« او اعلام کرد که این طنزپرداز افغان در عملیات 

چریکی کشته شده است. )یورونیوز(
 یک نظرسنجی: دورکاری ادامه پیدا کند؛ تازه ترین نظرسنجی از تمایل حداکثری 
سوال  شــوندگان برای ادامه دورکاری پس از پایان دوران همه گیری بیماری کووید۱۹ 
حکایت دارد. بر اساس نتایج این نظرسنجی، دست کم دو سوم کارمندان گفته اند که با 
پایان یافتن بحران کنونی همه گیری تمایل دارند به کار از راه دور در خانه ادامه دهند. این 
نظرسنجی در 2۹ کشور و بین ۱2 هزار و پانصد کارمند شاغل در بخش های گوناگون انجام 
شده است. حدود ۶۶ درصد افراد مورد سوال واقع شده همچنین معتقدند که کارفرمایان 
باید در آینده در خصوص نحوه انجام کار انعطاف پذیر تر باشند؛ به این معنا که به آنها اجازه 
دهند بعضی روزها در خانه و بعضی روزهای دیگر در محل کار حاضر شوند. نظرسنجی 
یاد شده توسط موسسه ایپسوس برای مجمع جهانی اقتصاد انجام شده و با توجه به گزینه 
انتخاب نشان می دهد افرادی که طرفدار روزهای کاری آزاد هستند تمایل دارند نیمی از 
روزهای هفته را در خانه و مابقی را در محل کار بگذرانند. در فرانسه و بلژیک و همچنین 
چین بنا به نتیجه این تحقیق تمایل کمتری نسبت به دورکاری وجود دارد و اغلب سوال 
شوندگان ترجیح می دهند کم تر از دو روز در هفته از خانه کار کنند. درعوض مردم هند 
مشتاق ترین افراد برای ادامه دورکاری بودند؛ کارمندان هندی اعلام کرده اند که تمایل 

دارند دست کم سه و نیم روز در هفته دورکاری کنند. )یورونیوز(

شکایت اسکارلت از دیزنی

اسکارلت جوهانسون بازیگر سرشناس ۳۶ ساله از کمپانی دیزنی 
به خاطر میلیون ها دلار خسارتی که فیلم Black Widow به او زده، 

شکایت کر ده است. گفته شده که ابتدا در قرارداد ذکر شده بود که این 
فیلم فقط در سینماها اکران شود؛ اما کمپانی دیزنی به این موضوع عمل 
نکرده و فیلم را در پلتفرم Disney+ هم قرار داده است. این قضیه باعث 
شده اسکارلت میلیون ها دلار ضرر کند. البته کمپانی دیزنی هم ساکت 

ننشسته و گفته است که حق اسکارلت جوهانسون را کامل پرداخت 
کرده است. باید دید در آینده نتیجه این شکایت چه خواهد بود. )سلب 

مگزین(

ون
و ز

یل

هدف قرار گرفتن یک کشتی در دریای عمان 
گروه نظامی انگلیسی موسوم به »عملیات های تجاری دریایی« از هدف قرار گرفتن 
یک کشتی در دریای عمان واقع در نزدیکی سواحل این کشور خبر دادند. به نوشته 
خبرگزاری »آسوشیتدپرس« این اتفاق در واپســین دقایق شامگاه پنجشنبه در 
شمال شــرقی جزیره »مصیره« رخ داده اســت. این محل حدود 300 کیلومتر با 
»مســقط« پایتخت عمان فاصله دارد. ســاعاتی بعد از این گزارش، وزارت دفاع 
انگلیس در بیانیه ای ادعا کرد که کشــتی هدف قرار گرفته شده در دریای عمان، 
تحت مالکیت رژیم صهیونیســتی بوده است. همچنین اعلام شــده که دو تبعه 
انگلیسی و رومانیایی در جریان این حمله که احتمالا با هواپیمای بدون سرنشین 

بوده؛ کشته شدند. )خبر به جز جمله پایانی، از فارس است(

  حادثه روز

مهسا مژدهی  
هفتصبح

بیشترین میزان درصد واکسیناسیون  بیشترین میزان تعداد واکسیناسیون
 )میلیون نفر(

پنج کشور با بیشترین میزان 
افزایش متوفی )29 جولای(

پنج کشور با بیشترین میزان 
افزایش مبتلا )29 جولای(

۱۶8.۶2 امارات ۱ میلیارد و ۶20 
میلیون

چین ۱8۹3 اندونزی ۹2485 آمریکا

۱3۷.۱۱ اروگوئه 45۶.03 هند ۱354 برزیل 44۶۷3 هند

۱34.۶۷ بحرین 344.0۷ آمریکا ۷۹۹ روسیه 4۱853 برزیل

۱24.5 بریتانیا ۱40.03 برزیل 54۹ هند 232۷0 روسیه

۱۱2.5 چین ۹۱.5۷ آلمان 53۷ مکزیک 25۱۹0 فرانسه

  کیوسک هفته 

شغل و واکسن در آمریکا، امیلی در پاریس و ...
مجله های جهانی این هفته به چه مسائلی می پردازند؟

1  تایم روی جلد خود را به مسئله اشتغال 
اختصــاص داده اســت. نوشــته در آمریکا، 
۹.2میلیون شغل وجود دارد که کسی آن ها را 
نمی خواهد و به دنبال چرایی این ماجرا رفته 
و به ما و البته سیاستگذاران پیشنهاد داده که 

درباره کار دوباره فکر کنند. 

3  اکونومیســت طرح روی جلــد خود را 
به بازارهای در حال ظهور و مشــکلات آن ها 
در زمینه رشــد اقتصــادی اختصــاص داده 
اســت. مطالب دیگری در خصــوص علت رد 
واکسیناسیون توســط برخی از مردم و بخش 
تکنولوژی آمریکا نیز در این شماره اکونومیست 

منتشر شده است. 

4  لوک برایــان، خواننده ســبک کانتری 
آمریکا که اخیــرا با اتفاقات تلخــی در زمینه 
خانوادگی مواجه شده از روبه رو شدن با تراژدی 
می گوید و البته کــه روابط جی لــو یا همان 
جنیفر لوپز با همسر سابق خود یعنی بن افلک 
هم در این شماره نشریه پیپل مورد توجه قرار 

گرفته است. 

5    نیو ساینتیست عکس روی جلد خود را 
به یافته های جدید باستان شناسی اختصاص 
داده که درک ما از تاریخ انســانی را تغییر داده 
است. گزارش دیگری در این مجله وجود دارد 
در مورد اینکه به چه کسی باید فضانورد بگوییم 
و گفته شده که قطعا جف بزوس، یک فضانورد 

نخواهد بود. 

6   امیلی در پاریس، یکی از نامزدهای جوایز 
امی امسال اســت و مجله پانوراما که ضمیمه 
نشریه گلف نیوز است به این بهانه عکس لی لی 
کالینز، نقش اول این سریال را روی جلد خود 
برده است و در گزارشی به سایر نامزدهای این 

جوایز نیز پرداخته است. 

2   ویــک عکــس روی جلــد خــود را به 
جمهوری خواهان آمریکا اختصاص داده است 
که ظاهرا بعد از موج دلتای کرونا، حالا سر عقل 
آمدند و حتی شبکه فاکس نیوزشان هم از مردم 
خواسته که واکسن بزنند.حرف های دیگری در 
مورد حمله هواداران ترامپ به کنگره هم در این 

نشریه منتشر شده است.

روی تابلوی مغازه نوشته مشتریانی که واکسن زده اند با ماسک 
زدن خود باید بار مشتریانی را تحمل کنند که واکسن نزدند
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